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ACTA - COMISSIÓ INFORMATIVA D’ECOLOGIA URBANA, EMERGÈNCIA
CLIMÀTICA

SESSIÓ ORDINÀRIA COMISSIÓ INFORMATIVA D’ECOLOGIA URBANA,
EMERGÈNCIA CLIMÀTICA DEL DIA 22 DE JULIOL DE 2021

A la Sala de Premsa, 2n pis de l’edifici de l’antiga Fàbrica de Tabacs, sent les onze hores i
deu minuts, del dia vint-i-dos de juliol de 2021, davall la presidència del Sr. Sergi Campillo
Fernández, es reunix en sessió ordinària, la Comissió Informativa d'Ecologia Urbana,
Emergència Climàtica, amb la assistència dels components d'esta, el Sr. Aaron Cano Montaner en
substitució de la Sra. Elisa Valía Cotanda, el Sr. Alejandro Ramón Álvarez, el Sr. Giuseppe
Grezzi que es retira en el punt seté i li substitueix la Sra. Gloria Tello Company, el Sr. Emiliano
García Domene, la Sra. Julia Climent Monzó, el Sr. Carlos Mundina Gómez, la Sra. Mª. del
Rocío Gil Uncio, la Sra. Marta Torrado de Castro i el Sr. Vicente Montañez Valenzuela, i actua
com a Secretari, per delegació del Secretari General i del Ple, el Sr. José Vicente Ruano Vila.

Oberta la sessió per la Presidència, s'examinen els assumptes que figuren en l'orde del dia i
s'adopten els següents acords.
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1 RESULTAT: APROVAT
ASSUMPTE:
Aprovació, si és el cas, de l'acta de la Sessió anterior de data 17 de juny de 2021.

Pregunta el Sr. President si algun membre de la Comissió ha de formular alguna
observació a l'acta de la sessió del dia 17 de juny de 2021, prèviament distribuïda amb la
convocatòria. No havent-hi cap observació, va quedar aprovada d'acord amb allò que s'ha prescrit
en l'article 91 del ROF.

2 RESULTAT: APROVAT AMB ESMENES
EXPEDIENT: E-02401-2021-001748-00 PROPOSTA NÚM.: 1
ASSUMPTE:
SERVICI DE SANIDAD I CONSUM. Proposa aprovar del II Plan Colonial Felí.

DEBAT

La Sra. Tello assenyala que el Pla l'ha presentat per a una major participació en la
Comissió però que es tractarà en la Junta de Govern Local en comptes d'en el Ple.

El Sr. Secretario explica la enmienda para eliminar la referencia al Pleno como órgano
competente.

El Sr. Montañez pregunta cuál es el presupuesto global del plan, cuánto cuesta cada
esterilización, cuántos gatos se esterilizarán y sí sólo se practica a felinos machos.

La Sra. Tello contesta que el coste es cero porque las intervenciones las realizan nuestros
veterinarios. Se esterilizará en torno al 90% de la población de cada colonia. Añade que
empezarán por las hembras para evitar los embarazos y luego seguirán hasta alcanzar el 90%.

La Sra. Torrado señala que su grupo se va a abstener porque les gustaría que se
intensificaran algunas de las actuaciones propuestas en el plan para alcanzar el 90 % cuanto
antes. Añade que se insista en la formación a los colaboradores porque no todos cuentan con la
información necesaria y que se aumente la plantilla de veterinarios.

La Sra. Gil indica que su grupo está de acuerdo con el Plan porque es necesario para la
ciudad que se controle la población felina, pero señala que podría haber sido más ambicioso en
cuanto al personal y a los recursos para llevarlo a cabo y apunta que se van a abstener.

VOTACIÓ

Se somet a votació i s'acorda per majoria de cinc vots a favor del Sr. Sergi Campillo
Fernández (Compromís), del Sr. Aaron Cano Montaner en substitució de la Sra. Elisa Valía
Cotanda (Socialista), del Sr. Alejandro Ramón Álvarez (Compromis), del Sr. Giuseppe Grezzi
(Compromís) i del Sr. Emiliano García Domene (Socialista) i quatre abstencions de la Sra. Julia
Climent Monzó (Popular), del Sr. Carlos Luis Mundina Gómez (Popular), de la Sra. Mª. del
Rocío Gil Uncio (Ciutadans) i del Sr. Vicente Montáñez Valenzuela (VOX), elevar a la Junta de
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Govern Local la proposta d'acord amb l'esmena de modificació plantejada pel Secretari que
consisteix a eliminar el punt segon dels Fonaments de dret, relatiu a la competència plenària ja
que és competència de la Junta de Govern Local.

ACORD

"Hechos

Primero. Mediante Moción de fecha 26 de junio de 2021, de la Concejala Delegada de
Bienestar Animal, se propone que se inicien las actuaciones administrativas oportunas a fin de
que por el Pleno de la Corporación se apruebe el segundo Plan Colonial Felino, que actualiza y
sustituirá al actual.

Segundo. El Plan Colonial Felino vigente en la actualidad, fue aprobado mediante Acuerdo
de la Junta de Gobierno Local de fecha 28 de marzo de 2014.

Atendiendo a la experiencia derivada de la gestión del plan vigente, así como la
sensibilidad social actual respecto del bienestar animal, se ha redactado un segundo Plan Colonial
Felino que actualiza y sustituirá el actual.

La sociedad Valènciana ha venido desarrollando en la última década una creciente
sensibilidad y preocupación por la defensa y protección de los animales. En este aspecto, la
Concejalía de Bienestar Animal trabaja para que la ciudad de València se convierta en un
referente en cuanto a protección y bienestar animal.

El Plan Colonial Felino del municipio de València (PCFV) que se ha redactado, está
construido en función de esta motivación y siguiendo el marco normativo y directrices de
diversas organizaciones de prestigio nacional e internacional.

La Concejalía de Bienestar Animal del Ayuntamiento de València, dentro de su política de
respeto y protección a la vida animal, establece mediante al plan propuesto, criterios para la
gestión, tratamiento y convivencia de las colonias felinas de su territorio, fomentando una gestión
ética, y desarrollado en el Plan Colonial Felino de València.

El objetivo del plan es la protección y la gestión de las colonias de gatos, corregir y
minimizar las posibles molestias vecinales, fomentar la adopción de gatos sociables y la
prevención de problemas de salud pública. 

Tercero. Por el Jefe de Servicio de Sanidad y Consumo se informa favorablemente su
aprobación en fecha 29 de junio de 2021.

Fundamentos de Derecho

Único. Los ayuntamientos tienen atribuidas competencias en materia de salubridad pública,
conforme a lo dispuesto en el artículo 25.2.j) de la Ley Reguladora de las Bases de Régimen
Local, de 2 de abril de 1985.
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La Ley 4/1994, de 8 de julio, de la Generalidad Valènciana, sobre Protección de los
Animales de Compañía, es desarrollo en parte de dichas competencias; si bien responde ya -a
pesar del tiempo transcurrido desde su entrada en vigor- a un concepto que va un poco más allá,
de bienestar animal. 

Es esta la normativa en virtud de la cual se propone la aprobación del II Plan Colonial
Felino, si bien el documento propuesto va mas allá de estas normas, en el sentido de que se
adecúa a los más actuales criterios en la materia. Así se han tenido en cuenta especialmente los
principios derivados del derecho comunitario, en tanto en el Tratado de Funcionamiento de la
Unión Europea se consagra en su artículo 13 respecto de otras políticas públicas, que la Unión y
los Estados miembros tendrán plenamente en cuenta las exigencias en materia de bienestar de los
animales como seres sensibles.

Exigencia que debe también informar un plan como el ahora propuesto.  

De conformidad con los anteriores hechos y fundamentos de Derecho, se acuerda:

Único. Aprobar el II Plan Colonial Felino de València, que actualiza y sustituye al actual;
el cual tiene el siguiente contenido: 
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##ANEXO-1783101##

 
REGIDORIA DE PATRIMONI CULTURAL, 

RECURSOS CULTURALS I BENESTAR ANIMAL 

 
 
 
 
 

II PLAN COLONIAL 

FELINO DE 

VALENCIA (PCFV) 
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PRESENTACIÓN Y PRÓLOGO 
 
 

La sociedad Valenciana ha venido desarrollando en la última década una creciente 
sensibilidad y preocupación por la defensa y protección de los animales. En este aspecto, la 
propia Concejalía de Bienestar Animal trabaja para que la ciudad de Valencia se convierta en 
un referente en cuanto a protección y bienestar animal. 

El presente Plan Colonial Felino del municipio de Valencia (PCFV) está construido en función 
de esta motivación y siguiendo el marco normativo y directrices de diversas organizaciones de 
prestigio nacional e internacional. 

La Concejalía de Bienestar Animal del Ayuntamiento de Valencia, dentro de su política de 
respeto y protección a la vida animal, establece criterios para la gestión, tratamiento y 
convivencia de las colonias felinas de su territorio, fomentando una gestión ética, y 
desarrollado en el Plan Colonial Felino de la Ciudad de Valencia. 

El objetivo del plan es la protección y la gestión de las colonias de gatos, corregir y minimizar 
las posibles molestias vecinales, fomentar la adopción de gatos sociables y la prevención de 
problemas de salud pública. 

La Concejalía de Bienestar Animal del Ayuntamiento de Valencia, y en su nombre el Jefe de 
Servicio de Sanidad y Consumo serán los supervisores del cumplimiento del presente plan. 

En el seno del Consejo de Bienestar Animal se creará el Grupo de Trabajo de Bienestar Felino 
(GTBF). Entre sus funciones estarán las de consulta, seguimiento y ayuda en la ejecución del 
PCFV. 

Se creará un Censo de Colonias Felinas registradas de la ciudad de Valencia, que dé lugar a 
una base de datos, donde quedará reflejada la información necesaria para el control eficaz de 
las colonias censadas. La generación de dicho censo se llevará a cabo mediante herramientas 
informáticas ligadas al Sistema de Gestión Patrimonial (SIGESPA) desarrolladas en 
colaboración con el Centro de Soporte Tecnológico (SERTIC) y los Servicios Veterinarios 
Municipales. El censo deberá estar estructurado de manera que quede evidente su 
distribución por distritos, barrios y colonias. 

Cada colonia controlada y censada de gatos contará con una persona gestora responsable, y 
una o varias personas colaboradoras. La Concejalía de Bienestar Animal del Ayuntamiento de 
Valencia proporcionará un Carnet de Colaborador con el PCFV a cada responsable o 
colaborador, tras la formación que se establezca. 

En los casos de riesgo vital, peligro para la salud o seguridad de los felinos o cambio 
justificado de usos urbanísticos del terreno se realizará un estudio de viabilidad para procurar 
solucionar dichos problemas, siendo preferente el criterio del mantenimiento geográfico de 
las colonias. En el caso extremo de ser necesaria una reubicación se aplicará el Protocolo de 
Reubicación que figura en el Anexo I de este PCFV. 
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Para el control poblacional de cada colonia, se utilizará el método Captura-Esterilización- 
Retorno (método CER) descrito en el Procedimiento de Esterilización Felina (PEF) desarrollado 
por los Servicios Veterinarios Municipales. Dicho método consistirá en una captura de los 
animales coordinándose con el servicio de rescate del Núcleo Zoológico Municipal (NZM). 
Tras esta captura los Servicios Veterinarios Municipales realizarán el proceso quirúrgico de 
esterilización donde se practicará la ovariohisterectomía a las gatas y la orquiectomía a los 
gatos. Tras la recuperación postquirúrgica de los animales serán puestos en libertad después 
del periodo de observación, en la misma localización donde fueron capturados o en los casos 
excepcionales de tener que ser reubicada una colonia, en los lugares previamente 
establecidos para ello. 

Con objeto del buen funcionamiento del PCFV, se creará la figura del mediador para la 
solución de los problemas de la aplicación de dicho PCFV con los vecinos y vecinas del 
municipio. 

La Concejalía de Bienestar Animal del Ayuntamiento de Valencia, en colaboración con 
profesionales de cada ámbito necesario en el PCFV, desarrollarán Planes de Formación que 
serán impartidos a los colaboradores y profesionales relacionados con el presente plan, según 
necesidades. 

Es fundamental la concienciación de la ciudadanía hacia los derechos de los animales, y en el 
objeto que nos ocupa, hacia el PCFV. 



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 a

8
U

+
 +

Jc
K
 a

at
B
 V

Fs
L 

j/
C
l 
U

5
7
1
 y

C
A
=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
EL SECRETARI JOSE VICENTE RUANO VILA 23/09/2021 ACCVCA-120 15587946684311170565

563391110598934867
PRESIDENT/A COMISSIÓ DE ECOLOGÍA URBANA, EMERGENCIA
CLIMÁTICA

SERGI CAMPILLO FERNANDEZ 23/09/2021 ACCVCA-120 19415912531803743407
777074987597891044

SESSIÓ ORDINÀRIA DE 22 DE JULIOL DE 2021 8

4 

 

 

 
 
 
 
 

ÍNDICE 

1. NORMATIVA Y OBJETIVOS DEL PLAN. 5 

2. MARCO DE TRABAJO DEL PCFV Y RESPONSABLES DE SU EJECUCIÓN Y SEGUIMIENTO. 7 

2.1 ACUERDOS DE COLABORACIÓN CON ENTIDADES DIVERSAS. 7 

3. VENTAJAS DE LA GESTIÓN ÉTICA DE LAS COLONIAS DE GATOS. 8 

4. LAS COLONIAS Y SU GESTIÓN ÉTICA. 9 

4.1 CENSO DE COLONIAS. 9 

4.2 UBICACIÓN DE COLONIAS.    9 

4.3 PERSONAS GESTORAS Y COLABORADORAS DE LAS COLONIAS. 10 

4.4 LA ALIMENTACIÓN DE LAS COLONIAS. 12 

5. DIRECTRICES PARA LA PUESTA EN MARCHA DEL PLAN COLONIAL FELINO EN VALENCIA. 12 

5.1 ESTABLECER Y/O FAVORECER ZONAS Y HORARIOS FIJOS DE ALIMENTACIÓN Y REFUGIO. 

12 

5.2 MÉTODOS DE CAPTURA. 13 

5.3 ACONDICIONAR Y PREPARAR UN ESPACIO PARA LA ESTANCIA POST-CAPTURA. 13 

5.4 SUPERVISIÓN DE LOS GATOS TRAS LA DEVOLUCIÓN A SU COLONIA. 14 

6. PLANIFICACIÓN DEL CER CON METODOLOGÍA, POR DISTRITOS, BARRIOS Y COLONIAS, Y OTRAS 

POSIBLES ACTUACIONES EN LAS COLONIAS Y AGRUPACIONES DE GATOS. 14 

7. INFORMACIÓN A LA CIUDADANÍA. 15 

8. MEDIACIÓN EN LOS POSIBLES CONFLICTOS. 16 

9. PROGRAMAS FORMATIVOS E INFORMATIVOS PERIÓDICOS PARA LAS PERSONAS INVOLUCRADAS 

EN EL PCFV. 16 

9.1 CURSOS Y CHARLAS DIRIGIDOS A PERSONAS GESTORAS DE COLONIAS Y 

COLABORADORES. 17 

9.2 CURSOS Y CHARLAS ANUALES DIRIGIDOS A LA POLICÍA LOCAL. 17 

10. EJECUCIÓN Y DURACIÓN. 18 

ANEXO I PROTOCOLO DE ACTUACIÓN EN SOLARES PARA REUBICAR COLONIAS FELINAS EN PELIGRO. 

19 



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 a

8
U

+
 +

Jc
K
 a

at
B
 V

Fs
L 

j/
C
l 
U

5
7
1
 y

C
A
=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
EL SECRETARI JOSE VICENTE RUANO VILA 23/09/2021 ACCVCA-120 15587946684311170565

563391110598934867
PRESIDENT/A COMISSIÓ DE ECOLOGÍA URBANA, EMERGENCIA
CLIMÁTICA

SERGI CAMPILLO FERNANDEZ 23/09/2021 ACCVCA-120 19415912531803743407
777074987597891044

SESSIÓ ORDINÀRIA DE 22 DE JULIOL DE 2021 9

5 

 

 

 
 
 
 
 

1. NORMATIVA Y OBJETIVOS DEL PLAN. 
 
 

Los convenios internacionales, así como los reglamentos y directivas comunitarias en esta 
materia, han contribuido al desarrollo social y cultural de la sociedad para instaurar el 
respeto, defensa y protección de los animales, en orden a lo suscrito por el Tratado de 
Amsterdam de 1997, donde se reconoció a los animales como “seres sensibles” y como tales 
con capacidad de experimentar el dolor y el sufrimiento. 

Hoy, es el tratado de funcionamiento de la Unión Europea el que consagra en su artículo 13 lo 
siguiente: “al formular y aplicar las políticas de la Unión en materia de agricultura, pesca, 
transporte, mercado interior, investigación y desarrollo tecnológico y espacio, la Unión y los 
Estados miembros tendrán plenamente en cuenta las exigencias en materia de bienestar de 
los animales como seres sensibles…” 

Adicionalmente hay que tener en cuenta las propuestas nacidas del Congreso de Diputados y 
la Asociación Parlamentaria en Defensa de los Animales (APDDA) para cambiar la definición 
de los animales en el Código Civil como seres vivos dotados de sensibilidad. 

Este Plan Colonial Felino está construido en función de esta motivación y siguiendo el marco 
normativo y directrices de diversas organizaciones de prestigio nacional e internacional: 

 
● LEY 4/94 de 8 de julio de 1994 de la Generalitat Valenciana. Ley de protección de 

Animales de Compañía. 

● Modificaciones a dicha ley 4/94 de julio de 1994 realizadas en diciembre de 2010 y 

diciembre de 2016. 

● DECRETO 158/1996, de 13 de agosto, del Gobierno Valenciano, por el que se 

desarrolla la Ley de la Generalitat Valenciana 4/1994, de 8 de julio, sobre Protección 

de los Animales de Compañía y modificaciones posteriores. 

● ORDEN 3/2016, de 4 de marzo de 2016, de la Consellería de Agricultura, Medio 

Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo Rural, por la que se regulan los tratamientos 

sanitarios obligatorios, los modelos de cartilla sanitaria para los animales de compañía 

y se crea la red de vigilancia epizootiológica en la Comunitat Valenciana. 2016/1690. 

● Ordenanzas Municipales sobre Bienestar Animal de la ciudad de Valencia. 

En este marco normativo y en favor de los avances científicos, legales y sociales, el 
Ayuntamiento de Valencia, dentro de su política de respeto y protección a la vida animal, 
establecerá criterios para el control, tratamiento y gestión de las colonias felinas de su 
territorio, fomentando una gestión y convivencia ética, desarrollándolo en este Plan Colonial 
Felino de la Ciudad de Valencia. 
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Los objetivos, por tanto, del presente plan son: 
 
 

● Elaborar un censo de colonias felinas del municipio de Valencia actualizado 

periódicamente. 

● La mejora de la salud y el bienestar de los gatos de colonias, garantizando su correcta 

alimentación y cuidado veterinario. 

● Conseguir que todas las colonias intervenidas tengan más del 90% de individuos 

esterilizados. 

● Mejorar la convivencia entre los animales y los ciudadanos a través de la mediación y 

la educación en el respeto animal. 

● Prevención de problemas de salud pública. 

 
 

Para la consecución de estos objetivos se hará uso de indicadores, los cuales constituirán el 
medio para establecer las condiciones que señalarán el logro de los objetivos. Los indicadores 
serán significativos y relevantes, los datos requeridos para hacer cálculos serán fácilmente 
recopilatorios sin que supongan un gran esfuerzo. Los indicadores deberán tener tres 
atributos clásicos: calidad, cantidad y tiempo. Por tanto el PCFV utilizará los siguientes 
indicadores: 

 
 

● El censo colonial felino se elaborará mediante el desarrollo de herramientas 

informáticas ligadas al SIGESPA desarrolladas en colaboración con el SERTIC y los 

Servicios Veterinarios Municipales que usa el Sistema de Información Geográfica (GIS) 

y que tendrán una revisión anual. 

● Número de colonias sometidas al método CER que superen el 90% de individuos 

esterilizados en el plazo de 1 año respecto al número de colonias sobre las que se ha 

actuado en ese período. Este indicador determinará una tasa que responderá a la 

siguiente fórmula: 

 
 

𝑛º 𝑐𝑜𝑙𝑜𝑛𝑖𝑎𝑠 𝑖𝑛𝑡𝑒𝑟𝑣𝑒𝑛𝑖𝑑𝑎𝑠 >90% 𝑒𝑠𝑡𝑒𝑟𝑖𝑙𝑖𝑧𝑎𝑑𝑜 

𝑛º 𝑐𝑜𝑙𝑜𝑛𝑖𝑎𝑠 𝑖𝑛𝑡𝑒𝑟𝑣𝑒𝑛𝑖𝑑𝑎𝑠 
x 100

 

 
● Número de expedientes generados en el plazo de 3 años tras la puesta en marcha del 

plan respecto al número de expedientes en los 3 años anteriores al inicio del plan. Este 
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indicador se agrupará por barrios y determinará una tasa que responderá a la 

siguiente fórmula: 

 
 

𝑛º 𝑒𝑥𝑝𝑒𝑑𝑖𝑒𝑛𝑡𝑒𝑠 𝑒𝑛 3 𝑎ñ𝑜𝑠 𝑝𝑜𝑠𝑝𝑙𝑎𝑛 

𝑛º 𝑒𝑥𝑝𝑒𝑑𝑖𝑒𝑛𝑡𝑒𝑠 𝑒𝑛 3 𝑎ñ𝑜𝑠 𝑎𝑛𝑡𝑒𝑝𝑙𝑎𝑛 
x 100

 

 

 
● Número de tratamientos de desparasitación internos y externos y su relación con 

expedientes generados por problemas de Salud Pública en el plazo de 3 años. 

 
 

La verificación de los indicadores se llevará a cabo mediante una revisión de los registros 
generados así como del análisis de datos. 

 
 

2. MARCO DE TRABAJO DEL PCFV Y RESPONSABLES DE SU EJECUCIÓN Y SEGUIMIENTO. 
 
 

Todo lo referente al PCFV estará coordinado por la persona designada por el jefe del servicio 
con competencias en Bienestar Animal del Ayuntamiento de Valencia en colaboración con el 
GTBF. 

El Plan de Esterilización Felino de la Ciudad de Valencia se realizará en el NZM y se llevará a 
cabo por los Servicios Veterinarios Municipales. El servicio de rescate del NZM realizará las 
capturas y traslados de los felinos que sean necesarios para llevar a cabo el PEF. 

En relación con la implementación del PCFV se dotará del personal Veterinario y Auxiliar 
necesario para poder realizar el PEF mediante el método CER, y atender a las necesidades 
veterinarias de los gatos de las colonias. 

 
 

2.1 ACUERDOS DE COLABORACIÓN CON ENTIDADES DIVERSAS. 
 
 

● Dentro de las funciones del GTBF y del propio Ayuntamiento como entidad legal y 

último responsable, se buscarán y se propiciarán acuerdos con entidades de diferente 

índole para conseguir que el PCFV en toda su amplitud y necesidades pueda 

desarrollarse correctamente en forma y tiempo. 

● Las entidades colaboradoras podrán ser Entidades Públicas, de Protección y Bienestar 

Animal, Clínicas Veterinarias, Universidades, Empresas, y otras… cualquier entidad que 
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pueda ayudar a la realización del PCFV. Siempre desde el respeto a la dignidad, el 

bienestar animal y los derechos de los animales. 

 
 

3. VENTAJAS DE LA GESTIÓN ÉTICA DE LAS COLONIAS DE GATOS 
 
 

Un plan colonial bien diseñado y bien realizado supone una gran cantidad de ventajas y 
beneficios para los felinos, para las personas residentes, y en consecuencia para toda la 
ciudad. Este es el fin del conjunto de las acciones y actuaciones que están diseñadas en el 
PCFV, la gestión ética de las colonias felinas de la ciudad, en beneficio de animales y personas. 

Como consecuencias positivas de la gestión ética de las colonias felinas se pueden citar: 

● Disminución de la presencia de roedores en las zonas que los gatos ocupan, sin 

necesidad de aportar biocidas al medio ambiente. 

● El espacio que la colonia controlada ocupa se mantiene en buenas condiciones 

higiénico-sanitarias. 

● Se evita la proliferación descontrolada de felinos. 

● Se reduce la muerte de muchos de ellos, en ocasiones de manera cruel. 

● Las condiciones de vida de los gatos mejoran, adecuadamente alimentados, con 

tratamientos veterinarios, esterilizados y desparasitados. 

● La calidad de vida aumenta entre los miembros de las colonias, minimizándose el 

estrés y aumentando su sistema inmunológico, por lo que la salud de los gatos mejora 

visiblemente, aumentando la percepción positiva de la ciudadanía hacia el 

mantenimiento ético de las colonias. 

● La esterilización de los miembros de la colonia elimina maullidos, marcaje y peleas, 

propias de gatos no esterilizados, favoreciendo la convivencia en la zona. 

● La gestión ética de la colonia evita, en gran parte, la proliferación de enfermedades 

graves transmitidas mayoritariamente por las peleas en las montas, como la 

inmunodeficiencia y leucemia felinas. 

● A medio y largo plazo, resulta más económico mantener la colonia controlada por el 

procedimiento de captura continuada y esterilización CER. 

● Las personas gestoras autorizadas pueden identificarse mediante un carnet, y seguirán 

las indicaciones de los puntos 4.3 y 4.4. 
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● Se apoya, facilita y encauza de manera correcta el trabajo de los colaboradores y 

asociaciones sin ánimo de lucro, que se ocupan de la alimentación y cuidados de los 

gatos de las colonias y abandonados en Valencia, cumpliendo así, su demanda de 

protección y respeto hacia los mismos. 

 
 

4. LAS COLONIAS Y SU GESTIÓN ÉTICA 
 
 

4.1 CENSO DE COLONIAS 
 
 

El Ayuntamiento, a través de la Concejalía de Bienestar Animal y con el apoyo y la ayuda del 
GTBF, creará un censo de colonias felinas registradas de la ciudad de Valencia, que dé lugar a 
una base de datos, donde quedarán reflejados los siguientes datos: 

 
● Número de colonia. 

● Localización, características del emplazamiento, solar público o privado, colonia 

abierta o cerrada, accesibilidad a la misma, y todo lo que el propio responsable de 

colonia considere reseñable. 

● Número de Colaboradores, número de carnet, nombres, DNI y datos de contacto. 

● Responsable de la Colonia, que será la persona de contacto de la colonia, con el 

Ayuntamiento y GTBF. 

● Número de gatos diferenciando hembras y machos. 

● Edad de la colonia (grupo predominante de edad; cachorro, adulto o senior). 

● Situación sanitaria y número de gatas esterilizadas y gatos castrados. 

● Vulnerabilidad de la colonia: peligros potenciales o reales en ella (perros sueltos, 

coches, personas detractoras de la colonia, imposibilidad de alimentación eficaz, 

posible derribo del lugar o cualquier otra circunstancia que dé lugar a que la colonia 

sea especialmente vulnerable) 

 
4.2 UBICACIÓN DE COLONIAS. 

 
 

La ubicación de las colonias suele estar generada por los propios felinos, que se instalan en los 
lugares donde se encuentran bien, por la tranquilidad del lugar, un refugio ya existente que 
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da cobijo, y porque encuentran o se les proporciona alimento fácilmente, y así, de esta forma, 
nace una colonia felina. 

La ubicación física de las colonias es un punto importante, por ello siempre se priorizará el 
mantenimiento de una colonia en su lugar natural, si bien en caso de riesgo objetivo para 
ellos se intentará que las localizaciones sean lo más alejadas posible de la entrada a viviendas, 
de la circulación de coches, centros de asistencia sanitaria, centros escolares y paso de 
transeúntes, y que estas no sean susceptibles de causar molestias a la vecindad. 

El espacio ocupado por los gatos, dependiendo de la ubicación, requerirá un estudio de 
viabilidad para valorar la idoneidad del lugar, con el objetivo de que se puedan realizar todas 
las actuaciones necesarias de mantenimiento prescritas en PCFV. 

Tras este estudio de viabilidad, en algunas colonias será necesario un ligero desplazamiento 
espacial evitando en lo posible, (a excepción de colonias en peligro de derribo o 
construcción), la reubicación, debido al alto coste en recursos económicos y humanos, así 
como la gran cantidad de bajas en la población felina que se pueden producir al reubicar. 

En caso de tener que hacer algún ligero desplazamiento de la colonia el GTBF ayudará 
realizando indicaciones y propuestas para que este desplazamiento se haga de modo que los 
peligros para la supervivencia de los gatos sean los mínimos, de manera gradual y eficaz. 

En el caso extremo de ser necesaria una reubicación se aplicará el Protocolo de Reubicación 
que figura en el Anexo I de este PCFV. 

En las colonias donde la localización lo permita, y en función del presupuesto disponible en 
cada ejercicio, se realizará dotación del material necesario para señalética, zonas de 
alimentación y bebida, lugares de descanso, y de todos los elementos de protección que 
puedan considerarse oportunos, según sean las características de la colonia y sus 
necesidades. 

La zona, siempre que sus características así lo aconsejen, estará señalizada con cartel o 
carteles indicativos que identifiquen la aplicación del PCFV, con mención expresa a la 
existencia de colaboradores autorizados con carnet para su cuidado y alimentación, y con 
advertencias de la no admisión de alimentos que no sean proporcionados por los propios 
gestores y alimentadores de la colonia. La viabilidad o no de esta señalización se estudiará por 
los inconvenientes que proporcione, en función del lugar y situación de cada una. 

 
 

4.3 PERSONAS GESTORAS Y COLABORADORAS DE LAS COLONIAS. 
 
 

Cada colonia controlada y censada de gatos tendrá una persona gestora responsable, y una o 
varias personas colaboradoras. La persona responsable es la que deberá estar en contacto 
con el coordinador de colonias para resolver cualquier asunto relacionado con la colonia y 
podrá ser a su vez colaboradora de la colonia. 
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El Ayuntamiento, a través de la Concejalía de Bienestar Animal, proporcionará un Carnet de 
Colaborador con el PCFV tras la formación pertinente a cada una de las personas 
colaboradoras que realicen alguna función en las colonias. El carnet será válido mientras 
colaboren en la colonia. En caso de que dejen de colaborar, el responsable lo comunicará para 
proceder a la baja. La formación recibida y requerimientos exigidos incluirán como mínimo los 
siguientes aspectos: 

 
 

● Actualización del censo de su colonia. 

● Procurar el alimento y agua continuos a la colonia. 

● Alimentación con pienso para gatos exclusivamente, nunca con restos de comida. El 

alimento húmedo queda a disposición únicamente de gatos enfermos que necesiten 

medicación, gatos ancianos, o alimentación de cachorros. Transcurridos 15 minutos 

después de haber colocado la comida húmeda, el sobrante debe ser retirado antes de 

abandonar la colonia, para evitar malos olores y que acudan otros animales no 

domésticos. 

● Colaboración en capturas de individuos para realizar las esterilizaciones. 

● Limpieza y saneamiento del área y mobiliario urbano de la colonia. 

● Comunicar si hay gatos enfermos, desaparecidos, o nuevos individuos no censados, y 

su posible tratamiento hasta la adecuación higiénico sanitaria. Dando aviso de la 

presencia de cualquier gato casero abandonado o extraviado presente en la colonia. 

● Las personas colaboradoras que por voluntad propia dejen de ejercer, deberán 

informar con el tiempo necesario para buscar una solución a la alimentación de la 

colonia. 

● Comunicar si va a ausentarse por un tiempo, para encontrar otro colaborador que 

pueda garantizar la subsistencia de los miembros de la colonia. 

● Mantener una actitud amable frente al resto de ciudadanos en la gestión de la 

Colonia. 

● Informar de los conflictos vecinales si los hubiera, en el plazo más breve posible. 

● Utilización de la acreditación (CARNET OFICIAL) durante el desarrollo de su labor. 

● Informar de la posibilidad de la realización de la estancia postquirúrgica en los 

domicilios particulares de alguna colaboradora previa autorización por el Servicio 

Veterinario Municipal y el GTBF e inclusión en el listado de casas de acogida. 
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4.4 LA ALIMENTACIÓN DE LAS COLONIAS 
 
 

 
Deberá estar en comederos y bebederos de material fácilmente lavable, o en su defecto en 
recipientes que se desechen en pocos días, estando siempre en buen estado higiénico, y en 
un espacio que esté protegido contra la humedad, y con fácil acceso a los colaboradores para 
su reposición, limpieza y control. 

Alimentación con pienso para gatos exclusivamente, nunca con restos de comida. El alimento 
húmedo queda a disposición únicamente de gatos enfermos que necesiten medicación, gatos 
ancianos, o alimentación de cachorros. Transcurridos 15 minutos después de haber colocado 
la comida húmeda, el sobrante debe ser retirado antes de abandonar la colonia, para evitar 
malos olores y que acudan otros animales no domésticos. 

De ningún modo se permitirá la colocación de alimentos directamente en el suelo. 
 

Tanto el agua como el pienso se mantendrán con acceso constante, y su ubicación deberá ser 
lo más discreta posible. Los recipientes con agua se mantendrán de manera que los animales 
tengan acceso permanente y será responsabilidad de las personas colaboradoras encargadas 
de las colonias que los recipientes se encuentren limpios y con agua. De manera que se 
renovará como mínimo cada tres días para evitar la proliferación del mosquito tigre. 

Si es posible y la colonia lo permite se construirán o proporcionarán lugares que aíslen de la 
lluvia y humedad con objeto de que la alimentación permanezca en buenas condiciones. 

 
 

5. DIRECTRICES PARA LA PUESTA EN MARCHA DEL PLAN COLONIAL FELINO EN 

VALENCIA. 

 

5.1 ESTABLECER Y/O FAVORECER ZONAS Y HORARIOS FIJOS DE ALIMENTACIÓN Y 

REFUGIO 

 

Se establecerán unas zonas de alimentación fijas y que no causen problemas con el entorno, y 
un horario de alimentación regular. Esto hace que los gatos, que son seres de hábitos, estén 
diariamente en ese lugar y más o menos a la misma hora. 

Esto será de inestimable valor en el caso de ser necesaria su captura. Se podrá capturar a los 
gatos hambrientos de una manera eficaz cuando vayan a comer, los gatos acudirán en lugar 
de tener que buscarlos. La información obtenida del censo creado se usará para organizar la 
esterilización y gestionar la cantidad suficiente de jaulas para atraparlos. 
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La alimentación regular también permitirá determinar la presencia de gatos adultos sociables 
y gatos enfermos, y en consecuencia, la toma de medidas posibles y necesarias para la 
adopción de los individuos socializados, o el cuidado veterinario de los individuos 
visiblemente enfermos. 

Durante este periodo previo a la captura, se alimentará a los gatos con comida tan nutritiva y 
de alta calidad como sea posible, para fortalecer su sistema inmunológico, a fin de que 
puedan soportar el estrés del cautiverio y la cirugía. 

Será imprescindible mantener la zona de alimentación y de estancia totalmente limpias, sin 
restos ni malos olores. 

 
5.2 MÉTODOS DE CAPTURA 

 
 

Los gatos sociales, y cuyo manejo lo permita, se llevarán en trasportines. 

Para atrapar gatos ferales que no se dejen capturar, normalmente un número importante, 
será necesario el empleo de jaulas-trampa, ya que estos gatos no toleran el contacto físico 
humano para ser transportados. Estas jaulas-trampa son unas jaulas alargadas, que requieren 
que el gato llegue hasta una pequeña plataforma que actúa como dispositivo y una vez que el 
gato la pisa, la puerta de la jaula se cierra detrás de él. La jaula deberá ser limpiada y 
desinfectada después de cada uso para minimizar su estrés, así como la transmisión de 
enfermedades. Normalmente los gatos se ponen muy nerviosos, y conseguiremos 
tranquilizarlos simplemente cubriendo la jaula por completo con una tela. 

El factor más importante para una captura es que los gatos tengan hambre, por lo que se 
debe retener el alimento las 24 horas anteriores. Habrá siempre un par de gatos muy tímidos, 
que necesiten tener bastante hambre para decidirse a entrar en la jaula. Se colocará un 
número superior de trampas al número de gatos a capturar para aumentar las posibilidades 
de éxito en la captura 

 
 

5.3 ACONDICIONAR Y PREPARAR UN ESPACIO PARA LA ESTANCIA POST-CAPTURA 
 
 

En el caso de colonias con gran número de individuos, capturar una colonia completa puede 
durar varios días. 

El período de tiempo comprendido entre la captura y el retorno a su colonia de origen, 
período que incluye la estancia postoperatoria a la cirugía, necesitará de un espacio donde 
custodiar a los gatos capturados. En determinadas circunstancias las mismas trampas-jaulas 
servirán de lugar de estancia (y los gatos no deben salir de ellas) hasta su suelta. Este período 
de tiempo debe ser el menor posible y su duración será determinada por los Servicios 
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Veterinarios Municipales en función del estado físico del animal, la cirugía realizada y las 
condiciones meteorológicas. 

Las condiciones del proceso quirúrgico así como del período postoperatorio estarán descritas 
en los procedimientos de trabajo del grupo de los Servicios Veterinarios Municipales. 

 
5.4 SUPERVISIÓN DE LOS GATOS TRAS LA DEVOLUCIÓN A SU COLONIA 

 
 

En el caso de no aparecer complicaciones postquirúrgicas, los gatos serán retornados después 
de entre 24 y 72 horas. Este periodo de tiempo vendrá determinado en función del estado de 
salud del animal, el sexo así como de las condiciones meteorológicas propias de la época del 
año en la que se realice la intervención. 

El retorno de los animales se realizará en el mismo lugar de su captura. Excepcionalmente, 
para animales que requieran de una reubicación, se seguirá lo dispuesto en el Anexo I. 

Tras la aplicación del método CER sobre los individuos que conformen una colonia, la persona 
responsable realizará un seguimiento de la misma e informará a los Servicios Veterinarios 
Municipales de la adaptación de los individuos tras la cirugía así como la aparición de nuevos 
ejemplares sin esterilizar. 

En el caso de la existencia de camadas, éstas deben ser retiradas, en la sexta o séptima 
semana, para que puedan socializarse fácilmente a ser posible en casas de acogida y ser 
entregados en adopción. La supervisión continua de la colonia es importante debido a que las 
condiciones del entorno y el número de individuos están en constante evolución. 

Es imprescindible que las personas gestoras de las colonias revisen y notifiquen los cambios 
reseñables a quien esté designado para ello. 

El cuidado de los gatos es una responsabilidad continua y la llave del éxito para la salud a 
largo plazo de la colonia. 

 
 
 

6. PLANIFICACIÓN DEL CER COMO METODOLOGÍA, POR LOCALIZACIÓN, NECESIDADES 

ESPECIALES Y OTRAS POSIBLES ACTUACIONES EN LAS COLONIAS Y AGRUPACIONES 

DE GATOS. 

 
 

La planificación del conjunto de actuaciones que se necesitan realizar en las distintas colonias 
del municipio, partirá de un plan dividido por distritos, barrios y colonias las cuales deberán 
estar censadas y con la persona gestora responsable identificada. 

Dentro de esta necesidad de actuación cabe la posibilidad de actuaciones especiales en 
función de la urgencia, colaboraciones conjuntas con cuerpos de seguridad o tras el 
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conocimiento de la existencia de gatos errantes no controlados y agrupados en mayor o 
menor número, que no forman parte de una colonia estable y censada, en cuyo caso se 
valorará la inclusión en el plan de esterilización. 

Para la correcta implantación PCFV será necesario censar las colonias como se ha descrito 
anteriormente en el punto 4. Una vez censadas, el distrito o zona de inicio se determinará en 
función de las necesidades de actuación, en función del número de colonias, su población, 
vulnerabilidad, accesibilidad y puntos de conflicto con los vecinos. 

Se planificarán actuaciones para mejorar la habitabilidad de las colonias en su conjunto 
atendiendo a las necesidades de actuación. 

A su vez y en función de la urgencia o necesidad muy apremiante, se podrán realizar 
actuaciones rápidas con el mismo criterio descrito. 

 
 
 

7. INFORMACIÓN A LA CIUDADANÍA 
 
 

Desde la Concejala de Bienestar Animal y el GTBFV se propondrán una serie de actuaciones 
para la información a la ciudadanía en general que exponga las ventajas del PCFV, y la Gestión 
Ética de colonias urbanas. El ayuntamiento utilizará todos sus medios disponibles para la 
información y difusión. 

Dependiendo de la posible problemática con la ubicación de algunas colonias, se hace 
necesario el trámite previo de información y reuniones con las gestoras y alimentadoras de la 
colonia así como con los representantes de los vecinos, utilizándose la mediación con el firme 
objetivo de la solución de los problemas y la no reubicación de la colonia. 

Es necesario evaluar y mejorar la actitud de la vecindad hacia los gatos callejeros de esa 
colonia. 

Se explicará cómo un PCFV y la utilización del CER como método ético de control de los 
felinos solucionarán la mayoría de estos problemas. 

Esta ayuda a los felinos de la calle, permitirá que los gatos se queden en sus ubicaciones de 
origen, si desaparecen los comportamientos molestos que causan perturbaciones en su 
entorno en el día a día. 

A los propietarios de solares donde exista una colonia felina controlada y gestionada 
mediante un sistema ético, se les informará sobre las implicaciones que supone su existencia 
como el control sobre la vegetación, roedores y residuos. 
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8. MEDIACIÓN EN LOS POSIBLES CONFLICTOS 
 

 
Con objeto del buen funcionamiento del Plan Colonial Felino de Valencia, se asignará la figura 
de mediador para la solución de los problemas de la aplicación de dicho PCFV con los vecinos 
del municipio. 

La mediación y/o el responsable de esta trabajarán en coordinación con el GTBF. 

La mediación deberá ser realizada por personal municipal competente y con experiencia, 
tanto en la gestión de colonias felinas como en la mediación. Todos los acuerdos de 
mediación deberán ser realizados con el consentimiento de todas las partes en litigio, 
pudiendo el mediador solicitar la colaboración de la Concejalía de Bienestar Animal u otra 
dependencia municipal para llegar al acuerdo. 

Existirán dos tipos de mediación: simple y compleja. 

La mediación simple se producirá cuando ambas partes están dispuestas a llegar a una 
solución razonable para todos y no requieren más presencia que el mediador autorizado. 

La mediación compleja se producirá, cuando a pesar de existir voluntad de llegar a un 
acuerdo, alguna de las partes se muestra reticente, en este caso se contará con la ayuda de la 
Policía Local, Servicio de Sanidad y Consumo, GTBF o cualquier otro servicio municipal o 
autonómico para llegar a un acuerdo. 

Los acuerdos alcanzados, al haber mediado consentimiento y acuerdo previo entre las partes, 
deberán ser cumplidos. En estos casos, el personal municipal competente a dicho fin 
designado levantará acta de los detalles de estos acuerdos. 

 
 

9. PROGRAMAS FORMATIVOS E INFORMATIVOS PERIÓDICOS PARA LAS PERSONAS 

INVOLUCRADAS EN EL PCFV 

 

Es necesaria la formación de todos los que tengan alguna relación directa o indirecta con la 
realización del PCFV por parte de conocedores del mismo y los diferentes aspectos del Plan: 

 
 

● Funcionarios del Ayuntamiento, incluida la Policía Local. 

● El GTBF. 

● Personas gestoras y cuidadoras de colonias. 

● Ciudadanía en general. 
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El ayuntamiento, el GTBF, y profesionales de cada ámbito necesario en el PCFV, desarrollarán 
unos planes de formación e información que serán realizados según necesidades, planificando 
los mismos con una periodicidad adecuada. 

 
9.1 CURSOS Y CHARLAS DIRIGIDOS A PERSONAS GESTORAS DE COLONIAS Y 

COLABORADORES. 

 
 

En función de las necesidades se realizará formación básica y necesaria de las personas 
colaboradoras que cuidan y gestionan las colonias, e incluirán como mínimo las materias 
siguientes: 

 
● Formación sobre felinos y su etología 

● Reconocimiento de los principales síntomas de enfermedades felinas y transmisión de 

las mismas 

● Conducta y lenguaje corporal felino 

● Formación en la gestión ética de colonias 

● Higiene en la colonia 

● Detección de problemas sanitarios en las colonias. 

● Método CER: protocolo de captura, esterilización y retorno. 

● Formación en resolución de conflictos para evitar enfrentamientos con los vecinos y 

fomentar la buena convivencia 

● Conocimientos básicos sobre la legislación que afecta a las colonias de gatos. 

 
9.2 CURSOS Y CHARLAS ANUALES DIRIGIDOS A EMPLEADOS MUNICIPALES. 

 
 

● Legislación, Ordenanzas y PCFV. Obligatoriedad de utilizar el lector de microchip en 

gatos manifiestamente sociables que posiblemente han sido abandonados. 

● Etología básica sobre necesidades y manejo de colonias. Diferencias entre gatos 

ferales y gatos sociables abandonados. 

● Método CER: protocolo de captura, esterilización y retorno 
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● Coordinación en emergencias para rescate felino (casas abandonadas, obras de 

construcción, lugares inaccesibles, etc). 

● Formación en resolución de conflictos para evitar enfrentamientos con los vecinos y 

fomentar la buena convivencia 

 
 
 

10. EJECUCIÓN Y DURACIÓN: 
 
 

La ejecución y seguimiento del presente plan de gestión corresponderá a la Concejalía o al 
Servicio competente en materia de Bienestar Animal que será la responsable de la difusión de 
las directrices del plan y la coordinación de actuaciones entre los órganos administrativos con 
competencia directa o indirecta en la protección de los animales. 

Para mejor aplicación de las medidas técnicas previstas en el presente plan, así como para la 
resolución de los imprevistos que pudieran presentarse en dicha aplicación, se realizarán las 
consultas precisas a las fuentes adecuadas. 

Este plan tendrá una duración indefinida para lograr la consecución de los objetivos 
establecidos en el mismo. 

Cualquier modificación considerable de las condiciones de la estructura y desarrollo del 
presente plan podrá ser tenida en cuenta mediante la revisión que será tramitada según el 
procedimiento general de aprobación del plan. 

A los 5 años de la entrada en vigor del presente plan, la Concejalía o Servicio competente en 
materia de Bienestar Animal promoverá una revisión general del mismo con participación de 
los organismos y colectivos implicados y con la intervención de los Servicios Veterinarios 
Municipales competentes en materia de Bienestar Animal, y en el que se revisará la 
información obtenida en el programa de seguimiento y en los registros de actuaciones y 
evaluación de su eficacia, se definirán los logros alcanzados y se establecerán nuevos 
objetivos, adecuando en consecuencia las directrices y actuaciones. 
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ANEXO I PROTOCOLO DE ACTUACIÓN EN SOLARES PARA REUBICAR COLONIAS FELINAS EN 

PELIGRO. 

 
DIFERENCIA ENTRE REUBICAR Y ABANDONAR 

 
Llevar a cabo el traslado y suelta negligente y sin control de una colonia felina podría 
considerarse un caso de abandono descrito en el Artículo 337 bis del Código Penal: 

“El que abandone a un animal de los mencionados en el apartado 1 del artículo anterior (que 
contempla todos los animales domésticos, entre los que se incluye el gato) en condiciones en 
que pueda peligrar su vida o integridad será castigado con una pena de multa de uno a seis 
meses. Asimismo, el juez podrá imponer la pena de inhabilitación especial de tres meses a un 
año para el ejercicio de profesión, oficio o comercio que tenga relación con los animales y para 
la tenencia de animales”. 

Por tanto, se debe diferenciar entre los términos abandono y reubicación ya que la 
reubicación tiene como fin proteger la vida y la integridad del animal. Dicha reubicación sólo 
debe realizarse en el caso de fracaso de las mediaciones entre las partes implicadas o por la 
existencia de unas condiciones que hagan peligrar la vida de los animales. 

 

CONSIDERACIONES GENERALES 
 

Este Protocolo de Reubicación plantea actuaciones en general pero para cada reubicación se 
deberá hacer un estudio individual detallado, y un trabajo in situ previo, para valorar qué 
actuaciones son más oportunas y eficaces en función del lugar en el que se encuentre en 
nuevo solar, número de gatos a reubicar, existencia o no de colonia previa de gatos en ese 
mismo lugar, dimensiones del mismo, y particularidades del solar y entorno de la reubicación. 

La reubicación, el seguimiento del proceso y los posibles problemas que puedan ir surgiendo, 
será llevada a cabo por el GTBF, que será el interlocutor válido con la persona responsable del 
Plan Colonial Felino por parte de la Administración. 

 
ESTUDIO PREVIO, PROYECTO DE REUBICACIÓN Y VALORACIÓN DE LAS REUBICACIONES: 

 
● Antes de realizar el proyecto se deberá contar con el personal que en la nueva colonia 

se encargará de gestionar la misma. En la medida de lo posible, esta persona Gestora 

de Colonia, será la misma persona que se encargaba de su gestión en la colonia de 

origen. 

● Dado que la reubicación es la excepción a la norma, se indicará cuáles son las causas 

que no permiten el mantenimiento de la colonia en su lugar de origen, que deberán 
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quedar justificadas. Éstas sólo podrán consistir en un riesgo para la seguridad o la vida 

de los felinos, o cambio de aprovechamiento urbanístico que impida el mantenimiento 

de la colonia. También se indicarán las actuaciones que se han llevado a cabo para 

evitar la reubicación y la imposibilidad existente para el mantenimiento, después de 

haber agotado todas las opciones. 

● Se consultará al GTBF para que realice un informe de la reubicación. 

● Si hay un informe positivo, se propondrá al Ayuntamiento la realización de la 

reubicación, con colaboración entre la persona responsable de la Administración, el 

GTBF, las personas gestoras de la colonia que se va a reubicar, y las nuevas gestoras en 

el caso de que sean distintas. 

● Todo el Informe-Proyecto se deberá realizar asumiendo las líneas generales del 

Protocolo de Reubicación, y las particularidades de la colonia a reubicar, y de la nueva 

ubicación. 

● En caso de que surgiera algún conflicto entre la colonia que se va a reubicar y la nueva 

colonia, el GTBF decidirá cuáles son las actuaciones que se llevarán a cabo. Y si fuera 

necesario se utilizará una mediación. 

 
VALORACIÓN PARA LA REUBICACIÓN EN SOLAR PREVIAMENTE ACONDICIONADO: 

 
● La ubicación de toda una colonia a un lugar sin gatos será el caso idóneo aunque 

únicamente se debe valorar en el caso de ser imprescindible la supervivencia de la 

colonia. 

● La ubicación de toda una colonia en lugar donde hay otra colonia será adecuado 

siempre y cuando se separen ambas colonias con los métodos descritos 

posteriormente. 

● La ubicación de un único gato en nueva colonia sin gatos será aceptable. 

● La ubicación de algún gato a una colonia donde ya hay gatos será admisible sólo en 

caso de peligro de la vida del animal y siempre esterilizado y proveyéndole de un 

cercado de adaptación previo temporal. 

● La reubicación reiterada de gatos o grupos de gatos en distintas colonias no será 

recomendable, se realizará únicamente en casos graves ya que las posibilidades de no 

supervivencia por la aparición de enfermedades oportunistas tras la bajada de 

defensas por el estrés es muy alta. 
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PUNTOS BÁSICOS IMPRESCINDIBLES EN LAS REUBICACIONES 

 
● Trasladar a toda la colonia o a varios gatos de la misma colonia juntos. 

● Dejar a los gatos confinados durante tres a cuatro semanas en grandes jaulas o 

recintos vallados, sin posibilidad de escape. 

● Alimentar a los gatos con comida húmeda todos los días durante el periodo de 

confinamiento, y unas 2 semanas después de ser liberados. 

● Los mismos alimentadores deberían seguir su labor en la nueva ubicación en el caso 

que esto sea posible. 

● Siguiendo estas pautas se reducirá el estrés y se conseguirá una adaptación 

satisfactoria de los animales a su nuevo entorno, minimizando el riesgo de intento de 

volver a la primera ubicación, el estrés, la bajada de defensas del sistema inmunitario, 

y el número de bajas. 

 
INTERVENCIÓN EN LA ANTIGUA COLONIA 

 
Eliminando las poblaciones de gatos de un lugar determinado, solo se consigue abrir ese 
territorio a nuevos individuos de zonas vecinas (los territorios de las colonias se conectan 
entre sí) o a los supervivientes y sus cachorros descendientes. 

Únicamente eliminando el acceso a esos recursos se podría conseguir que el lugar no fuera lo 
suficientemente atractivo para los gatos; pero eso, en una ciudad, implica ejercer un control 
sobre un número tan elevado de factores de una amplia zona, incluidos los humanos, que 
resulta absolutamente inviable. 

Entre otros aspectos, se deben de eliminar completamente las fuentes de alimento, e incluir 
un cerramiento de la zona a prueba de gatos, para impedir que estos vuelvan a entrar 

Si se ha trasladado toda una colonia, se deben eliminar completamente las fuentes de 
alimentos en la antigua ubicación para desalentar la formación de una nueva colonia de gatos 
callejeros. De ahí la importancia de informar y convencer a las personas alimentadoras para 
que den aviso si alguno de los miembros de la colonia permanece en la zona, para poder 
rescatarlo y juntarlo con sus compañeros. 
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3 RESULTAT: APROVAT
EXPEDIENT: E-02350-2020-000041-00 PROPOSTA NÚM.: 2
ASSUMPTE:
SECCIÓ CENTRE MUNDIAL PER A L'ALIMENTACIÓ URBANA SOSTENIBLE. Proposa
aprovar la modificació de l'article 11 dels Estatuts de la Fundació Municipal del sector públic
local "Centre Mundial de València per a l'Alimentació Urbana Sostenible, Fundació de la
Comunitat Valenciana".

DEBAT

El Sr. Ramón explica el punt de la modificació que prové d'un requeriment del Registre de
Fundacions de la Generalitat Valenciana.

VOTACIÓ

Se somet a votació i s'acorda aprovar la proposta d'acord per majoria de cinc vots a favor
del Sr. Sergi Campillo Fernández (Compromís), del Sr. Aaron Cano Montaner en substitució de
la Sra. Elisa Valía Cotanda (Socialista), del Sr. Alejandro Ramón Álvarez (Compromis), del Sr.
Giuseppe Grezzi (Compromís) i del Sr. Emiliano García Domene (Socialista) i quatre
abstencions de la Sra. Julia Climent Monzó (Popular), del Sr. Carlos Luis Mundina Gómez
(Popular), de la Sra. Mª. del Rocío Gil Uncio (Ciutadans) i del Sr. Vicente Montáñez Valenzuela
(VOX).

ACORD

"Vista la moción del Concejal Delegado de Agricultura, Alimentación Sostenible y Huerta,
de fecha 15 de julio de 2021, por la que se inicia este expediente.

HECHOS

Primero. El presente expediente trae causa del expediente E-02350-2020-000032, para la
creación de la fundación municipal del sector público local Centro Mundial de València para la
Alimentación Sostenible, Fundación de la Comunidad Valenciana, acuerdos del Pleno del
Ayuntamiento de fecha 30 de julio de 2020, punto 37 del orden del día, así como el acuerdo
plenario de 24 de septiembre de 2020, punto 14 del orden del día, por los que se aprobaron la
creación de la fundación municipal del sector público local Centro Mundial de València para la
Alimentación Sostenible, Fundación de la Comunidad Valenciana y se acuerda aprobar sus
estatutos.

Segundo. El Concejal Delegado de Agricultura, Alimentación Sostenible y Huerta por
Moción de fecha 15 de julio de 2021 propone modificar el artículo 11 de los Estatutos por la
dificultad que supone integrar con cierta rapidez a los representantes de la Administración
General del Estado y con la finalidad de no dilatar por más tiempo la constitución de la
Fundación, sin perjuicio de considerar una modificación futura.

FUNDAMENTOS DE DERECHO
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Primero. La ausencia de una regulación específica en materia de fundaciones públicas
locales en la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local y en Ley
8/2010, de23 de junio, de régimen local de la Comunitat Valenciana da lugar a que para
determinar los trámites a seguir para la constitución y aprobación de los estatutos (o bien la
modificación de los mismos) de una fundación sea aplicable tanto la Ley 8/1998, de 9 de
diciembre, de Fundaciones de la Comunidad Valenciana (LFCV) como el Decreto 68/2011, de27
de mayo, del Consell, por el que se aprueba el Reglamento de Fundaciones de la Comunitat
Valenciana (en adelante, RFCV).

Segundo. El artículo 4.1 del Reglamento de Fundaciones de la Comunitat Valenciana,
aprobado por Decreto 68/2011, de 27 de mayo, del Consell, dispone: «2. Las personas
jurídico-públicas tendrán capacidad para constituir fundaciones, salvo que sus normas
reguladoras establezcan lo contrario y sin que su constitución pueda comportar el establecimiento
de servicios públicos cuya prestación, en régimen de fundación, no se halle especialmente
prevista. Requerirán acuerdo expreso de su órgano competente según lo previsto en su normativa
reguladora.»

De conformidad con los anteriores hechos y fundamentos de Derecho, se acuerda:

Primero. Aprobar la modificación del artículo 11 de los Estatutos la Fundación Centro
Mundial de València para la Alimentación Urbana Sostenible, Fundación de la Comunitat
Valenciana, que quedará redactado del siguiente tenor literal:

Artículo 11. Composición del Patronato

El Patronato estará compuesto por:

1. Patronos natos:

a. La persona que ostente la Alcaldía de València o en quien ésta delegue, que ostentará su
presidencia.

b. La persona titular de la Conselleria de Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia
Climática y Transición Ecológica o en quien ésta delegue.

c. La persona titular de la Concejalía delegada de Agricultura del Ayuntamiento de
València.

d. La persona titular de la Concejalía delegada de Comercio del Ayuntamiento de
València.

e. La persona titular de la Concejalía delegada de Salud del Ayuntamiento de València.

f. La persona titular de la Concejalía delegada de Acción Cultural del Ayuntamiento de
València.

g. Una persona designada por cada grupo municipal con representación en el Pleno del
Ayuntamiento de València. Cada grupo designará a un patrono nato.
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h. La persona que ostente la Presidencia de la Diputación Provincial de Valencia o en
quien ésta delegue.

2. Patronos electivos:

La figura del patrono electivo es opcional y no necesaria. Los patronos natos del Patronato,
a propuesta del Ayuntamiento de València, podrá designar si lo estima oportuno hasta 6 patronos
con motivo de las aportaciones de toda índole que éstos puedan realizar a la Fundación o a la
consecución de sus fines.

Segundo. Autorizar al alcalde o persona en quien delegue para realizar todos los trámites
necesarios para llevar a término la constitución e inscripción del Centro Mundial de València
para la Alimentación Urbana Sostenible, Fundación de la Comunitat Valenciana."

4 RESULTAT: APROVAT
EXPEDIENT: E-02310-2018-000176-00 PROPOSTA NÚM.: 3
ASSUMPTE:
SERVICI DE POBLES DE VALÈNCIA. Proposa l'aprovació de la proposta de la Comissió
Permanent del Consell Alimentari Municipal de València de data 09 de març de 2021 relativa a
la introducció de la perspectiva de gènere en l'Estratègia Agroalimentària de València 2025.

DEBAT

El Sr. Ramón explica el punt de la perspectiva de gènere en l'estratègia agroalimentària de
València 2025.

El Sr. Montañez señala que su grupo entiende que haya que incluirlo por normativa pero el
posicionamiento planteado no lo comparten porque lo ven una pérdida de tiempo y añade que
poco papel tendrá ese informe de género en el rol de las mujeres en el sector agroalimentario.

VOTACIÓ

Se somet a votació i s'acorda aprovar la proposta d'acord per majoria de cinc vots a favor
del Sr. Sergi Campillo Fernández (Compromís), del Sr. Aaron Cano Montaner en substitució de
la Sra. Elisa Valía Cotanda (Socialista), del Sr. Alejandro Ramón Álvarez (Compromis), del Sr.
Giuseppe Grezzi (Compromís) i del Sr. Emiliano García Domene (Socialista), un vot en contra
del Sr. Vicente Montáñez Valenzuela (VOX) i tres abstencions de la Sra. Julia Climent Monzó
(Popular), del Sr. Carlos Luis Mundina Gómez (Popular) i de la Sra. Mª. del Rocío Gil Uncio
(Ciutadans).

ACORD

"FETS

1. El passat 25 d'octubre de 2018 el Ple Municipal de l'Ajuntament de València aprovà per
unanimitat l'Estratègia Agroalimentària València 2025, document que prèviament va comptar
amb la validació del Consell Alimentari Municipal el 16 d'octubre de 2018.
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2. En el marc del Consell alimentari Municipal, s’ha elaborat una proposta de modificació
de l’Estratègia Agroalimentària de València 2025 derivat del preceptiu l’Informe d’Impacte de
Gènere de l’EAV i de l’informe Una aproximació a les polítiques agroalimentàries locals des de
l’economia feminista.

Els documents encomanats per la Delegació d’Agricultura, Alimentació Sostenible i Horta
presenten una proposta concreta de modificacions sobre l’actual redacció de l’EAV 2025 amb
l’objectiu d’integrar conceptes, mesures i accions que evidencien i contribuïsquen a superar les
desigualtats existents al llarg del sistema agroalimentari, principalment centrat en la desigualtat
vinculada al gènere, però també ha intentat parar atenció en aquelles vinculades a l’edat, la classe
o l’origen.

3.  En la sessió de 9 de març de 2021 la Comissió Permanent del Consell Alimentari
Municipal s’acordà donar trasllat al Ple del Consell Alimentari Municipal de les Propostes de
Modificació al Reglament del Consell Alimentari i la Estratègia Agroalimentària València 2025
per a la introducció de la perspectiva de gènere, amb les abstencions dels Grups Municipals Partit
Popular, Vox i Ciutadans.

4. En la sessió del Ple del Consell Alimentari Municipal de 10 de juny de 2021 s’aprovà
per majoria la introducció de la perspectiva de gènere en la Estratègia Agroalimentària de
València 2025, i elevar la proposta per a la seua aprovació per part del Ple municipal.

FONAMENTS DE DRET

1. Reglament de transparència i participació ciutadana de l’Ajuntament de València
(Butlletí Oficial de la Província de l’1 de desembre de 2015.

2. Reglament del Consell Alimentari Municipal de València (BOP de 23/05/2018).

L’àmbit de treball del CALM inclou el sistema agroalimentari en totes les seues
accepcions, i compren les dimensions, verticals que implica este concepte (producció,
transformació, transport, distribució, venda i consum), així com les dimensions horitzontals
relacionades amb justícia social, educació, salut, democràcia, ecologia i respecte pel medi
ambient, segon estableix l’article 1 del Reglament del CALM (BOP de 23/05/2018).

3. Prèviament a sometre el present assumpte a la decisió del Ple, es remet la proposta
d’acord a la Comissió Informativa de Ecologia Urbana, Emergència Climàtica, de conformitat
amb allò establert als articles 90 i 91 del Reglament Orgànic del Ple, aprovat per acord plenari de
26/04/2018 (BOP de 10/05/2018).

4. El Consell Alimentari Municipal proposa al Ple de l’Ajuntament de València, previ
dictamen de la Comissió Informativa de Ecologia Urbana, Emergència Climàtica, la següent
proposta d’acord.

De conformitat amb els anteriors fets i fonaments de Dret, s'acorda:
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Únic. Aprovar la proposta de modificació de l’Estratègia Agroalimentària de València
2025, per a la introducció de la perspectiva de gènere en l’EAV 2025, que se transcriu a
continuació:
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##ANEXO-1786597##

1 
 

PROPOSTA DE MODIFICACIÓ  

DE L’ESTRATÈGIA AGROALIMENTÀRIA DE VALÈNCIA 

(EAMV) 2025 

 
Aquest treball es desprèn de l’Informe de Gènere de l’EAMV i de l’informe “Una aproximació a 

les polítiques agroalimentàries locals des de l’economia feminista” realitzat al llarg de 2019-2020 

per aquest equip redactor amb l’objectiu d’ atendre als diferents eixos de desigualtat existents 

al llarg del sistema agroalimentari, i fer una proposta de revisió de l’EAM des del marc de 

l’economia feminista.  

 

En aquest document es presenta a la Delegació d’Agricultura, Alimentació Sostenible i Horta 

una proposta concreta de modificacions sobre l’actual redacció de l’EAMV 2025 amb l’objectiu 

d’integrar conceptes, mesures i accions que evidencien i contribuïsquen a superar aquestes 

desigualtats existents al llarg del sistema agroalimentari; principalment s’ha centrat en la 

desigualtat vinculada al gènere, però també ha intentat parar atenció en aquelles vinculades a 

l’edat, la classe o l’origen.  

 

Les propostes han sigut realitzades en base a l’estructura actual del document de l’EAMV, els 

suggeriments de modificació s’han anat fent al llarg dels diferents apartats. El document 

editable es pot trobar en el següent enllaç. 

 

 

 

 

 

València, febrer 2021 

 

Equip redactor 

Alba Herrero Garcés 

Natàlia Castellanos Ayala 
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2 
 

1. UNA ESTRATÈGIA AGROALIMENTÀRIA PER A VALÈNCIA  

I LA SEUA ÀREA METROPOLITANA 

 

A la pàgina 5, paràgraf 4, considerar afegir que l’EAMV pretén contribuir a l’objectiu de superar 

les desigualtats existents en relació al gènere, l’edat, la classe, l’origen, etc. 

 

1.1. ELS ORÍGENS DE L’ESTRATÈGIA AGROALIMENTÀRIA 

 

1.2. ELEMENTS ESTRATÈGICS I REPTES DEL NOSTRE SISTEMA 

AGROALIMENTARI LOCAL 

 

A la pàgina 11, figura 1, considerar afegir: 

 

Al quadre de DEBILITATS: 

- Existència de desigualtats al llarg de la cadena agroalimentària per raó de gènere, edat 

i/o origen. 

 

Al quadre de AMENACES: 

- Augment de les desigualtats vinculades a la divisió sexual del treball i/o a l’accés dels 

recursos sinó s’atén als eixos de desigualtat existents actualment. 

- Reproducció dels estereotips de gènere. 

 

Al quadre de FORTALESES: 

- Cultura agroalimentària rica i diversa  

 

 

2. ENFOCAMENT METODOLÒGIC 

 

A la pàgina 14, desprès del paràgraf 25, considerar afegir: 

 

“Uns anys després d’aprovar aquesta estratègia es va identificar la necessitat de revisar-

la incorporant l’anàlisi i propostes que respongueren als diferents eixos de desigualtat 

vinculats al sistema agroalimentari, com són el gènere, l’edat, la diversitat de contextos 

culturals o d’origen i/o l’accés a recursos. La necessitat de revisar i incorporar la 
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perspectiva de gènere com una qüestió transversal en l’EAM sorgeix de l'estreta relació 

que manté la qüestió gènere al llarg de tota la cadena agroalimentària i el paper desigual 

que juguen homes i dones en el repartiment de tasques diferenciades en cadascuna de 

les baules d'aquesta cadena. En aquest sentit, va resultar imprescindible revisar la 

cadena agroalimentària en conjunt, és a dir, des de les fases de producció i 

transformació, distribució i comercialització fins a l'alimentació i el consum com a última 

etapa de la cadena. Això va implicar parar atenció, d'una banda, a qui, en quines 

condicions, com i on es produeixen, comercialitzen i distribueixen els aliments i, d'una 

altra, va significar també preguntar-se qui, on i com assumeix la responsabilitat de 

garantir aquesta alimentació. Fruit d’aquesta anàlisi va resultar l’informe “Una 

aproximació a les polítiques agroalimentàries locals des de l’economia feminista. La 

revisió de l’Estratègia Agroalimentària Municipal” i algunes aportacions incorporades a 

aquest document”. 

 

 

3. MARC DE REFERÈNCIA DE L’ESTRATÈGIA 

 

A la pàgina 16, després del paràgraf 28, considerar afegir: 

 

“En quart lloc, es va realitzar un Informe de Gènere d’acord a l'article 4bis de la Llei 

9/2003 per a la igualtat de Dones i Homes de la Generalitat Valenciana, segons el qual 

tots els departaments i centres directius de les seues administracions públiques han 

d'acompanyar el procediment d'elaboració d'avantprojectes de llei, projectes de norma, 

plans o programes amb un Informe d'impacte de gènere, si existeix una pertinència de 

gènere en aquestes. Com a resultat d’aquest informe es va realitzar un diagnòstic sobre 

els diferents eixos de desigualtat que travessen el conjunt del sistema agroalimentari 

incloent propostes per a contribuir a superar-los, així com una revisió dels programes i 

polítiques públiques alimentàries ja en marxa a la ciutat de València que vinculen la 

provisió alimentària i la cura per part de l’administració”. 

 

3.1. ELS COMPROMISOS INSTITUCIONALS DE L’AJUNTAMENT DE VALÈNCIA    

 

A la pàgina 18, figura 4, considerar afegir:  

 A l’àrea [03]: 
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- Fomentar la corresponsabilitat i la socialització de l’alimentació com a part del treball 

domèstic i de cura. 

 

A l’àrea [04]: 

 

- Millorar les condicions laborals i els drets de les persones productores, especialment de 

dones, joves i migrants i totes aquelles històricament definides com “ajuda familiar”. 

 

A la pàgina 19, després del paràgraf 31 (i a la figura 5), considerar afegir: 

 

“En 2019, la Delegació d’Agricultura, Alimentació Sostenible i Horta va impulsar la revisió 

de la present estratègia per a incloure la perspectiva de gènere, després de realitzar 

l’Informe de Gènere corresponent i trobar mancances en aquest sentit. Aquesta revisió 

es va materialitzar en l’informe “Una aproximació a les polítiques agroalimentàries locals 

des de l’economia feminista. La revisió de l’Estratègia Agroalimentària de València”, que 

ha aportat un marc conceptual, així com propostes de mesures i accions concretes, part 

de les quals han sigut incloses en la present estratègia revisada”. 

 

3.2 MARCS ESTRATÈGICS DE REFERÈNCIA EN L’ÀMBIT SUPRAMUNICIPAL 

 

3.3. CAP A UNS PRINCIPIS COMPARTITS: RESULTATS DEL PROCÉS DE 

PARTICIPACIÓ DEL CONSELL ALIMENTARI MUNICIPAL 

 

A la pàgina 25, al paràgraf 48 considerar substituir per: 

 

-  Visibilitza la importància de les cures per a la sostenibilitat dels sistemes agroalimentaris 

locals, i genera mecanismes de redistribució i socialització de les càrregues desiguals 

quant a la provisió de cura -i l’alimentació com a part de la mateixa- entre homes i dones 

orientats a superar de la divisió sexual del treball i els estereotips de gènere. 

 

 

3.4. LES ARRELS DE L’ESTRATÈGIA AGROALIMENTÀRIA VALÈNCIA 2025: 

PRINCIPIS TRANSVERSALS 

 

A la pàgina 28, paràgraf 57, considerar modificar: 
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ECODEPENDÈNCIA, INTERDEPENDÈNCIA I DEMOCRATITZACIÓ DE LA CURA 

 

Tots tres conceptes posen l’accent en allò que sosté materialment la vida de les 

persones, remarcant dos indefugibles dependències: les que casa individu té de la 

natura i d’altres persones. Tots tres posen de manifest la necessitat d’avançar cap a una 

relació sostenible amb el nostre entorn natural i al mateix temps la importància de les 

cures per al manteniment de la vida. Per garantir que l’accés a la cura digna no es 

desenvolupa a costa dels drets d’unes persones sobre altres, ni reprodueix els 

estereotips s’han de tindre en compte les desigualtats de gènere, edat, origen, materials 

i temporals, que travessen la seua provisió. La democratització de la cura planteja, a més, 

la necessitat de socialitzar la responsabilitat de la seua provisió, tant a l’interior de les 

unitats familiars o de convivència com a l’àmbit comunitari, públic i privat. 

 

4. ESTRATÈGIA AGROALIMENTÀRIA VALÈNCIA 2025 

 

A la pàgina 31, figura 7, considerar afegir els següents subàmbits: 

 

- Justícia de gènere 

- Reconeixement de la centralitat de l’alimentació com a part de la cura 

- Corresponsabilitat i democratització de la cura 

- Representació i participació  

 

4.2. LÍNIES ESTRATÈGIQUES I PROGRAMES D’ACTUACIÓ 

 

Des de la pàgina 34 a la 47 trobem la bateria d’accions proposada a l’EAM, en les taules 

annexades es proposen tant modificacions al text d’algunes accions ja existents com noves 

accions que atenen àmbits o qüestions que es considera que necessiten més atenció per tal 

de contribuir a superar els diferents eixos de desigualtat identificats. Aquestes propostes són 

una adaptació d’aquelles proposades a l’informe “ 

Les files buides corresponen a accions i programes que se mantenen com estan actualment, 

els canvis respecte del text original es ressalten en rosa i les noves aportacions estan 

marcades com a tals. 

 

Les taules en format editable es poden trobar en aquest enllaç.  
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5. MARC D’IMPLEMENTACIÓ 

 

A la pàgina 49, paràgraf 177, considerar afegir: 

 

Les aportacions de la Fundació Assut a la revisió de l’EAM des de la perspectiva de 

l’economia feminista. 

 

5.1. EL CONSELL ALIMENTARI MUNICIPAL  

 

Tal com indica l’Informe d’Impacte de Gènere de la present estratègia amb l’argumentació 

exposada més avall, es recomana una revisió del reglament de funcionament d’aquest Consell 

per a que incloga el principi de paritat en el mateix i mecanismes per a una representació 

efectiva. 

 

“El Consell Alimentari Municipal (CALM) és l'espai de governança alimentària local de la 

ciutat. S'ha revisat el seu Reglament, publicat al BOP el 23 de maig de 2018 per a avaluar 

com s'estableix la participació en el mateix i si té en compte la llei 9/2003 de 2 abril, de 

la Generalitat Valenciana, per la igualtat d'homes i dones, en la qual s'aborda la 

importància de la participació equilibrada d'homes i dones en els espais de representació 

pública, degut a la visible diferència habitual de representació. El Reglament del CALM 

no té en consideració el criteri de paritat a l'hora de conformar als seus representants, i 

això cristal·litza actualment en que el 63,4% de persones titulars son homes i el 34,1% 

dones, al percentatge respecte de les persones suplents augmenta lleugerament. Es fa 

per tant, necessari incloure el principi de paritat en el reglament i establir ferramentes 

per a facilitar que totes les persones puguen fer-se càrrec de manera efectiva de la seua 

responsabilitat de representació”.  

 

5.2. L’ESTRATÈGIA EN EL CONSELL ALIMENTARI MUNICIPAL 

 

5.3. TAULA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL  

 

Al respecte de la Taula de Coordinació Municipal es recomana convidar al Servei d'Igualtat i 

Polítiques Inclusives amb l’objectiu de treballar la transversalitat de gènere a les propostes de 

l’EAM, així com les Delegacions d’Educació, Joventut i Serveis Socials. Com s’analitza a l’informe 

“Una aproximació a les polítiques agroalimentàries locals des de l’economia feminista. La revisió 
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de l’EAM”, tres d’elles (Joventut, Serveis Socials i Igualtat) disposen de plans marc o plans 

d’acció/estratègics on es proposen línies d’actuació vinculades amb l’alimentació, el gènere i la 

democratització de les cures en l’alimentació que seria interessant posar en coordinació. A més, 

es convida a considerar la pertinència d’incloure-les com a part del CALM.  

 

 

5.4. SEGUIMENT I AVALUACIÓ DE L’ESTRATÈGIA  

 

A la pàgina x, paràgraf x, considerar la següent modificació al text,  

 

"La identificació dels indicadors tant qualitatius com quantitatius permetrà avaluar el 

procés a través d’una sèrie de criteris que hauran d’incloure variables de gènere, edat, 

origen, etc., així com els aspectes ambientals o econòmics”. 
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ANNEX 
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PROPOSTES DE MODIFICACIÓ 

LE1 LE1_Cultura agroalimentària responsable

Objectiu: 

Text explicatiu 
de l'objectiu

Els factors que determinen les pràctiques alimentàries són diversos i complexos. La vinculació cultural i identitària de 
les persones amb els aliments; la informació adequada sobre l’impacte econòmic, mediambiental i social que s’amaga 
darrere de l’elecció dels aliments que consumim; les desigualts de gènere quant a la producció i les feines vinculades 
a l'alimentació, o la importància de mantindre una dieta equilibrada nutricionalment per a la salut són desafiaments 
clau a l’hora de transformar la cultura alimentària d’un territori. Promoure canvis en les pràctiques agroalimentàries 
implica desenvolupar accions de sensibilització, acompanyament i formació en diversos nivells (el conjunt de la 
ciutadania, col·lectius clau i col·lectius que hi fan un paper prescriptor). 

Programa 1.1

Acció 1.1.1

Impulsar campanyes de sensibilització sobre els aliments de temporada, proximitat i agroecològics, prioritzant els 
espais de gestió pública (mercats, escoles, centres de salut, etc.), que prenguen en consideració tant l’agricultura com 
la pesca i ramaderia i visibilitzen la importància del treball de les persones productores, atenent a no reproduir 
estereotips de gènere. 

Acció 1.1.2
Elaborar i difondre un mapa de recursos i bones pràctiques agroecològiques al llarg de tota la cadena alimentària 
(producció, transformació, distribució, comercialització i consum).

Acció 1.1.3
Impulsar programes de formació en hàbits de compra i habilitats en cuina domèstica saludables i sostenibles, i en 
planificació, gestió del temps i l'economia alimentària familiar des de la perspectiva de la corresponsabilitat, en els 
espais municipals dels barris i parant especial atenció a homes i joves.

PROPOSTA DE 
MOURE ACÍ 

L'ACCIÓ 5.2.2

Facilitar a la ciutadania l’accés a informació i formació sobre l'etiquetatge dels aliments, la seua qualitat nutritiva i 
ambiental i el vincle amb la salut, així com d'alternatives més saludables i sostenibles i on trobar-les al municipi.

PROPOSTA DE 
MOURE 1.1.4 A 
PROGRAMA 2.1

Acció 1.1.4
Desenvolupar campanyes per a promoure i visibilitzar referents de dones i joves que treballen en projectes i iniciatives 
de producció agroalimentària, evitant la reproducció d'estereotips i rols de gènere. 

Acció 1.1.5 
Impulsar projectes dirigits tant a la reducció dels malbarataments alimentaris com a la gestió de l'excedent alimentàri 
dins de les llars, a empreses i als espais de gestió municipal. 

Acció 1.1.6

Establir espais i fomentar activitats i projectes municipals d’informació, formació i sensibilització sobre l’alimentació 
saludable i sostenible i el vincle amb el territori que fomenten el diàleg de sabers intergeneracional i intercultural i la 
recuperació del patrimoni biocultural col·lectiu i la memòria alimentària als diferents barris treballant la perspectiva de 
gènere i corresponsabilitat.

Acció 1.1.7

NOVA
Estudiar la creació d'un espai municipal de referència sobre alimentació saludable i sostenible on es facilite a les 
persones l'accés a informació, als recursos i serveis disponibles a la ciutat. 

NOVA
Promoure l'educació sobre l'importància dels sistemes agroalimentaris locals, la professió de les persones 
productores, l'alimentació saludable i sostenible i la vinculació amb l'organització social de la cura i la salut a tots els 
ámbits formatius possibles. 

Programa 1.2

Acció 1.2.1
Identificar i difondre per barris rutes alimentàries de proximitat i d'abastiment d'aliments saludables i sostenibles 
fonamentades en els vincles entre el territori, els aliments de proximitat i les persones.

Acció 1.2.2

Consolidar un calendari per a la celebració i trobada al voltant de l’alimentació sostenible i saludable als barris i pobles 
de València, les commemoracions al voltant de feines agràries i els productes proximitat i de temporada per tal de 
posar en valor el patrimoni agroalimentari del municipi i la seua diversitat cultural i gastronòmica, així com l'intercanvi 
de coneixements.

Acció 1.2.3
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Programa 1.3
Afavorir els hàbits alimentaris saludables mitjançant la formació en habilitats i capacitats i la promoció de dietes 
sostenibles.

Acció 1.3.1
Implementar programes d’acompanyament i formació per a facilitar la transició cap a una restauració col·lectiva 
saludable i sostenible, pioritàriament als menjadors escolars, des de la perspectiva de l'alimentació com a part de la 
cura i la corresponsabilitat. 

Acció 1.3.2
Desenvolupar programes d’horts urbans com a ferramenta d’educació i formació als centres municipals (escoles, 
centres de joventut, etc.), vinculades a formacions en nutrició i habilitats de compra i cuina domèstica, des de la 
perspectiva de l'alimentació com a part de la cura i la corresponsabilitat.

Acció 1.3.3
Fomentar que l’alimentació saludable i sostenible i el seu vincle amb l'organització social de la cura siga un eix de 
treball en els programes i serveis municipals de promoció de la salut i garantir formació a les persones sanitàries 
prescriptores.

Acció 1.3.4
Estudiar i impulsar instruments normatius que regulen l’accés als aliments poc saludables per part de la població 
escolar i als espais municipals, d’acord amb les recomanacions de l’Organització Mundial de la Salut, i eliminar la seua 
publicitat als espais de gestió pública. 

NOVA
Promoure campanyes sobre alimentació i el seu vincle amb la salut i programes d'acompanyament i assesorament en 
nutrició i especialment en transtorns de l'alimentació, diabetis i obesitat, especialment adreçades a les persones joves 
i al seu entorn familiar des d'una perspectiva de gènere.
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PROPOSTES DE MODIFICACIÓ 

LE2 LE2_Transició agroecològica

 Objectiu: 

Text explicatiu 
de l'objectiu

Programa 2.1

Acció 2.1.1

Acció 2.1.2

Acció 2.1.3

Acció 2.1.4

Acció 2.1.5

Acció 2.1.6

Acció 2.1.7
Desenvolupar cursos de formació tècnica per al personal de l’Administració local en matèria de transició 
agroecològica i alimentació saludable i sostenible, incloent l'enfocament de gènere i democratització de les cures de 
la present estratègia.

Acció 2.1.8

Acció 2.1.9

Acció 2.1.10
Impulsar i consolidar espais de debat i reflexió entre persones productores per a l’intercanvi de coneixements, 
informació, experiències i diagnòstics, promovent la participació de dones i de temàtiques vinculades al gènere dins 
del sector.

Acció 2.1.11

Acció 2.1.12
Impulsar i donar suport a espais de formació i coneixement adaptats a les necessitats de les persones que treballen 
en l’àmbit de l’agricultura, la pesca i la ramaderia, promovent la participació de dones i de temàtiques vinculades al 
gènere dins del sector.

NOU
Contribuir a l'eliminació de la divisió sexual del treball i dels diferents estereotips al llarg del sistema 
agroalimentari.

PROPOSTA DE 
MOURE ACÍ 
L'ACCIÓ 1.1.4

Desenvolupar campanyes per a promoure i visibilitzar referents de dones i joves que treballen en projectes i 
iniciatives de producció agroalimentària, evitant la reproducció d'estereotips i rols de gènere. 

NOVA
Desenvolupar campanyes i projectes que reconeguen la importància de les tasques realitzades històricament per les 
dones al llarg de la cadena agroalimentària i la provisió d'aliments.

NOVA
Promoure la incorporació de dones, joves i migrants al sector agroalimentari a través d'ajudes, oferta de formació 
diversificada i acompanyament comercial, empresarial i productiu.

NOVA
Facilitar el reconeixement i la formalització d'aquells treballs agraris, ramaders o pesquers no considerats com a 
activitat professional, i promoure la seua formació.

NOVA
Promoure el desenvolupament i execució de plans d'igualtat, formacions en gènere i auditories de gènere, per a les 
estructures del sector productiu: cooperatives, confraries de pescadors, comunitats de regants i organitzacions 
agràries.

NOVA
Habilitar i gestionar una bossa municipal de treball agrari estacional/temporal, que garantisca unes condicions 
laborals dignes.
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Programa 2.2 Afavorir la viabilitat econòmica, social i ambiental de l’activitat agrícola, ramadera i pesquera 

Acció 2.2.1

Acció 2.2.2
Visibilitzar les característiques de qualitat de la producció de proximitat, així com els beneficis socials, ambientals i 
econòmics que hi ha darrere d'aquest tipus de producció.

Acció 2.2.3

Acció 2.2.4

Acció 2.2.5
Impulsar la dignificació de la professió agrària, ramadera i pesquera, el recanvi generacional i dels estereotips de 
gènere associats.

Acció 2.2.6
Facilitar l’accés a la terra amb especial atenció a noves incorporacions professionals de dones i joves, garantint un 
acompanyament i assesorament tècnic agrícola i empresarial, així com facilitar informació i assesorament sobre la 
titularitat compartida de les explotacions.

Acció 2.2.7
Impulsar la incorporació de perfils laborals agroecològics nous dins dels plans de formació, ocupació i foment de 
l’ocupació, establint criteris que afavorisquen la contractació de dones en aquells sectors amb representació 
desigual. 

Acció 2.2.8 Repetida en 2.1.8

Acció 2.2.9

NOVA
Impulsar iniciatives per a facilitar l'eixida d'excedent en finca de les persones productores a través del vincle amb 
serveis i infraestructures alimentàries socials i comunitàries (menjadors socials, cuines comunitàries, xarxes 
d'aliments, obradors compartits...), i/o de fires específiques de producte.  
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PROPOSTES DE MODIFICACIÓ 

LE3 LE3_Economia alimentària de proximitat

 Objectiu: 

Text explicatiu 
de l'objectiu

Programa 3.1

Acció 3.1.1
Desenvolupar campanyes de sensibilització i promoció sobre el producte de temporada, pròxim i ecològic en la 
xarxa de mercats municipals, que alhora valoritzen la professió i el treball de les persones productores, ramaderes i 
pesqueres així com la importància del comerç alimentari de proximitat als barris.

SEMBLANT A 
1.1.3

Acció 3.1.2
Impulsar cursos i activitats de sensibilització i capacitació en matèria de compra, cuina domèstica i alimentació 
saludable i sostenible de proximitat, des de la perspectiva de la corresponsabilitat, parant especial atenció a homes i 
joves. 

Acció 3.1.3

Impulsar la creació d'espais per a desenvolupar activitats formatives al voltant de l'alimentació, de transformació de 
producte agroalimentàri, logístiques i de conciliació (cuines comunitàries, obradors, centrals de compres, etc.) a la 
xarxa de mercats municipals, aprofitant els seus espais infrautilitzats a través de projectes pilot que afavorisquen la 
gestió conjunta i comunitària amb agents socials i veïnals del barri.

Acció 3.1.4

Acció 3.1.5

Programa 3.2

Acció 3.2.1
Instal·lar punts de venda directa en la xarxa de mercats municipals afavorint criteris de sostenibilitat, proximitat i 
inclusivitat, que tinguen en compte els barris amb menor facilitat d'accés a aquests productes.

Acció 3.2.2

Crear i impulsar mercats de venda directa del producte agroalimentari afavorint criteris de sostenibilitat, proximitat i 
inclusivitat, en localitzacions que complementen l'afluència amb altres centres de comercialització agroalimentaris i 
consideren la presència en barris amb menor facilitat d'accés a aquests productes i en els pobles de València 
pròxims a l'Horta.

Acció 3.2.3

Acció 3.2.4
Desenvolupar una estratègia d’acostament i promoció de la pesca i aqüicultura artesanal i de proximitat cap a les 
persones consumidores.

Acció 3.2.5

Acció 3.2.6

Acció 3.2.7
Reconéixer i impulsar les tradicionals tires de comptar, com a dret i costum ancestral d’agricultors i agricultores de 
l’Horta per a vendre els seus productes al municipi de València, que tinguen en compte els barris amb menor facilitat 
d'accés a aquests productes.

Programa 3.3

Acció 3.3.1

Acció 3.3.2

Acció 3.3.3

Acció 3.3.4
Incentivar la creació d’empreses i projectes agroalimentaris amb criteris mediambientals i socials, especialment 
aquelles integrades per dones, joves i migrants, a través de programes d'acompanyament, assesorament i formació 
específics.

NOVA
Impulsar la creació i acompanyament d'iniciatives i projectes que plantegen estructures de producció, distribució i 
comercialització col·laboratives i cooperatives innovadores que faciliten la coordinació i l'accés a recursos compartits 
(eines, maquinària), i a serveis de conciliació i suport col·lectiu.
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NOVA
Impulsar i difondre la creació de plataformes de distribució i venda on line que facilite a la producció i al xicotet 
comerç la gestió i coordinació d'un repartiment a domicili que tinga en compte criteris de sostenibilitat.

NOVA
Fomentar la inclusió d'espais de cura per als infants i altres serveis que faciliten la conciliació de les persones 
treballadores i usuàries dels espais vinculats a la producció, distribució i transformació agroalimentària en general. 

Programa 3.4

Acció 3.4.1
Consolidar i visibilitzar un segell de proximitat que reconega el producte de l’horta de València i a les persones i 
treballs que el fan possible.

Acció 3.4.2

Programa 3.5

Acció 3.5.1
Avançar cap a un marc de compra pública alimentària municipal sota criteris de responsabilitat social i 
mediambiental, i garantir un acompanyament, assesorament i formació adeqüades per a tots els agents implicats en 
la transició.

Acció 3.5.2
Implementar la guia de recomanacions elaborada en el marc del CALM per a la incorporació de criteris de 
sostenibilitat social i mediambiental alimentària en els plecs de la restauració pública col·lectiva.
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PROPOSTES DE MODIFICACIÓ 

LE4 LE4_Governança alimentària local

Objectiu: 

Text explicatiu 
de l'objectiu

Programa 4.1

Acció 4.1.1
Dinamitzar el Consell Alimentari Municipal des d’una cultura participativa i col·laborativa entre els diversos grups 
d’agents i actors de l’entorn alimentari del municipi incentivant especialment la participació de les persones 
productores (agricultura, pesca i ramaderia) i les dones.

Acció 4.1.2
Consolidar una mesa de coordinació i seguiment tècnica municipal i dotar-la de recursos per a coordinar el conjunt 
d’accions programades i fomentar la coherència de polítiques entre regidories i seccions i la transversalitat de 
gènere.

NOVA
Promoure una agenda municipal d'activitats i itineraris formatius (tallers, xerrades, seminaris, debats...) en matèria de 
democratització de les cures en l'alimentació. 

NOVA
Incloure espais per a la cura d'infants, en els actes i reunions de participació i governança  relacionades amb la 
implemetació de la present Estratègia, així com adaptar els horaris per a facilitar l'assistència i la conciliació, atenent 
especialment al sector productiu.

Programa 4.2

Acció 4.2.1
Col·laborar en la creació d’un banc de recerca en polítiques alimentàries urbanes en coordinació amb els àmbits 
acadèmics de la ciutat, que contemplen les dimensions socials, nutricionals, econòmiques i/o ambientals.

Acció 4.2.2
Impulsar la creació d’un cos d’experts multisectorial (acadèmia, sector productiu, organitzacions socials, etc.) que 
puga assessorar el Consell Alimentari en matèria de polítiques alimentàries, que incloguen la perspectiva de gènere i 
desigualtat.

Acció 4.2.3
Desenvolupar un sistema d’avaluació i monitoratge per al conjunt d'activitats i d’accions estratègiques que 
s’engeguen en el marc de l’EAM, que incloguen criteris de gènere, edat, classe i origen.

NOVA
Realitzar i difondre estudis i altres materials divulgatius que visibilitzen la importància social, econòmica i política 
dels sistemes agroalimentris locals i de l'alimentació com a part de la cura i la salut des de l'economia feminista.

Programa 4.3

Acció 4.3.1

Acció 4.3.2

Programa 4.4
Donar suport a les iniciatives comunitàries i/o d’autogestió desenvolupades des de la societat civil i afavorir el 
creixement o consolidació d'aquest tipus d'iniciatives.

Acció 4.4.1

Acció 4.4.2

Acció 4.4.3

NOVA
Afavorir la creació d'espais d'intercanvi, xarxes de cures, bancs de temps i/o iniciatives comunitàries de trobada, 
intercanvi, suport mutu i formació al voltant de l'alimentació saludable i sostenible i la cura als barris, fomentant una 
participació intergeneracional, diversa i equitativa.

NOVA
Fomentar l'associacionisme agrari, ramader i pesquer, especialment la creació d'associacions, espais de trobada i/o 
grups no mixtes de dones productores dins i fora de les organitzacions agràries, i facilitar la trobada amb altres 
grups.
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PROPOSTES DE MODIFICACIÓ 

LE5 LE5_Dret a l'alimentació

 Objectiu: 

Text explicatiu 
de l'objectiu

El dret a l'alimentació per a totes les persones s’ha de basar en una política alimentària que garantisca l’accés -
temporal, ecònòmic, espacial i d'informació- a una alimentació saludable i sostenible per al conjunt de la població, a 
través d'afavorir la socialització -privada, pública i comunitària- de la provisió i accés a l'alimentació. 

Programa 5.1 Incorporar l’alimentació saludable i sostenible a través dels programes municipals de benestar social.

Acció 5.1.1
Articular programes d'ajuda alimentària i de gestió d'excedent alimentàri a través d'acords amb les infraestructures 
de distribució i provisió d'aliments (mercats municipals, xarxa de comerços…) vinculant-la als serveis i infraestructures 
alimentàries socials i comunitàries (menjadors socials, cuines comunitàries, xarxes d'aliments, obradors compartits...).

Acció 5.1.2

Acció 5.1.3
Desenvolupar programes de formació pràctica i sensibilització sobre alimentació saludable i sostenible i el vincle 
amb la salut a les persones usuàries i gestores dels centres de benestar social des d'una perspectiva de 
corresponsabilitat. 

Acció 5.1.4
Establir un sistema de prevenció, alerta i garantia alimentària a través del qual poder detectar vulnerabilitats 
alimentàries en persones i families, especialment en els infants, i redirigir-los als recursos i serveis disponibles i a 
programes d'acompanyament i seguiment de la inseguretat alimentària.

NOVA

Impulsar programes pilot d'intervenció comunitaria en diferents barris, especialment aquells amb major vulnerabilitat 
alimentària, en matèria de nutrició i alimentació saludable i sostenible, habits de compra, habilitats de cuina 
domèstica i gestió de l'economia alimentària familiar amb una perspectiva de corresponsabilitat de les tasques de 
cures. 

Programa 5.2

Acció 5.2.1

PROPOSTA DE 
MOURE A 
PROGRAMA 1.1

Acció 5.2.2
Facilitar a la ciutadania l’accés a la informació i formació sobre l'etiquetatge dels aliments, la seua qualitat nutritiva i 
ambiental i el vincle amb la salut, així com de les alternatives més saludables i sostenibles i on trobar-les al municipi. 

PROPOSTA DE 
MOURE A 
PROGRAMA 1.3

Acció 5.2.3

NOVA

Elaborar un estudi sobre la vulnerabilitat alimentària i la capacitat d'abastiment i accés a una alimentació saludable i 
sostenible als diferents barris de la ciutat, amb l'objectiu d'implementar programes pilot d'intervenció comunitària a 
través de l'alimentació, avaluar les necessitats de serveis i infraestructures alimentàries en els barris i promoure 
accions per a facilitar l'accés.

NOVA

Incrementar les beques menjador i les ajudes alimentàries amb criteris que afavorisquen l'accés a aliments 
saludables i sostenibles de proximitat a persones o unitats de convivència amb vulnerabilitat alimentària; a través de 
la seua compra en la xarxa comercial dels barris amb targetes moneder o altres formats, i que es vinculen amb 
acompanyaments i formacions en hàbits de compra, cuina i corresponsabilitat.

NOU
Fomentar i facilitar el desenvolupament de projectes i iniciatives des de la dimensió comunitària al voltant de 
l'alimentació per part d'associacions i col·lectius veïnals.

NOVA
Donar suport a iniciatives i projectes comunitaris i xarxes veïnals que fan front a la privació i vulnerabilitat alimentària 
als barris, facilitant informació, acompanyament i comunicació amb l'administració i facilitant ferramentes i recursos 
per a enfortir les estructures comunitàries.
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NOVA

Impulsar ajudes, recursos i assesorament per al desenvolupament d'iniciatives comunitàries liderades per 
associacions i/o entitats veïnals, centrades en facilitar l'accés a una alimentació saludable i sostenible als barris des 
de la corresponsabilitat comunitària, especialment a través projectes de provisió i distribució col·lectiva d'aliments 
(xarxes d'aliments) vinculats a cuines comunitàries, amb programes i/o espais de formació i apoderament 
comunitari. 

NOVA
Estudiar i facilitar l'accés, ús i gestió d'espais municipals infrautitlizats per part d'associacions, entitats socials i/o 
col·lectius veïnals amb projectes o iniciatives comunitàries que faciliten l'accés d'una alimentació saludable i 
sostenible per als barris, especialment en temps de crisi, com cuines escolars en caps de setmana o estiu.

NOVA
Facilitar recursos, formació i informació a entitats socials i associacions veïnals, festeres i falleres per a que 
promoguen la inclusió de productes saludables i sostenibles als menjars dels seus actes i treballar la perspectiva de 
gènere i la corresponsabilitat.

NOVA

Promoure l'autoabastiment alimentari a través d'horts urbans i comunitàris i de projectes de jardineria comestible en 
els espais verds/buits de la ciutat, acompanyats de programes de formació en hàbits de compra i habilitats de cuina 
des de la corresponsabilitat, com a ferramentes d'activació comunitària al voltant de l'alimentación saludable i 
sostenible.
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PROPOSTES DE MODIFICACIÓ 

LE6 LE6_Planificació alimentària territorial

Objectiu

Text explicatiu 
de l'objectiu

Introduir la perspectiva feminista i agroalimentària des de la sobirania alimentària en els plans urbanístics i territorials 
desplegats en l’àmbit municipal. Cal avançar cap a una perspectiva de dotacions i equipaments agroalimentaris, 
accesible i equitativa als diferents barris, com les que ja preveuen els plans en matèria de mobilitat, habitatge, 
educació i salut, i alhora potenciar i coordinar les ferramentes de planificació territorial que garantisquen la seguretat i 
la pervivència del territori agrícola municipal i metropolità. 

Programa 6.1

Acció 6.1.1

Acció 6.1.2

Programa 6.2
Estudiar la introducció de criteris agroalimentaris sostenibles en les estratègies i documents de planificació 
urbana municipal. 

Acció 6.2.1
Estudiar la inclusió de criteris d’alimentació sostenible en el Pla General d’Ordenació Urbana que garantisquen un 
abastiment i accés equitatiu i suficient als diferents barris de la ciutat i afavorisca els teixits amb xicotet comerç de 
barri. 

Acció 6.2.2

Acció 6.2.3

NOVA
Introduir en les enquestes municipals indicadors de l'inversió econòmica i de temps dedicada a la provisió 
d'alimentació i hàbits de compra i cuina desagregades per sexe, edat, origen, barri i altres variables, que 
contribuisquen a realitzar millors diagnòstics i disseny de polítiques públiques.

NOVA
Promoure la recollida i sistematització de dades relacionades amb les explotacions i empreses del sector productiu i 
de distribució desagregades per sexe, origen i edat, que contribuisquen a realitzar millors diagnòstics i disseny de 
polítiques públiques.

NOVA
Afavorir la millora i/o consolidació de les xarxes comercials de proximitat i mercats municipals, especialment als 
barris amb menor presència de comerç alimentari de proximitat (a través d'incentius o ajudes al lloguer...), per 
promoure l'abastiment d'aliments frescos, saludables i sostenibles als barris.

NOVA
Afavorir el manteniment de la població en àrees amb processos de regeneració urbana, especialment en el cas de 
rehabilitació de mercats i generació de zones verdes, a través de la protecció i/o ajudes al lloguer en els habitatges 
dels voltants. 

Programa 6.3

Acció 6.3.1

Acció 6.3.2
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5 RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
EXPEDIENT: E-02610-2018-000018-00 PROPOSTA NÚM.: 26
ASSUMPTE:
SERVICI DE PLATGES, QUALITAT ACÚSTICA I DE L'AIRE. Donar compte de l'informe
de les Meses de Treballs ZAS (juliol).

VOTACIÓ

La Comissió queda assabentada de l'informe sobre les Meses de Treballs ZAS.

ACORD

"Por Acuerdo de fecha 26 de enero de 2017, se acordó informar acerca de las Mesas de
Trabajo realizadas en relación a las distintas zonas acústicamente saturadas, así como de las
medidas definitivas de las zas del barrio del Carmen.

Desde el último informe remitido a la Comisión de Ecología Urbana y Emergencia
Climática en relación con las actuaciones en las ZAS y zonas de ocio de València, se informa que
se han realizado las siguientes gestiones:

Por parte de este Servicio se ha efectuado seguimiento continuo de los niveles acústicos y
medidas aprobadas en el ámbito de las zonas acústicamente saturadas."

6 RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
EXPEDIENT: E-02610-2018-000060-00 PROPOSTA NÚM.: 30
ASSUMPTE:
SERVICI DE PLATGES, QUALITAT ACÚSTICA I DE L'AIRE. Donar compte de l'informe
sobre l'estat de tramitació de l'Ordenança Municipal de Protecció contra la Contaminació
Acústica (juliol).

VOTACIÓ

La Comissió queda assabentada de l'informe sobre l'estat de l'expedient de tramitació de
l'Ordenança Municipal de Protecció contra la Contaminació Acústica.

ACORD

"Vista la Moción y el Dictamen de la Comisión de Medio Ambiente en la que se instaba a
la elaboración de un informe mensual en relación con el estado de tramitación de la Ordenanza
de Protección Contra la Contaminación Acústica, se emite el citado informe dando cuenta de las
últimas gestiones realizadas al respecto.

Actualmente se está revisando la ordenanza en sus aspectos técnicos y se ha solicitado
informe a los Servicios de Actividades, Ocupación del Domino Público Municipal e Inspección
Municipal al objeto de que aporten cualquier observación a tener en cuenta en el texto de la
ordenanza."



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 a

8
U

+
 +

Jc
K
 a

at
B
 V

Fs
L 

j/
C
l 
U

5
7
1
 y

C
A
=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
EL SECRETARI JOSE VICENTE RUANO VILA 23/09/2021 ACCVCA-120 15587946684311170565

563391110598934867
PRESIDENT/A COMISSIÓ DE ECOLOGÍA URBANA, EMERGENCIA
CLIMÁTICA

SERGI CAMPILLO FERNANDEZ 23/09/2021 ACCVCA-120 19415912531803743407
777074987597891044

SESSIÓ ORDINÀRIA DE 22 DE JULIOL DE 2021 50

7 RESULTAT: REBUTJAT
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 22
ASSUMPTE:
Moció que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular, relativa a
la "Font en homenatge al Llaurador".

MOCIÓ

"EXPOSICION DE MOTIVOS

En el arranque de la Gran Vía Marqués del Turia, a la altura de la intersección con la calle
Ruzafa, se alza desde 3 de agosto de 1931, el monumento a la figura del “llaurador”, obra del
escultor Carmelo Vicent. 

El monumento está rodeado de una pequeña alberca/fuente que cuenta en el fondo con
iluminación. Dicho monumento de piedra caliza es una réplica del premiado en la Exposición
Nacional de Bellas Artes de 1916. 

En la cara posterior figuran unas líneas del escritor valenciano Blasco Ibáñez, que
textualmente recogen, "cuando toda la huerta dormía aún, ya estaba a la indecisa claridad del
amanecer, arañando sus tierras queridas".

El estado de mantenimiento y limpieza del monumento requiere de una limpieza y
saneamiento que ponga en valor el monumento y la figura del homenaje al Llaurador que
representa. 

Se adjuntan fotografías del estado de la Fuente.

Por todo ello, y en calidad de Concejal del Grupo Municipal Popular se formula la
siguiente:

PROPUESTA DE ACUERDO

Primera.- Que el Ayuntamiento de València a través de la Delegación correspondiente
proceda a la limpieza y mantenimiento del monumento.

Segunda.- Asimismo, que el Ayuntamiento de València reponga el funcionamiento de la
fuente/alberca que rodea al monumento del Llaurador."
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DEBAT

El Sr. Mundina explica la moció.

El Sr. President explica la gestió de la font: l'Organisme Autònom Municipal de Parcs i
Jardins Singulars i Escola Municipal de Jardineria i Paisatge manté la font i el Servici de
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Patrimoni Històric- Artístic l'escultura. L'Organisme Autònom Municipal de Parcs i Jardins
Singulars i Escola Municipal de Jardineria i Paisatge repararà la bomba de funcionament de la
font i la jardineria perimetral per a finals d'agost. Quant a l'escultura de paraula a la Sra. Tello.

La Sra. Tello contesta que els tècnics assenyalen que l'estat del monument és correcte
requerint només una neteja que es realitzarà quan acabe l'actuació de l'Organisme Autònom
Municipal de Parcs i Jardins Singulars i Escola Municipal de Jardineria i Paisatge.

El Sr. President contesta que atés que ja estava prevista l'actuació no donarà suport a la
moció.

El Sr. Mundina espera que, malgrat rebutjar-se la moció, sent cert que requereix una
xicoteta intervenció que s'escometa a l'agost.

VOTACIÓ

Se sotmet la Moció a votació i per majoria, s'acorda rebutjar-la per cinc vots en contra del
Sr. Sergi Campillo Fernández (Compromís), del Sr. Aaron Cano Montaner en substitució de la
Sra. Elisa Valía Cotanda (Socialista), del Sr. Alejandro Ramón Álvarez (Compromis), de la Sra.
Gloria Tello Company en substitució del Sr. Giuseppe Grezzi (Compromís) i del Sr. Emiliano
García Domene (Socialista) i quatre vots a favor de la Sra. Julia Climent Monzó (Popular), del
Sr. Carlos Luis Mundina Gómez (Popular), de la Sra. Mª. del Rocío Gil Uncio (Ciutadans) i del
Sr. Vicente Montáñez Valenzuela (VOX).

8 RESULTAT: APROVADA PROPOSTA ALTERNATIVA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 23
ASSUMPTE:
Moció que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular, relativa a
la "Zona enjardinada del viari d'acompanyament".

MOCIÓ  

"EXPOSICION DE MOTIVOS 

La zona ajardinada de la rotonda de la calle Menorca de Valencia que une la Ciudad de las
Artes y las Ciencias con la zona comercial de Aqua y El Corte Inglés de la avenida de Francia se
finalizó en el mes de febrero de 2018, existiendo en el subsuelo una estación eléctrica.

El diseño de la rotonda contemplaba el paso del futuro tranvía que discurrirá por la parte
central, un tramo que temporalmente está ocupado por 34 jardineras.

El proyecto de ejecución recogía la plantación de más de 9.000 plantas de 17 especies
autóctonas diferentes y casi una veintena de árboles en los 4.600 metros cuadrados de superficie.

El deficiente y/o inexistentes mantenimiento de la zona ajardinada requiere de una
intervención inmediata, en una zona muy próxima a la ciudad de las Artes y las Ciencias y al
Oceanográfico dos importantes zonas de afluencia turística de nuestra ciudad.
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Se adjunta fotografía del estado actual que presenta la zona ajardinada de la Rotonda de la
calle Menorca.

Asimismo, más hacia el Oeste se encuentra la rotonda conocida por la escultura que figura
en el centro denominada “el Parotet”, en la Plaza de Europa, y al igual que la anterior se
encuentra totalmente descuidada y sin mantenimiento alguno, por lo que la pradera de césped que
la cubría no es identificable, requiriendo de trabajos y labores de jardinería para recuperar su
estado e imagen inicial.
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Igualmente, y en otros puntos de la ciudad se encuentran las rotondas de acceso al
tanatorio, de menores dimensiones que las anteriores, un equipamiento municipal muy visitado y
frecuentado por el servicio que presta en la ciudad, y que igualmente requiere de una
intervención y adecuación de esta zona verde de acompañamiento al viario.
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Y, por último, en la Avd. de Aragón con la confluencia de la Avd. de Blasco Ibáñez,
próxima a la salida norte de la ciudad, se encuentra una encina –árbol referente histórico de la
huerta cercana al camino medieval de El Cabañal- de gran porte, y cuyo desarrollo y copa precisa
de una poda, toda vez que el estado actual dificulta el deambular de los peatones que realizan el
cruce de la Avd. de Aragón. Este punto es muy transitado no solo por los vecinos de la zona, sino
además por personas que acuden diariamente al centro educativo existente en el extremo este y al
equipamiento público que existe en el lado oeste.

Por ello, y en calidad de Concejal del Grupo Municipal Popular se formula la siguiente:

PROPUESTA DE ACUERDO
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Primera.- Que la Delegación de Jardinería sostenible y Renaturalización de la ciudad
proceda de forma inmediata a la ejecución de los trabajos de conservación y mantenimiento de
las zonas ajardinadas de acompañamiento al viario de las rotondas de la calle Menorca, Plaza de
Europa y la poda del árbol existente en la mediana de la Avd. de Aragón.

Segunda.- Asimismo, y en la zona Sur de la ciudad, la Delegación de Jardinería sostenible
y Renaturalización de la ciudad proceda de forma inmediata a la ejecución de los trabajos de
conservación y mantenimiento de las zonas ajardinadas de acompañamiento al viario de las
rotondas que dan acceso al tanatorio municipal, tanto la más próxima al cementerio general,
como la existente en las inmediaciones del propio tanatorio."

DEBAT

El Sr. Mundina explica la moció.

La Sra. Gil señala que hay una rotonda en el Puente del Ángel Custodio que debería
incluirse también, por lo que presenta una enmienda "in voce" para incluirla.

El Sr. Mundina indica que accepten l'esmena.

El Sr. President contesta que hi ha elements de la xarxa viària que compten amb zona
enjardinada, com l'entrada a la ciutat per la V-21, que no han sigut rebudes pel Servici de
Jardineria Sostenible i Renaturalització de la Ciutat perquè les obres no estaven degudament
finalitzades. Per tant, no es donaran d'alta en l'inventari de zones enjardinades a mantindre en tant
no es produïsca la recepció formal. És cert que, amb el pas dels anys, qui paga aquesta falta de
manteniment per qüestions burocràtiques són els veïns, per això, malgrat que el Servici de
Jardineria Sostenible i Renaturalització de la Ciutat no està conforme perquè haurien de ser
Iberdrola i ADIF, respectivament, els qui s'encarreguen d'acabar bé les obres per a la seua
recepció pel Servici de Jardineria Sostenible i Renaturalització de la Ciutat, procediran a actuar.
Afig que, algun altre cas plantejat en la moció, respon al concepte de rotonda naturalitzada, com
el cas del carrer Menorca i les rotondes del Tanatori. Quant a la rotonda que assenyala la Sra. Gil
no pot acceptar l'esmena perquè no té les dades ací, en els pròxims dies li facilitarà la informació
sobre si està programada alguna actuació. Proposa una alternativa que facilita als grups.

El Sr. Mundina assenyala que el seu grup s'abstindrà a la proposta alternativa, ja que
entenen que respon a una filosofia o concepte de les zones enjardinades que ells no
comparteixen. Ha vist prada de gespa existent en la rotonda del Parotet quan es va inaugurar i
cree més adequat aquell aspecte que el que presenta ara amb la filosofia de prada naturalitzada.
Insisteix en la necessitat dels treballs en la carrasca de la confluència de l'Av. Aragó i Blasco
Ibáñez perquè impedeix la visibilitat.

La Sra. Gil agradece que se le vaya a informar sobre la rotonda citada, ha buscado
imágenes de pradera naturalizada en internet y no ve que coincida con lo que tenemos en esas
rotondas por lo que su grupo también se abstendrá.

El Sr. President contesta que hi ha diferents tipus i models de ciutat de gestió de servicis i
del model de jardineria. Estan introduint tècniques noves en gestió de jardineria que permet un
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major protagonisme de la vegetació, sense que això supose un desistiment del manteniment.
Òbviament, la imatge de prada naturalitzada és molt diferent segons la zona de la qual parlem.

VOTACIÓ

Sotmesa a votació la proposta alternativa formulada pel Sr. President, resulta aprovada per
majoria de cinc vots a favor del Sr. Sergi Campillo Fernández (Compromís), del Sr. Aaron Cano
Montaner en substitució de la Sra. Elisa Valía Cotanda (Socialista), del Sr. Alejandro Ramón
Álvarez (Compromis), de la Sra. Gloria Tello Company en substitució del Sr. Giuseppe Grezzi
(Compromís) i del Sr. Emiliano García Domene (Socialista) i quatre abstencions de la Sra. Julia
Climent Monzó (Popular), del Sr. Carlos Luis Mundina Gómez (Popular), de la Sra. Mª. del
Rocío Gil Uncio (Ciutadans) i del Sr. Vicente Montáñez Valenzuela (VOX).

ACORD

"Primera.- Que l'Ajuntament done d'alta en l'inventari de manteniment de jardinería la
rodona del carrer Menorca i que desenvolupe un projecte de pradera naturalitzada.

Segona.- Instar a la Delegació de Jardineria Sostenible i Renaturalització de la Ciutat a que
incloga en la programació de setembre l'esporga de la carrasca ubicada entre l'avinguda d'Aragó i
l'avinguda de Blasco Ibáñez.

Tercera.- Instar a la Delegació de Jardineria Sostenible i Renaturalització de la Ciutat a
donar d'alta en l'inventari de manteniment de jardineria les rodones d'accés al Tanatori Municipal
i a fer una intervenció entraordinària per eliminar qualsevol risc per a la circul·lació."

9 RESULTAT: APROVADA PROPOSTA ALTERNATIVA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 21
ASSUMPTE:
Moció que presenta la Sra. Marta Torrado de Castro, del Grup Municipal Popular, relativa al
"Control de la plaga de coloms".

MOCIÓ

"En los últimos meses, la ciudad de València está sufriendo la presencia de palomas en la
vía púbica de manera desproporcionada y en consecuencia, son muchos los vecinos que así lo
alertan, y sobre todo, los hosteleros ven como las palomas interrumpen a su clientela en las
terrazas.

Esta presencia desproporcionada, o más bien plaga de palomas, no sólo provoca molestias
a los vecinos y turistas, sino que causa problemas sanitarios y de limpieza, pues las palomas son
transmisoras de enfermedades infecciosas, ya sea a través del contacto directo, con sus
excrementos, o con sus plumas.

Enfermedades como la Clamidiosis, Salmonelosis, Alveolitis alérgica o Criptococosis, son
algunas de las infecciones que pueden provocar las plagas de palomas. Es por ello que desde la
gestión municipal se deben poner todos los recursos necesarios para controlar los censos de
palomas.
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Además, están deteriorando muchos de los edificios catalogados como Bien de Interés
Cultural o Bien de Relevancia Local que se encuentran principalmente en el centro de la ciudad,
pero que debido a este descontrol, se está extendiendo al resto de barrios de la ciudad.

Las defecaciones de estas aves están dañando monumentos y edificios históricos como el
Mercado Central, el Almudín, donde se están creando nidos, o iglesias del centro de la ciudad.

Por todo lo expuesto, desde el Grupo Municipal Popular, presentamos las siguientes:

PROPUESTAS DE ACUERDO

PRIMERA.- Intensificar a través de la contrata municipal que gestiona las plagas de
palomas, la presencia de pienso esterilizante en los 16 puntos existentes actualmente.

SEGUNDA.- Que la contrata municipal elabore un plan actualizado para reducir dicho
censo.

TERCERA.- Que desde los servicios técnicos municipales se explore la conveniencia de
utilizar otros métodos que no sean dañinos para los animales, como puedan ser emisores de
sonido de altas frecuencias moduladas en los entornos BIC.

CUARTA.- Una vez realizadas las actuaciones, que se informe de todas las actuaciones al
grupo municipal proponente."

DEBAT

La Sra. Torrado explica la moción. Añade que han recibido muchas quejas de los vecinos y
comercios de la ciudad.

El Sr. Montañez señala que están de acuerdo y plantea una enmienda "in voce" para que se
dé traslado de las actuaciones a todos los grupos políticos.

La Sra. Tello contesta que no la comparteix perquè recull afirmacions que no són certes, ja
que el control de l'avifauna de la ciutat és pionera a Espanya i diria que fins i tot a Europa. Han
rebut multitud de visites interessant-se per aquests sistemes. A més explica les mesures de
control de la població de coloms, com les menjadores esterilitzants, evitar la nidificació en
habitatges abandonats,.... Respecte a la proposta primera de la moció assenyala que cada
dispensador de pinso està monitorat i mai es queden sense pinso, controlant a més que no vagen
un altre tipus d'ocells. Dona compte del nombre de nius retirats en edificis abandonats i dels
requeriments formulats als propietaris per a evitar que nidifiquen de nou. Hi ha problemes amb
els ultrasons ja que no discrimina espècies d'ocells i per tant no és adequat i s'utilitzen,
únicament, per a dissoldre concentracions de estornells.

Quant a la proposta segona indica que tots els anys elaboren una proposta de seguiment del
pla. Cada mes de febrer es fa una valoració, i així l'any 2019 va haver-hi un descens de la
població de coloms del 20% menys i l'any 2020 d'un 14%, per la qual cosa s'està reduint la
població i també es van reduir les queixes en un 54%. Per tot això no poden acceptar la moció.
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La Sra. Torrado indica que le parece muy bien todo pero algo concreto debe estar pasando
en el centro de la ciudad con las palomas porque las quejas por su presencia se han disparado. Se
debería estudiar esta cuestión concreta. Estarán atentos a los nuevos datos que surjan en
septiembre.

La Sra. Gil señala que quizás la explicación esté en el hecho de que las palomas ahora no
acuden a los dispensadores del Mercado Central con motivo de las obras y, por ello, estén
buscando en el centro nuevas zonas y edificios.

El Sr. President proposa la següent alternativa:

"Esperar al nou informe de seguiment de l'evolució de la població d'avifauna a la ciutat per
a estudiar les mesures més adequades".

VOTACIÓ

Sotmesa a votació la proposta alternativa formulada pel Sr. President, resulta aprovada per
unanimitat.

ACORD

“Esperar al nou informe de seguiment de l'evolució de la població d'avifauna a la ciutat per
a estudiar les mesures més adequades”.

10 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 1
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Mª. Julia Climent Monzó, del Grup Municipal Popular, relatives
a "L'impuls del mecenatge mediambiental".

PREGUNTA

"El pasado mes de noviembre, la Comisión de Ecología Urbana acordó, a propuesta del
Grupo Municipal Popular, instar a la Generalitat Valenciana a incluir el mecenazgo
medioambiental dentro del ámbito de aplicación de la Ley 20/2018, de 25 de julio, del
mecenazgo cultural, científico y deportivo no profesional en la Comunitat Valenciana, o de otro
instrumento legislativo que considere adecuado, al objeto de establecer un marco normativo
favorable a la colaboración financiera privada en la conservación de nuestros Espacios Naturales
Protegidos.

Con base a lo anterior, se formulan las siguientes

PREGUNTAS

1ª.- ¿Qué actuaciones se han llevado a cabo desde el Ayuntamiento de València para dar
cumplimiento al citado acuerdo? Interesamos un listado de las mismas.
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2ª.- ¿El Ayuntamiento de València ha instado ya a la Generalitat Valenciana a regular el
mecenazgo medioambiental en la Comunitat Valenciana? En caso afirmativo, ¿en qué fecha?
¿Cuál ha sido la respuesta por parte de la Generalitat?

3ª.- En caso negativo, y habiendo transcurrido ya siete meses desde la aprobación de la
referida moción alternativa,  ¿por qué razón concreta no se han hecho todavía las oportunas
gestiones por parte del equipo de gobierno municipal?"

RESPOSTA

Sr. Campillo, Vicealcalde titular de l'Àrea d'Ecologia Urbana, Emergència Climàtica
i Transició Energètica

"1ª.- ¿Qué actuaciones se han llevado a cabo desde el Ayuntamiento de València para dar
cumplimiento al citado acuerdo? Interesamos un listado de las mismas.

2ª.- ¿El Ayuntamiento de València ha instado ya a la Generalitat Valenciana a regular el
mecenazgo medioambiental en la Comunitat Valenciana? En caso afirmativo, ¿en qué fecha?
¿Cuál ha sido la respuesta por parte de la Generalitat?

3ª.- En caso negativo, y habiendo transcurrido ya siete meses desde la aprobación de la
referida moción alternativa, ¿por qué razón concreta no se han hecho todavía las oportunas
gestiones por parte del equipo de gobierno municipal?

S'ha fet arribar l'acord assolit a la Generalitat Valenciana.

Se ha hecho llegar el acuerdo alcanzado a la Generalitat Valenciana."

11 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 2
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Mª. Julia Climent Monzó, del Grup Municipal Popular, relatives
als "Canons portàtils d'aigua i torres de vigilància a la Devesa".

PREGUNTA

"El 18 de abril de 2017 el equipo de gobierno municipal anunció la instalación, en el marco
del Plan Integral de Defensa contra Incendios de la Devesa-Albufera, de 18 cañones portátiles y
de ocho torres de agua, al objeto de humedecer la vegetación de esta zona durante los días de
máximo riesgo de incendios forestales. Cuatro años después del citado anuncio, el proyecto sigue
inexplicablemente paralizado, despertando las alarmas de los vecinos ante la subida de las
temperaturas en verano y la aparición de posibles focos de calor en el bosque.

Con base a lo anterior, se formulan las siguientes

PREGUNTAS
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1ª.- ¿Qué número de cañones, tanto fijos como portátiles, se espera que entren este año al
Servicio de Extinción de Incendios de la Devesa-Albufera?

2ª.- ¿A qué se debe el ostensible retraso del este proyecto? ¿Qué requerimientos concretos
faltan por cumplir por el Consistorio para su puesta en marcha?

3ª.- ¿Han adaptado ya los distintos servicios municipales el proyecto a la normativa
ambiental y seguridad actualmente vigente para avanzar en su ejecución?

4ª.- ¿Qué actuaciones concretas en materia de prevención y extinción de incendios están
previstas por el Ayuntamiento para esta campaña de verano?"

RESPOSTA

Sr. Cano, delegat de Prevenció i Extinció d'Incendis

"El 18 de abril de 2017 el equipo de gobierno municipal anunció la instalación, en el marco
del Plan Integral de Defensa contra Incendios de la Devesa-Albufera, de 18 cañones portátiles y
de ocho torres de agua, al objeto de humedecer la vegetación de esta zona durante los días de
máximo riesgo de incendios forestales. Cuatro años después del citado anuncio, el proyecto sigue
inexplicablemente paralizado, despertando las alarmas de los vecinos ante la subida de las
temperaturas en verano y la aparición de posibles focos de calor en el bosque.

Con base a lo anterior, se formulan las siguientes

PREGUNTAS

1ª.- ¿Qué número de cañones, tanto fijos como portátiles, se espera que entren este año al
Servicio de extinción de incendios de la Devesa-Albufera?

2ª.- ¿A qué se debe el ostensible retraso del este proyecto? ¿Qué requerimientos concretos
faltan por cumplir por el Consistorio para su puesta en marcha?

3ª.- ¿Han adaptado ya los distintos servicios municipales el proyecto a la normativa
ambiental y seguridad actualmente vigente para avanzar en su ejecución?

4ª.- ¿Qué actuaciones concretas en materia de prevención y extinción de incendios están
previstas por el Ayuntamiento para esta campaña de verano?

Respuestas:

1ª y 2ª  Los requerimientos ambientales exigidos durante el procedimiento han supuesto la
modificación de una parte de la instalación.

3ª El Servicio Devesa Albufera ha emitido informe al respecto.

4ª Las medidas especificadas en el Plan de Actuación Municipal frente a Incendios
Forestales aprobado en Pleno."
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12 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 9
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Mª. Julia Climent Monzó, del Grup Municipal Popular, relatives
a les "Ajudes de reparació de danys pel temporal a les platges".

PREGUNTA

"Respecto a las ayudas solicitadas para hacer frente a la reparación de los daños causados
por el temporal Gloria en enero de 2020, y dado que desde la Delegación de Playas se solicitaron
51.000 € para hacer frente a las mismas, la concejal que suscribe formula las siguientes
preguntas:

1.- ¿Ha recibido el Ayuntamiento de València la totalidad del importe solicitado o parte del
mismo?

2.- En el supuesto de haber recibido sólo una parte de dicho importe. ¿Qué cantidad se ha
recibido? Y, ¿cuándo se espera recibir el resto?

3.- En el supuesto de haberse recibido todo o parte del importe solicitado. ¿Qué
actuaciones se han realizado?"

RESPOSTA

Sr. Grezzi, delegat de Platges

"Respecto a las ayudas solicitadas para hacer frente a la reparación de los daños causados
por el temporal Gloria en enero de 2020, y dado que desde la Delegación de Playas se solicitaron,
51.000 € para hacer frente a las mismas, la concejal que suscribe formula las siguientes
preguntas:

1.- ¿Ha recibido el Ayuntamiento de València la totalidad del importe solicitado o parte del
mismo?

2.- En el supuesto de haber recibido sólo una parte de dicho importe. ¿Qué cantidad se ha
recibido? Y, ¿cuándo se espera recibir el resto?

3.- En el supuesto de haberse recibido todo o parte del importe solicitado. ¿Qué
actuaciones se han realizado?

Única: No se ha recibido cantidad alguna al respecto que haya sido notificada al Servicio
de Playas, Calidad Acústica y del Aire."
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13 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 10
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Mª. Julia Climent Monzó, del Grup Municipal Popular, relatives
a les "Ajudes de reparació de danys a les platges sol·licitades per Delegació del Cicle Integral
de l'Aigua".

PREGUNTA

"Respecto a las ayudas solicitadas para hacer frente a la reparación de los daños causados
por el temporal Gloria en enero de 2020, por un importe que asciende a 303.907 €, desde la
Delegación del Ciclo Integral del Agua, en diciembre del pasado año, se nos indicó que “la ayuda
solicitada por importe de 303.907 € es competencia del Ciclo Integral del Agua cuya Delegación
solicitó dicho crédito”. Es por ello que la concejal que suscribe formula las siguientes preguntas:

1.- ¿Ha recibido el Ayuntamiento de València la totalidad del importe solicitado o parte del
mismo?

2.- En el supuesto de haber recibido sólo una parte de dicho importe. ¿Qué cantidad se ha
recibido? Y, ¿cuándo se espera recibir el resto?

3.- Dado el tiempo transcurrido, ¿ha realizado el Ayuntamiento de València alguna
actuación para recibir el importe adeudado?

4.- En caso de haberse recibido todo o parte del importe solicitado. ¿Qué actuaciones se
han realizado?"

RESPOSTA

Sra. Valía, delegada del Cicle Integral de l'Aigua

"1.- No consta en el Ciclo Integral del Agua.

2.- No procede.

3.- Por parte del Ciclo Integral del Agua ninguna.

4.- No procede, no obstante se ha restablecido el servicio a través del presupuesto del Ciclo
Integral del Agua."

14 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 11
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Mª. Julia Climent Monzó, del Grup Municipal Popular, relatives
a la "Contaminació acústica".

PREGUNTA 
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"Acerca del contenido de la nueva Ordenanza Municipal de Protección contra la
Contaminación Acústica, la concejal que suscribe formula las siguientes preguntas:

1.- En el texto del nuevo borrador, ¿se han incluido nuevas peticiones vecinales?

2.- En caso afirmativo, ¿cuáles son las mismas? Solicitamos se indique a qué asociación
vecinal corresponde las peticiones incluidas en el nuevo texto.

3.- ¿Se han incluido aportaciones de diferentes asociaciones y/o organizaciones?

4.- En caso afirmativo, ¿cuáles son las mismas? Solicitamos se indique en la respuesta a
qué asociaciones y/o organizaciones corresponden las mismas."

RESPOSTA

Sr. Grezzi, delegat de Qualitat Acústica i de l'Aire

"Acerca del contenido de la nueva Ordenanza Municipal de Protección contra la
Contaminación Acústica, la concejal que suscribe formula las siguientes preguntas:

1. En el texto del nuevo borrador, ¿se han incluido nuevas peticiones vecinales?

2. En caso afirmativo, ¿cuáles son las mismas? Solicitamos se indique a qué asociación
vecinal corresponde las peticiones incluidas en el nuevo texto.

3. ¿Se han incluido aportaciones de diferentes asociaciones y/o organizaciones?

4. En caso afirmativo, ¿cuáles son las mismas? Solicitamos se indique en la respuesta a qué
asociaciones y/o organizaciones corresponden las mismas.

Única: Los técnicos siguen trabajando en la confección de la nueva Ordenanza y en los
informes que tienen que emitir los diferentes servicios implicados. Cuando haya novedades al
respeto se le comunicarán."

15 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 3
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular,
relatives als "Sistemes urbans de drenatge".

PREGUNTA

"1.- ¿Cuántos suelos dotacionales con diferentes calificaciones urbanísticas existen y se
han ejecutado bajo la técnica de "sistemas urbanos de drenaje"? ¿En qué ubicaciones se
encuentran?

2.- ¿Cuántos m  en cómputo anual se estima que estos suelos que utilizan un sistema de3

drenaje evitan su vertido a la red de alcantarillado?
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3.- ¿Cuántos proyectos de urbanización en los últimos 6 años, de sectores que se han
urbanizado se han empleado sistemas urbanos de drenaje? ¿Qué superficie y que calificación
urbanística tienen los suelos dotacionales en los que se ha aplicado este sistema?

4.- ¿Qué coste económico aproximado supone la ejecución de la urbanización de espacios
públicos con estos sistemas urbanos de drenaje?

5.- La aplicación de sistemas urbanos de drenaje, ¿va a ser una determinación que los
urbanizadores de suelos dotacionales y el propio Ayuntamiento integrará y asumirá en los
proyectos de urbanización que se aprueben para la ejecución del espacio público?"

RESPOSTA

Sra. Valía, delegada del Cicle Integral de l'Aigua

"1.- Los SUDS ejecutados actualmente son:

Ajardinamientos de la Ermita de San Jeronimo (Orriols),
Ajardinamiento de la Plaza de Amparo Arce,
Ajardinamiento del nuevo rastro de València,
Plaza de Lorenzo la Flor,
Diferentes tramos del cauce viejo del Turia,
Fase I Parque Central,
Urbanización de la plaza interior en Avda. Ausias March, 2, 4 y 6,
Carril bici de Dr. Manuel Candela,
Ajardinamiento de Manuel Granero,
Ajardinamiento de Juan XXIII, Ajardinamiento de Sor Guillermina,
Ajardinamiento en Castellar,
Ajardinamiento de Green Grow,
Corredor verde-azul de Ciudad Fallera.

2.- Aproximadamente el 60% del agua de lluvia que cae en los ámbitos con tecnología
SUDS no son vertidos al alcantarillado.

3.- Todos los sectores en ejecución fueron aprobados con anterioridad, por lo que no se han
podido integrar sistemas de drenaje sostenible en los proyectos de urbanización.

4.-  En principio no supone un aumento de presupuesto ya que se reduce la partida de
saneamiento dado se reducen los diámetros de los colectores e imbornales para la recogida
superficial de la escorrentía.

5.- En la Ordenanza Municipal de Saneamiento ya se prevé la utilización de SUDS y con la
redacción de la guía se pretende dar el impulso definitivo para la utilización de esta tecnología en
los proyectos de urbanización de los sectores privado y municipales."
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16 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 4
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular,
relatives al "Mercat extraordinari d'hortalisses enfront de les Torres de Serrans".

PREGUNTA

"Respecto al mercado extraordinario que tuvo lugar el pasado domingo día 27 de junio,
frente a las Torres de Serranos, el concejal que suscribe formula las siguientes preguntas:

1.- ¿Qué entidad y/o asociación o persona física organizó y/o colaboró en la organización
de dicho mercado? Solicitamos se nos facilite una relación detallada en la que se indique el
número de colaboradores y participantes, así como el nombre de los mismos.

2.- ¿Contaba con los permisos y autorización municipal necesaria para ocupar la vía
pública?

3.- En caso afirmativo, ¿cuál es el número de expediente en el que consta dicha
autorización?

4.- La celebración de este mercado extraordinario, ¿ha contado con la colaboración del
Ayuntamiento de València?

5.- En caso afirmativo, ¿cómo ha colaborado el Ayuntamiento? Y, ¿qué coste ha
representado para el Consistorio?

6.- ¿Cuántos puestos de venta directa se instalaron? ¿Cuántos agricultores con autorización
para venta de sus productos se personaron para vender sus productos?

7.- ¿Cuántos kilogramos de los diferentes productos se vendieron en dicha jornada? En su
caso, ¿qué precio por kilogramo se pagó por cada una de las especies hortofrutícolas que se
vendieron? Rogamos que en la respuesta se especifique en función de la variedad el precio por
kilogramo abonado."

RESPOSTA

Sr. Ramón, delegat d'Agricultura, Alimentació Sostenible i Horta

"1.- Quina entitat i/o associació o persona física va organitzar i/o va col·laborar en
l'organització d'aquest mercat? Sol·licitem que se'ns facilite una relació detallada en la qual
s'indique el nombre de col·laboradors i participants, així com el nom d'aquests.

L’organització d’esta activitat fou coordinada entre la regidoria d’Agricultura, Alimentació
Sostenible i Horta i les organitzacions promotores del manifest Preus Justos, entre elles Per
l’Horta i les Organitzacions professionals agràries més representatives:

Associació Valenciana d’Agricultors – ASAJA 
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1.  

2.  

3.  

Unió de Llauradors i Ramaders

Unión de Pequeños Agricultores y Ganaderos PV

Coordinadora Camperola del País Valencià - COAG

A més d’altres 9 entitats agraristes i ambientalistes de l’àmbit municipal.

Les persones agricultores autoritzades foren:

Vicente Antonio Biat Palanca amb DNI: 24398820Y

Carlos Miralles Bellver DNI: 25397008V

Jaume Bartual Aguilar DNI: 24383121Q

2.- Comptava amb els permisos i autorització municipal necessària per a ocupar la via
pública?

Sí.

3.- En cas afirmatiu, quin és el número d'expedient en el qual consta aquesta autorització?

La documentació relativa a la tramitació de l’ocupació de domini públic està recollida en
l’expedient: E-02310-2021-189.

4.- La celebració d'aquest mercat extraordinari ha comptat amb la col·laboració de
l'Ajuntament de València?

Sí. Per tal de donar satisfacció a la Moció aprovada pel Ple Municipal en sessió ordinària
de 27/05/2021 el qual diu textualment:

«Tercer. Comprometre’s a col·laborar de manera decidida, amb el conjunt de la societat
valenciana, en l’impuls urgent de les iniciatives recollides en el manifest 'Ara, preus justos a
l’horta', per afavorir el consum de proximitat.»

5.- En cas afirmatiu, com ha col·laborat l'Ajuntament? I, quin cost ha representat per al
Consistori?

En la tramitació de l’organització, la tramitació administrativa per a l’ocupació de l’espai i
en la difusió.

Cap cost extraordinari.

6.- Quants llocs de venda directa es van instal·lar? Quants agricultors amb autorització per
a venda dels seus productes es van personar per a vendre els seus productes?

Tres parades.
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Tres agricultors.

7.- Quants quilograms dels diferents productes es van vendre en aquesta jornada? En el seu
cas, Quin preu per quilogram es va pagar per cadascuna de les espècies hortofructícoles que es
van vendre? Preguem que en la resposta s'especifique en funció de la varietat el preu per
quilogram abonat.

Els tres agricultors van distribuir tot el producte que portaven.

No es disposa d’informació sobre les quantitats específiques o globals sol·licitades."

17 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 5
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular,
relatives al "Patrimoni arbori".

PREGUNTA

"Respecto al cuidado y mantenimiento del patrimonio arbóreo de la ciudad, el concejal que
suscribe formula las siguientes

PREGUNTAS

1.- ¿Cuántos árboles se han plantado en la ciudad en lo que llevamos de año? Solicitamos
se nos indique el detalle del número de árboles plantados, la especie botánica y su ubicación.

2.- ¿Cuántos árboles se han perdido a lo largo del presente año? Solicitamos se nos indique
el detalle del número de árboles perdidos y su ubicación.

3.- ¿Cuántos árboles se perdieron en el mismo periodo de tiempo del pasado año 2020?
Solicitamos se nos indique el detalle del número de árboles perdidos y su ubicación.

4.- ¿Cuántos árboles se plantaron en la ciudad en el mismo periodo de tiempo del pasado
año? Solicitamos se nos indique el detalle del número de árboles plantados y su ubicación

5.- ¿Cuántos alcorques permanecen vacíos en la actualidad?

6.- ¿Cuántos alcorques hay en la actualidad en València? Y, ¿cuántos alcorques había en
2016?

7.- ¿Cuántos árboles tiene previsto plantar, a lo largo del presente año, el equipo de
gobierno municipal? En su caso, ¿en qué barrios y cuántos árboles se plantarán en cada uno de
esos barrios?"

RESPOSTA

Sr. Campillo, delegat de Jardineria Sostenible i Renaturalització de la Ciutat
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"1.- ¿Cuántos árboles se han plantado en la ciudad en lo que llevamos de año? Solicitamos
se nos indique el detalle del número de árboles plantados, la especie botánica y su ubicación. 

2.- ¿Cuántos árboles se han perdido a lo largo del presente año? Solicitamos se nos indique
el detalle del número de árboles perdidos y su ubicación. 

3.- ¿Cuántos árboles se perdieron en el mismo periodo de tiempo del pasado año 2020?
Solicitamos se nos indique el detalle del número de árboles perdidos y su ubicación. 

4.- ¿Cuántos árboles se plantaron en la ciudad en el mismo periodo de tiempo del pasado
año? Solicitamos se nos indique el detalle del número de árboles plantados y su ubicación 

5.- ¿Cuántos alcorques permanecen vacíos en la actualidad? 

Respostes 1 a 5)

Estes mateixes preguntes van ser formulades pel mateix regidor en la comissió d’Ecologia
Urbana del mes de juny i per tant, ens remetem a eixes respostes.

Estas mismas preguntas fueron formuladas por el mismo concejal en la Comisión de
Ecología Urbana del mes de junio y por tanto, nos remitimos a esas respuestas. 

6.- ¿Cuántos alcorques hay en la actualidad en València? Y, ¿cuántos alcorques había en
2016?

Gestionats per l'OAM Parcs i Jardins, actualment hi ha 4.070 escocells. En 2016 existien
4.007 escocells gestionats per l'Organisme Autònom.

Respecte a l’arbrat viari gestionat pel servici de Jardineria Sostenible, actualment, i a falta
de revisió i actualització de l’inventari de tot l’arbratge de la ciutat, existeixen 64.323 escocells.
En 2016 existien 60.595.

Gestionados por el OAM Parques y Jardines, actualmente hay 4.070 alcorques. En 2016
existían 4.007 alcorques gestionados por el Organismo Autónomo.

Respecto al arbolado viario gestionado por el Servicio de Jardinería Sostenible,
actualmente, y a falta de revisión y actualización del inventario de todo el arbolado de la ciudad,
existen 64.323 alcorques. En 2016 existían 60.595.

7.- ¿Cuántos árboles tiene previsto plantar, a lo largo del presente año, el equipo de
gobierno municipal? En su caso, ¿en qué barrios y cuántos árboles se plantarán en cada uno d
esos barrios?

Esta informació serà comunicada en el seu moment per part de la delegació.

Esta información será comunicada en su momento por parte de la Delegación."
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18 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 6
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular,
relatives a la "Gestió de residus".

PREGUNTA

"Ante la creciente propagación del virus Covid-19 en la Comunidad Valenciana y de forma
especial en la ciudad de València, dando lugar a la puesta en marcha de medidas restrictivas y
urgentes, por parte del gobierno autonómico, el concejal que suscribe formula las siguientes
preguntas:

1.- ¿Se ha establecido alguna modificación en la programación de la limpieza viaria?

2.- En caso afirmativo, ¿en qué consiste dicha modificación?

3.- En caso negativo, ¿se va a proceder, por parte del gobierno municipal, a adoptar alguna
medida en este sentido?

4.- En caso afirmativo, ¿qué medidas piensa adoptar y cuándo se pondrán en marcha?"

RESPOSTA

Sr. Campillo, delegat de Gestió Sostenible de Residus Urbans i Neteja de l'Espai
Públic

"Ante la creciente propagación del virus Covid-19 en la Comunidad Valenciana y de forma
especial en la ciudad de València, dando lugar a la puesta en marcha de medidas restrictivas y
urgentes, por parte del gobierno autonómico, el concejal que suscribe formula las siguientes
preguntas:

1.- ¿Se ha establecido alguna modificación en la programación de la limpieza viaria?

2.- En caso afirmativo, ¿en qué consiste dicha modificación?

3.- En caso negativo, ¿se va a proceder, por parte del gobierno municipal, a adoptar alguna
medida en este sentido?

4.- En caso afirmativo, ¿qué medidas piensa adoptar y cuándo se pondrán en marcha? 

Respostes 1 a 4) 

No s’ha establit cap modificació en la programació de la neteja viària, ni es preveu
adoptar-ne en el futur, donat que este vicealcalde i regidor d’Ecologia Urbana i este equip de
govern fonamenta en els postulats de l’evidència científica a l’hora de programar les seues
polítiques públiques. Així doncs, en este cas, la ciència ha demostrat que l’aigualeig i la
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desinfecció de superfícies presumiblement no té cap efecte en la contenció de la COVID-19 i, per
tant, no dedicarà fons públics en estes actuacions que seria malbaratar els diners dels valencians i
valencianes, i que ni tan sols estan recomanades per les autoritats sanitàries.

Per a més informació pot llegir este interessant article científic publicat a la prestigiosa
revista Nature: COVID-19 rarely spreads through surfaces. So why are we still deep cleaning? 

 https://doi.org/10.1038/d41586-021-00251-4

No se ha establecido ninguna modificación en la programación de la limpieza viaria, ni se
prevé adoptar en el futuro, dado que este Vicealcalde y Regidor de Ecología Urbana y este
equipo de gobierno fundamenta en los postulados de la evidencia científica a la hora de
programar sus políticas públicas. Así pues, en este caso, la ciencia ha demostrado que el baldeo y
la desinfección de superficies presumiblemente no tiene ningún efecto en la contención de la
COVID-19 y, por lo tanto, no dedicará fondos públicos en estas actuaciones que sería derrochar
el dinero de los valencianos y valencianas, y que ni siquiera están recomendadas por las
autoridades sanitarias. 

Para mayor información puede leer este interesante artículo científico publicado en la
prestigiosa revista Nature: COVID-19 rarely spreads through surfaces. So why are we still deep
cleaning? "https://doi.org/10.1038/d41586-021-00251-4

19 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 7
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular,
relatives a les "Anàlisi de les aigües residuals".

PREGUNTA

"Respecto a la realización de análisis de las aguas residuales para detectar la presencia del
virus Covid-19, en los distintos barrios de la ciudad, y tras la aprobación del nuevo convenio de
colaboración con la empresa General de Análisis, Materiales y Servicios, el concejal que suscribe
formula las siguientes preguntas:

1.- Los análisis que se realizarán en virtud de este nuevo Convenio. ¿Qué variantes del
virus podrán detectar?

2.- ¿Se podrá detectar las variantes del SARS-CoV-2 Alfa, Beta, Gamma y Delta,
manifestadas originariamente en Reino Unido, Sudáfrica, Brasil e India, respectivamente?

3.- ¿Sigue en estudio la posibilidad de ubicar semáforos en los barrios para indicar el nivel
de Covid-19 hallado en los mismos?

4.- En los meses de junio y julio. ¿Se ha convocado la Comisión de Seguimiento?

5.- En caso afirmativo, ¿en cuántas ocasiones? Y, ¿cuáles han sido las principales
conclusiones alcanzadas en la misma?
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6.- En caso negativo, ¿por qué motivo? Y, ¿se va a convocar?"

RESPOSTA

Sra. Valía, delegada del Cicle Integral de l'Aigua

"1.- Actualmente, se esta analizando la variante Delta que es la predominante. En el caso
de que aparecieran nuevas variantes podrían ser analizadas o que la Consellería de Sanitat
Universal y Salut Pública nos comunicase que tiene interés en que se intente detectar cualquier
otra variante incipiente.

2.- A lo largo de estos meses se han ido analizando las diferentes variantes de las que se ha
conocido su existencia.

3.- Si.

4.-  Como ya se informó en su momento, ante el primer aumento significativo de la
concentración, se decidió trasladar el trabajo inicialmente previsto en la comisión de seguimiento
a la junta de gobierno local, por considerar más apropiado informar a todas las delegaciones, en
lugar de trabajarlo exclusivamente con las delegaciones que gestionan instalaciones municipales
abiertas al público.

5.- No procede.

6.- Respondida en la respuesta 4."

20 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 8
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular,
relatives al "Depòsit de tempestes".

PREGUNTA

"Respecto a la construcción de Depósito de tormentas en València, el concejal que suscribe
formula las siguientes preguntas:

1.- ¿Cuál es la situación actual de los depósitos de tormentas de El Saler y de La
Malvarrosa?

2.- ¿Qué trabajos y actuaciones se están realizando en los mismos?

3.- ¿Cuáles son plazos de ejecución de ambos proyectos?

4.- ¿Dichas construcciones disponen de algún elemento innovador en su configuración
respecto de los Depósitos ya existentes en nuestra ciudad?

5.- ¿Cuál es el presupuesto global de estos dos depósitos de referencia?
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6.- ¿Cómo se financiarán los mismos y con cargo a qué partida presupuestaria?

7. ¿Cuál es la situación de los 4 proyectos restantes de nuevos depósitos de tormentas en
València (Ibiza, Alameda, Huerto de San Valero y Tomás de Montañana) que en la actualidad
están pendientes de ejecución? ¿Cuáles son los plazos previstos?

8.- ¿Cuántos metros cúbicos de aguas pluviales se han recogido en los depósitos de
tormentas ubicados en el barrio del Cabanyal y en la pedanía de la Torre en el año 2020 y primer
semestre del año 2021?"

RESPOSTA

Sra. Valía, delegada del Cicle Integral de l'Aigua

"1.- Actualmente se está en fase de redacción de proyectos.

2.- Se ha realizado el estudio geotécnico para el reconocimiento del terreno y el cálculo de
la estructura a ejecutar para el volumen de agua requerido.

3.-  Cuando se disponga del proyecto de ejecución y se conozcan tanto el plazo de
ejecución como el coste de la infraestructura, podrá planificarse su ejecución.

4.- En el depósito de El Saler el sistema de limpieza del tanque se va a realizar mediante
tolvas con agua de reutilización del propio depósito. No obstante, durante la redacción de
proyectos se valorará junto con los equipos redactores la configuración final de los tanques.

5.- Los presupuestos serán concretados con la redacción de los correspondientes proyectos.

6.- La financiación se determinará cuando se conozcan los presupuestos.

7.- Los cuatro proyectos restantes están en fase de redacción de proyectos, se ha realizado
la campaña de geotecnia para la catalogación del terreno y se está actualmente con el cálculo de
estructuras para el volumen de agua requerido.

Para todos ellos el plazo de finalización está previsto para finales de noviembre 2021.

8.- Según los registros de bombeos:

INSTALACIONES VOLUMEN (M3) 2020 VOLUMEN (M3) 2021

D. CABANYAL 884.221,60 321.914,60

D. LA TORRE 40.555,80 13.460,40

21 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 13
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular,
relatives a la "Reconversió de la EDAR de Massarrojos en Estació de Bombament".
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PREGUNTA

"1.- ¿En qué consiste el proyecto de reconversión de la EDAR de Massarrojos en estación
de bombeo y en un depósito de tormentas? En su caso, ¿cuáles son las obras a ejecutar?

2.- ¿Cuántos habitantes resultarán afectados por el ámbito de la EDAR? ¿Cuántos m  se3

depuran diariamente? Y, una vez tratadas las aguas, ¿dónde se vierten?

3.- ¿Cuál es el plazo de ejecución de dicha reconversión? Y ¿Cuándo se iniciarán los
trabajos?

4.- ¿Cuál es el importe del proyecto de reconversión? ¿En qué partida del presupuesto
municipal se consignará dicho gasto?

5.- ¿Qué Administraciones deben coordinarse para llevar a cabo esta conversión?

6.- ¿Dónde bombeará la nueva estación y qué tratamiento tendrán las aguas? ¿Dónde será
reutilizada el agua depurada tras la reconversión de la planta?"

RESPOSTA

Sra. Valía, delegada del Cicle Integral de l'Aigua

"1.- En la reconversión de la actual EDAR de Massarrojos en una estación de bombeo de
aguas residuales. Conexión de la salida del efluente de la futura EBAR al sistema de saneamiento
metropolitano en el municipio de Rocafort.

Conexión mediante una impulsión de la salida del efluente al sistema de saneamiento
metropolitano.

Trabajos en el interior de la instalación para la reconversión de la EDAR de Massarrojos
en una estación de bombeo de aguas residuales.

Instalación de una cubierta que cierre la totalidad del antiguo reactor biológico,
funcionando como depósito de primeras aguas pluviales.

Dotar a la instalación de un sistema que cuantifique en episodios de lluvia o ante una
parada no programada, el caudal que sale a través de los aliviaderos.

Dotar a la instalación de un sistema de CCT (circuito cerrado de televisión) para la
monitorización de la instalación con imágenes de alta calidad y en tiempo real.

Ejecución de un nuevo aliviadero de las mismas características que el existente, pero
después del pretratamiento, dotando a la instalación de un sistema que cuantifique en episodios
de lluvia o ante una parada no programada, el caudal que saldría a través de los aliviaderos.
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Telemandar esta nueva instalación en tiempo real con el Centro de Operaciones de
Saneamiento municipal ubicado en Av Mediterráneo 34, debiendo quedar integrada la instalación
nueva en el SCADA.

2.-  Los datos relativos a la población de Massarojos son públicos. La media diaria

depurada de agua es de 605m /dia.3

Las aguas se enviarán para depuración a la EDAR del Carraixet.

3.-  El plazo de ejecución es de 4 meses desde el día siguiente de la firma del acta de
comprobación de replanteo que fue el 5 de julio de 2021, fecha que empezaron los trabajos.

4.- El presupuesto de proyecto de la reconversión es de 353.858,95€ IVA INC.

El presupuesto de adjudicación de obra es de 307.043,40€ IVA INC.

La aplicación presupuestaria es la FU290 16000 6390002.

5.- Ayuntamiento de Rocafort, EPSAR y Ayuntamiento de València.

6.-  La estación bombeará el agua residual al colector metropolitano en Rocafort, y
discurrirá por la red de saneamiento hasta la EDAR Carraixet en el término municipal de
Alboraya donde realizan el tratamiento Primario, Secundario y Terciario.

Los detalles de los tratamientos y de reutilización del agua depurada no dependen del
Ayuntamiento de València, ya que no es la administración encargada de la gestión de la EDAR
del Carraixet."

22 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 14
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular,
relatives a la "Posada en funcionament del bosquet en l'àmbit del Parc de Benicalap".

PREGUNTA

"1.- ¿Qué superficie ocupa "el bosquet" en el Parque de Benicalap? ¿Donde se ubica a en
el ámbito del Parque de Benicalap? ¿Cuál ha sido el plazo de duración de las obras ejecutadas?

2.- ¿Cuántos metros cúbicos de tierra se han removido para la creación de la zona
ajardinada de "el bosquet"? ¿Cuál son las especies de arbolado y plantas que forman parte del
denominado "el bosquet"?

3.- ¿El importe de las obras acometidas se han abonado con cargo al proyecto Grow
Green? ¿Con cargo a dicho proyecto que inversiones se han financiado en el ámbito del parque
de Benicalap? Solicitamos que en la respuesta se desglose la inversión ejecutada y el importe de
la misma.
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4.- ¿En qué consiste y qué características comprende la aplicación de un nuevo sistema de
gestión del agua en el ámbito de "el bosquet"? ¿Qué mejoras y técnicas se establecen en este
nuevo sistema de zona verde? Y, ¿qué ahorro de consumo de agua supone el nuevo sistema?"

RESPOSTA

Sr. Fernández, Coordinador General de Desenvolupament Urbano i Habitatge

"Sobre las cuestiones planteada, tiene a su disposición el expediente para su consulta."

23 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 15
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular,
relatives al "Nou sistema de recollida de residus en zones de l'àmbit de Ciutat Vella".

PREGUNTA

"1.- ¿Cuántas plataformas portátiles de recogidas de residuos se tienen previstas que entren
en funcionamiento?

2.- ¿Cuántos vehículos eléctricos se van a utilizar para la implantación del nuevo sistema?

3.- El nuevo sistema de recogida de residuos en Ciutat Vella, ¿va a suponer la retirada de
contenedores de la vía pública? En su caso, ¿cuántos se retiraran? Y, ¿en qué ubicaciones?

4.- ¿Cuántas plataformas portátiles se van a utilizar? Y, ¿cuáles son las zonas designadas
como puntos de recogida en las plataformas portátiles?

5.- ¿Cuál es el horario de recogida y qué días se han establecido?

6.- ¿Cuál es el coste anual de la implantación de este nuevo sistema? En su caso, ¿qué
incremento económico supone el nuevo sistema de recogida a través de plataformas portátiles
respecto al sistema anterior?

7.- ¿Qué criterio se han valorado y tenido en cuenta para el establecimiento de los puntos
de recogida a través de plataformas portátiles?

8.- ¿Cuál es el número de vecinos de Ciutat Vella afectados por este nuevo sistema de
recogida?

9.- La campaña informativa y de educación ambiental puerta a puerta en viviendas del
ámbito de Ciutat Vella, ¿qué coste económico ha supuesto? ¿Qué entidad ha sido la adjudicataria
de llevar a cabo la misma? ¿Cuántos educadores se han contratado? Y, ¿cuál ha sido la duración
de dicha campaña?

RESPOSTA
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Sr. Campillo, delegat de Gestió Sostenible de Residus Urbans i Neteja de l'Espai
Públic

"1.- ¿Cuántas plataformas portátiles de recogidas de residuos se tienen previstas que entren
en funcionamiento?

Quinze.

Quince.

2.- ¿Cuántos vehículos eléctricos se van a utilizar para la implantación del nuevo sistema?

Cinc.

Cinco.

3.- El nuevo sistema de recogida de residuos en Ciutat Vella, ¿va a suponer la retirada de
contenedores de la vía pública? En su caso, ¿cuántos se retiraran? Y, ¿en qué ubicaciones?

Evidentment, les plataformes estan pensades per substituir als contenidors de via pública.
Es retiraran tots els contenidors dins de l’àmbit d’acció, la quantitat és de 76.

Evidentemente, las plataformas están pensadas para sustituir a los contenedores de vía
pública. Se retirarán todos los contenedores dentro del ámbito de acción, la cantidad es de 76.
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UBICACIÓ ENVASOS PAPER/CARTÓ RESTA TOTAL CNTRS.

ÀNGEL CUSTODI 10 1 1 3 5

ARBRE 2 1 1 2 4

AUTOR, L'1 1   2 3

CISNEROS 2 1 1 2 4

MARE VELLA 19 1   2 3

MESTRES 7 1 1 2 4

PARE ÒRFANS 1 1   2 3

PARE ÒRFANS 4 1 1 2 4

PES DE LA FARINA 1 1 1 3 5

PINTOR FILLOL 8 1   2 3

PORTAL DE LA VALLDIGNA 2 1   2 3

SABATERS 4 1   2 3

SAMANIEGO 12 1 1 2 4

SAMANIEGO 13 1 1 3 5

SAMANIEGO 22 1 1 2 4

SAMANIEGO 5 1 1 3 5

SANT ESTEVE 2 1 1 2 4

TRINITARIS 3 1 1 2 4

VALL DE CRIST 1 1   1 2

VALL DE CRIST 5   1 3 4

Total CONTENIDORS 19 13 44 76

4.- ¿Cuántas plataformas portátiles se van a utilizar? Y, ¿cuáles son las zonas designadas
como puntos de recogida en las plataformas portátiles?

S’utilitzaran 15 plataformes. S’adjunta plànol dels punts i zona designada.

Se utilizarán 15 plataformas. Se adjunta plano de los puntos y zona designada.

5.- ¿Cuál es el horario de recogida y qué días se han establecido?
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Inicialment, es preveu un horari de recollida de 19 a 23 hores, de dilluns a diumenge,
subjecte a modificacions en funció de les necessitats i requeriments que puguen traslladar
persones i entitats de l’àrea d’afecció.

Inicialmente, se prevé un horario de recogida de 19 a 23 horas, de lunes a domingo, sujeto
a modificaciones en función de las necesidades y requerimientos que puedan trasladar personas y
entidades del área de afección.

6.- ¿Cuál es el coste anual de la implantación de este nuevo sistema? En su caso, ¿qué
incremento económico supone el nuevo sistema de recogida a través de plataformas portátiles
respecto al sistema anterior?

El cost anual del nou sistema és de 750.000 euros/any. El cost anual actual amb recol·lector
menut i contenidors porta a porta per a les activitats comercials és de 225.000 €/any.

El coste anual del nuevo sistema es de 750.000 euros/año. El coste anual actual con
recolector pequeño y contenedores puerta a puerta para las actividades comerciales es de 225.000
€/año.

7.- ¿Qué criterio se han valorado y tenido en cuenta para el establecimiento de los puntos
de recogida a través de plataformas portátiles?

El punt per a cada plataforma s’ha establit per criteris d’amplària, accessibilitat i
maniobrabilitat de la plataforma i del vehicle tractor elèctric i l’ús més favorable per al veïnat.

El punto para cada plataforma se ha establecido por criterios de anchura, accesibilidad y
maniobrabilidad de la plataforma y del vehículo tractor eléctrico y el uso más favorable para el
vecindario.

8.- ¿Cuál es el número de vecinos de Ciutat Vella afectados por este nuevo sistema de
recogida?

El projecte arribarà a 1.786 vivendes i aproximadament a 4.000 ciutadans/es.

El proyecto llegará a 1.786 viviendas y aproximadamente a 4.000 ciudadanos/as.

9.- La campaña informativa y de educación ambiental puerta a puerta en viviendas del
ámbito de Ciutat Vella, ¿qué coste económico ha supuesto? ¿Qué entidad ha sido la adjudicataria
de llevar a cabo la misma? ¿Cuántos educadores se han contratado? Y, ¿cuál ha sido la duración
de dicha campaña?

La campanya informativa l’està realitzant l'empresa encarregada de la neteja urbana i la
recollida de la zona 1, SAV. S’han contractat a 4 educadors i educadores ambientals que realitzen
visites porta a porta a vivendes per tal d’informar del nou sistema, així com visites a comerços de
la zona.

A més a més, s’informa diàriament en carpes informatives a peu de carrer en la zona
d’afecció.
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La campanya d’informació es desenvolupa des del 21 de juny i continuarà fins a setembre.

El cost econòmic de la campanya informativa és de 30.000 euros.

La campaña informativa la está realizando la empresa encargada de la limpieza urbana y la
recogida de la zona 1, SAV. Se han contratado a 4 educadores y educadoras ambientales que
realizan visitas puerta a puerta a viviendas para informar del nuevo sistema, así como visitas a
comercios de la zona.

Además, se informa diariamente en carpas informativas a pie de calle en la zona de
afección.

La campaña de información se desarrolla desde el 21 de junio y continuará hasta
septiembre.

El coste económico de la campaña informativa es de 30.000 euros.
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##ANEXO-1787416##
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24 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 16
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular,
relatives al "Vandalisme i crema de contenidors a València".

PREGUNTA

"El pasado 12 de junio se produjo un episodio de vandalismo, robos y quema de
contenedores en la calle Jorge Juan de València, es por lo que el Concejal que suscribe formula
las siguientes:

PREGUNTAS

1.- ¿Cuántos y que tipo de contenedores resultaron incendiados calle Jorge Juan?

2.- ¿Cuál es el coste que ha supuesto para las arcas municipales la sustitución de dichos
contenedores?

3.- Desde el pasado mes de junio de 2019 hasta la fecha, esto es, en el presente mandato,
¿cuántos contenedores han sido incendiados en València? ¿Cuál ha sido el coste total de que han
supuesto estos actos vandálicos? Y, ¿qué barrios y cuáles han sido las causas de los incendios?
Solicitamos que en la respuesta se relacionen las ubicaciones de los contenedores incendiados.

4.- ¿Qué medidas se han implantado en el Ayuntamiento para que episodios de este tipo no
se vuelvan a producir?

5.- ¿Qué coste representa para el Ayuntamiento la sustitución de un contenedor incendiado
en vía pública?

6.- ¿Cuál es la periodicidad de los trabajos de limpieza y mantenimiento de contenedores
en vía pública en los distritos y pedanías de València, así como en la inspección de los mismos?"

RESPOSTA

Sr. Campillo, delegat de Gestió Sostenible de Residus Urbans i Neteja de l'Espai
Públic

"1.- ¿Cuántos y que tipo de contenedores resultaron incendiados calle Jorge Juan?

Un contenidor groc per a envasos de 3.200 litres i altre gris per a resta de residus també de
3.200 litres.

Un contenedor amarillo para envases de 3.200 litros y otro gris para resto de residuos
también de 3.200 litros.

2.- ¿Cuál es el coste que ha supuesto para las arcas municipales la sustitución de dichos
contenedores?
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2.350 €.

3.- Desde el pasado mes de junio de 2019 hasta la fecha, esto es, en el presente mandato,
¿cuántos contenedores han sido incendiados en València? ¿Cuál ha sido el coste total de que han
supuesto estos actos vandálicos? Y, ¿qué barrios y cuáles han sido las causas de los incendios?
Solicitamos que en la respuesta se relacionen las ubicaciones de los contenedores incendiados.

El cost total dels 278 contenidors per a residus tipus resta, 165 contenidors per a
paper-cartó i 75 contenidors per a envasos cremats, suposant un total de 518 contenidors cremats
i una despesa de 607.700 euros.

El coste total de los 278 contenedores para residuos tipo resto, 165 contenedores para
papel-cartón y 75 contenedores para envases quemados, suponiendo un total de 518 contenedores
quemados y un gasto de 607.700 euros.

4.- ¿Qué medidas se han implantado en el Ayuntamiento para que episodios de este tipo no
se vuelvan a producir?

Substituir els contenidors de plàstic cremats per contenidors metàl·lics de característiques
similars, que tenen un efecte dissuasiu de tornar a ser cremats.

A més, i com no podia ser d’altra manera, el servici de Gestió Sostenible de Residus
Urbans i Neteja de l’Espai Públic col·labora amb la Policia Local i Nacional en tota la informació
requerida per a la persecució de les persones infractores.

Sustituir los contenedores de plástico quemados por contenedores metálicos de
características similares, que tienen un efecto disuasivo de volver a ser quemados.

Además, y como no podía ser de otra manera, el Servicio de Gestión Sostenible de
Residuos Urbanos y Limpieza del Espacio Público colabora con la Policía Local y Nacional en
toda la información requerida para la persecución de las personas infractoras. 

5.- ¿Qué coste representa para el Ayuntamiento la sustitución de un contenedor incendiado
en vía pública?

La substitució d’un contenidor té els següents costos segons el tipus de contenidor que es
tracte:

- Resta: 1.150 euros/unitat.

- Paper cartó i envasos: 1.200 euros/unitat.

- Vidre: no té cap cost per a l’Ajuntament. El conveni amb la entitat ECOVIDRIO que
realitza la recollida d’estos contenidors estipula que esta entitat es fa càrrec de la reposició
d’unitats cremades en actes vandàlics. 

La sustitución de un contenedor tiene los siguientes costes según el tipo de contenedor que
se trate: 
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- Resto: 1.150 euros/unidad. 

- Papel cartón y envases: 1.200 euros/unidad.

- Vidrio: no tiene ningún coste para el Ayuntamiento. El convenio con la entidad
ECOVIDRIO que realiza la recogida de estos contenedores estipula que esta entidad se hace
cargo de la reposición de unidades quemadas en actos vandálicos.

6.- ¿Cuál es la periodicidad de los trabajos de limpieza y mantenimiento de contenedores
en vía pública en los distritos y pedanías de València, así como en la inspección de los mismos?

Els contenidors per a la fracció de residus resta i orgànica, es netegen 4 vegades a l’any
(interior i exterior del contenidor), amb màquina hidro-netejadora de pressió embarcada en camió
renta-contenidor. A més, estos tipus de contenidors es netegen, exteriorment 4 vegades a l’any
per equip de hidro-netejadora embarcada en furgoneta o per màquina renta-voreres, dins de les
operacions de neteja amb aigua més additius desengreixants i oloritzants.

Els contenidors per a les fraccions de residus paper-cartó, envasos i vidre es netegen 2
vegades a l’any (interior i exterior del contenidor), amb màquina hidro-netejadora de pressió
embarcada en camió renta-contenidor. A més, estos tipus de contenidors es netegen exteriorment
4 vegades a l’any per equip de hidro-netejadora embarcada en furgoneta o per màquina
renta-voreres, dins de les operacions de neteja amb aigua més additius desengreixants i
oloritzants.

La inspecció i el manteniment de totes les parts mecàniques, tapes i cos dels contenidors es
fa diàriament. Quan qualsevol persona del servici de neteja o recollida, de la inspecció municipal
i de la contracta, o per avís al telèfon 010 dóna part d'un defecte en algun contenidor, cada
contracta té un equip que es desplaça amb furgoneta i totes les ferramentes i recanvis necessaris
per a fer el manteniment que calga en el seu cas.

Los contenedores para la fracción de residuos resto y orgánico, se limpian 4 veces al año
(interior y exterior del contenedor), con máquina hidrolimpiadora de presión embarcada en
camión lavacontenedor. Además, estos tipos de contenedores se limpian, exteriormente 4 veces al
año por equipo de hidrolimpiadora embarcada en furgoneta o por máquina lavaceras, dentro de
las operaciones de limpieza con agua más aditivos desengrasantes y olorizantes.

Los contenedores para las fracciones de residuos papel-cartón, envases y vidrio se limpian
2 veces al año (interior y exterior del contenedor), con máquina hidrolimpiadora de presión
embarcada en camión lavacontenedor. Además, estos tipos de contenedores se limpian
exteriormente 4 veces al año por equipo de hidrolimpiadora embarcada en furgoneta o por
máquina lavaceras, dentro de las operaciones de limpieza con agua más aditivos desengrasantes y
olorizantes.

La inspección y el mantenimiento de todas las partes mecánicas, tapas y cuerpo de los
contenedores se hace diariamente. Cuando cualquier persona del servicio de limpieza o recogida,
de la inspección municipal y de la contrata, o por aviso al teléfono 010, da parte de un defecto en
algún contenedor, cada contrata tiene un equipo que se desplaza con furgoneta y todas las
herramientas y recambios necesarios para hacer el mantenimiento que haga falta en su caso."
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25 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 17
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal Popular,
relatives a la "Situació de construcció de depòsits de tempestes a València".

PREGUNTA

"1.- ¿Cuál es la situación actual de los depósitos de tormentas de El Saler y el de
Malvarrosa ? ¿Qué trabajos y actuaciones se están realizando en los mismos?

2.- ¿Cuál es el objeto y las principales características de los proyectos de construcción de
depósitos de tormentas de El Saler y el de Malvarrosa? ¿Qué capacidad tendrán? Y, ¿cuáles son
los plazos de ejecución?

3.- ¿Cuál es el importe de estos dos depósitos de referencia?¿Donde se consignará
económicamente dicho gasto y tipo de financiación de los mismos?

4.- ¿En situación se encuentran y qué plazos se manejan para los 4 proyectos restantes de
nuevos depósitos de tormentas en València (Ibiza, Alameda, Huerto de San Valero y Tomás de
Montañana) y pendientes de ejecutar?

5.- ¿Balance del número de metros cúbicos de aguas pluviales retenidos en los depósitos de
tormentas que el Ayuntamiento dispone en la ciudad ubicados en el barrio del Cabanyal y en la
pedanía de la Torre en el año 2020 y primer semestre del año 2021?"

RESPOSTA

Sra. Valía, delegada del Cicle Integral de l'Aigua

"1.-  Actualmente ambos proyectos se encuentran en redacción teniendo prevista su
finalización a finales del mes de noviembre.

2.-  En ambos casos se pretende la reducción de vertidos de aguas de lluvia al medio
receptor.

La capacidad del Saler es 1.000 m  y un plazo de ejecución de 12 meses (a confirmar con3

la redacción del proyecto).

La capacidad de Malvarrosa es 7.000 m  y plazo de ejecución de 15 meses (a confirmar3

con la redacción del proyecto).

3.- Los presupuestos serán concretados con la redacción de los correspondientes proyectos.
La financiación se determinará cuando se conozcan los presupuestos.

4.- Todos ellos los proyectos están en fase de redacción los proyectos y se ha pedido la
financiación en los fondos de Next Generation.
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5.- Según los registros de bombeos:

INSTALACIONES VOLUMEN (M3) 2020 VOLUMEN (M3) 2021

D. CABANYAL 884.221,60 321.914,60

D. LA TORRE 40.555,80 13.460,40

26 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 12
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Paula Llobet Vilarrasa, del Grup Municipal Popular, relatives als
"Districtes energèticament neutrals".

PREGUNTA

"Respecto a proyecto demostrativo clave para transformar València en una ciudad libre de
emisiones -Distritos Energéticamente Neutrales- y que fue elegido por el Grupo de Trabajo
creado al objeto de avanzar en la transición energética, la concejal que suscribe formula las
siguientes preguntas:

1.- ¿Cuándo está prevista la puesta en marcha de este proyecto?

2.- ¿Ya se ha decidido cuáles serán los distritos objeto del proyecto?

3.- En caso afirmativo, ¿cuáles serán los mismos?"

RESPOSTA

Sr. Ramón, delegat de Emergència Climàtica i Transición Energètica

"1.- Quan està prevista la posada en marxa d'aquest projecte?

Està previst tindre definit el plantejament global del projecte (objectius, accions,
pressupost, planificació, entitats implicades, etc.) per a desembre de 2021.

2.- Ja s'ha decidit quins seran els districtes objecte del projecte?

No. Actualment s’està definint la metodologia i criteris que donaran suport a la selecció
dels barris o àrees on actuar.

3.- En cas afirmatiu, Quins seran els mateixos?

No aplica."
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27 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 18
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Paula Llobet Vilarrasa, del Grup Municipal Popular, relatives a
"Emergència climàtica".

PREGUNTA

"Respecto a la reducción del consumo de plástico en la ciudad de València, la concejal que
suscribe formula las siguientes preguntas:

1.- ¿Cuál es el último indicador que mide la huella de plástico en nuestra ciudad?

2.- ¿Cuál era dicho indicador hace cinco años?"

RESPOSTA

Sr. Campillo, delegat de Gestió Sostenible de Residus Urbans i Neteja de l'Espai
Públic

"1.- ¿Cuál es el último indicador que mide la huella de plástico en nuestra ciudad?

D’acord en les definicions d’este indicador l’empremta de plàstic es la quantitat de plàstic
d’un sol ús que consumix de mitjana una persona a l’any, informació que el servici de Gestió
Sostenible de Residus Urbans desconeix en estos moments per a la ciutat de València ja que la
competència de l’ajuntament és la recollida de residus i la neteja de l’espai públic.

En tot cas, un altre indicador de l’empremta de plàstic és la quantitat de plàstic que acaba
com a residu a la Natura, per no haver sigut reciclat fruit de no haver sigut separat als contenidors
del carrer ni tampoc a les línies de triatge de les plantes de tractament.

Com que es desconeix la quantitat de plàstic que es consumix i s’adquirix a diari en la
ciutat de València per escapar de les competències municipals, podem observar els estudis de
mercat i dades estadístiques i realitzar una estimació mitjana aproximada que situaria a València
en la mitjana de les ciutats espanyoles i europees que consumixen una quantitat d’us de plàstic
d’un sol de 30 Kg per any i habitant. Així doncs, a València s’estima un consum anual de:
800.000 habitants x 30 Kg/habitant = 24.000.000 Kg, és a dir unes 24.000 tones de plàstic anual
en tota la ciutat.

Tenint en compte que l’any 2020 es van recollir als contenidors grocs 13.946 Tones i
suposant que estes foren totes de plàstics, es pot deduir que (24.000 tones-13.946 tones) 10.054
tones aproximadament van acabar a les plantes de tractament de l’EMTRE (via contenidor gris i
marró). D’esta quantitat, una part encara es va recuperar a les plantes i l’altra va acabar a
l’abocador. Segons les dades publicades per l’EMTRE l’any 2020, de tots els residus de la
fracció resta que es tracten a les seues plantes, es van poder separar 5.939 tones de plàstics.

Així finalment podem deduir que aproximadament van acabar en abocador:



Id
. 

d
o
cu

m
en

t:
 a

8
U

+
 +

Jc
K
 a

at
B
 V

Fs
L 

j/
C
l 
U

5
7
1
 y

C
A
=

C
Ò

PI
A
 I

N
FO

R
M

A
T
IV

A
 (

N
O

 V
E
R
IF

IC
A
B
LE

 E
N

 S
E
U

 E
LE

C
T
R
Ò

N
IC

A
)

Signat electrònicament per:
Antefirma Nom Data Emissor cert Núm. sèrie cert
EL SECRETARI JOSE VICENTE RUANO VILA 23/09/2021 ACCVCA-120 15587946684311170565

563391110598934867
PRESIDENT/A COMISSIÓ DE ECOLOGÍA URBANA, EMERGENCIA
CLIMÁTICA

SERGI CAMPILLO FERNANDEZ 23/09/2021 ACCVCA-120 19415912531803743407
777074987597891044

SESSIÓ ORDINÀRIA DE 22 DE JULIOL DE 2021 90

(24.000 tones - 13.946 tones - 5.939 tones), 4.115 tones de plàstic, en un càlcul aproximat
prenent com a base una mitjana de consum de 30 kg/habitant/any.

De acuerdo con las definiciones de este indicador la impronta de plástico es la cantidad de
plástico desechable que consume de media una persona al año, información que el Servicio de
Gestión Sostenible de Residuos Urbanos desconoce en estos momentos para la ciudad de
València puesto que la competencia del Ayuntamiento es la recogida de residuos y la limpieza
del espacio público.

En todo caso, otro indicador de la impronta de plástico es la cantidad de plástico que acaba
como residuo en la Naturaleza, por no haber sido reciclado fruto de no haber sido separado a los
contenedores de la calle ni tampoco a las líneas de triaje de las plantas de tratamiento.

Como que se desconoce la cantidad de plástico que se consume y se adquiere a diario en la
ciudad de València para escapar de las competencias municipales, podemos observar los estudios
de mercado y datos estadísticos y realizar una estimación media aproximada que situaría a
València en la media de las ciudades españolas y europeas que consumen una cantidad de uso de
plástico de un solo de 30 Kg por año y habitante. Así pues, en València se estima un consumo
anual de: 800.000 habitantes x 30 Kg/habitante = 24.000.000 Kg, es decir unas 24.000 toneladas
de plástico anual en toda la ciudad.

Teniendo en cuenta que en 2020 se recogieron a los contenedores amarillos 13.946
Toneladas y suponiendo que estas fueran todas de plásticos, se puede deducir que (24.000
toneladas-13.946 toneladas) 10.054 toneladas aproximadamente acabaron en las plantas de
tratamiento del EMTRE (vía contenedor gris y marrón). De esta cantidad, una parte todavía se
recuperó en las plantas y la otra acabó en el vertedero. Según los datos publicados por el EMTRE
en 2020, de todos los residuos de la fracción resto que se tratan a sus plantas, se pudieron separar
5.939 toneladas de plásticos.

Así finalmente podemos deducir que aproximadamente acabaron en vertedero:

(24.000 toneladas - 13.946 toneladas - 5.939 toneladas), 4.115 toneladas de plástico, en un
cálculo aproximado tomando como base una media de consumo de 30 kg/habitante/año. 

2.- ¿Cuál era dicho indicador hace cinco años?

Fent l’anterior raonament per a dades de l’any 2015 i suposant es consumira la mateixa
quantitat de plàstic (24.000 Tones), sabent que l’any 2015 als contenidors grocs es van recollir
separadament a la ciutat 7.672 Tones, i que de tots els residus de RESTA que es tracten a les
seues plantes, es van poder separar 7.138 deduïm que l’any 2015 van anar a abocador:

24.000 - 7.672 – 7.138= 9.190 tones de plàstics.

Comparant les dues xifres podem afirmar que la quantitat de residus plàstics que ha anat a
abocador controlat es un 55 % menor, és a dir s’ha reduit aproximadament a la meitat durant
estos 5 anys, sempre prenent com a base un consum mitjà de 30 kg/habitant/any.
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Haciendo el anterior razonamiento para datos del año 2015 y suponiendo que se
consumiera la misma cantidad de plástico (24.000 Toneladas), sabiendo que en 2015 en los
contenedores amarillos se recogieron separadamente en la ciudad 7.672 Toneladas, y que de
todos los residuos de RESTO que se tratan a sus plantas, se pudieron separar 7.138 deducimos
que en 2015 fueron a vertedero:

24.000 - 7.672 – 7.138= 9.190 toneladas de plásticos.

Comparando las dos cifras podemos afirmar que la cantidad de residuos plásticos que ha
ido a vertedero controlado es un 55% menor, es decir se ha reducido aproximadamente a la mitad
durante estos 5 años, siempre tomando como base un consumo medio de 30 kg/habitante/año."

28 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 19
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Paula Llobet Vilarrasa, del Grup Municipal Popular, relatives a
les "Bonificacions fiscals verds".

PREGUNTA

"Recientemente el equipo de gobierno municipal ha anunciado la aprobación de nuevas
bonificaciones fiscales para el próximo año, respecto a esta información, la concejal que suscribe
formula las siguientes preguntas:

1.- Dado que la delegación de emergencia climática y transición energética debe ser
conocedora de la posible aplicación de beneficios fiscales que afecten a la mejora de la calidad
ambiental en la ciudad de València. ¿Tiene previsto aplicar nuevas bonificaciones verdes en
2022?

2.- En caso afirmativo, ¿de qué bonificaciones se trata y a qué impuestos se aplicarán las
mismas?

3.- En caso negativo, ¿tiene previsto el gobierno municipal ampliar las bonificaciones
verdes vigentes actualmente?

4.- ¿Cuál es dicha previsión?"

RESPOSTA

Sr. Ramón, delegat d'Emergència Climàtica i Transición Energètica

"1.- Atés que la delegació d'emergència climàtica i transició energètica ha de ser
coneixedora de la possible aplicació de beneficis fiscals que afecten la millora de la qualitat
ambiental a la ciutat de València. Té previst aplicar noves bonificacions verdes en 2022?

No.
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Les bonificacions aprovades són les de l'IBI i l’ICIO, publicades en el BOP núm. 72 de
data 19/04/2021.

2.- En cas afirmatiu, de quines bonificacions es tracta i a quins impostos s'aplicaran les
mateixes?

No aplica.

3.- En cas negatiu, té previst el govern municipal ampliar les bonificacions verdes vigents
actualment?

No aplica.

4.- Quina és aquesta previsió?

No aplica."

29 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89POP-2021-000072-00 PROPOSTA NÚM.: 20
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Paula Llobet Vilarrasa, del Grup Municipal Popular, relatives a
la "Campanya "Menja bé i salva el clima"".

PREGUNTA

"Acerca de la cuarta edición de las jornadas "València cambia por el clima", y dado que el
mes pasado no se respondió a las preguntas formuladas por este grupo Municipal, la concejal que
suscribe formula, de nuevo, las siguientes preguntas:

1.- ¿A cuánto asciende el importe de la presente edición de estas Jornadas?

2.- ¿Con cargo a qué partidas presupuestarias se ha realizado la misma?

3.- ¿Cuántos contratos se han realizado para el desarrollo de estas Jornadas? Solicitamos el
detalle de los contratos firmados, importe, objeto y nombre de las personas físicas y/o jurídicas
contratadas.

4.- Desde la Fundación Clima y Energía se ha colaborado en la presente edición de las
Jornadas? Y, ¿en ediciones anteriores?

5.- En caso afirmativo, ¿cuál ha sido la participación de la Fundación en la presente
edición de las Jornadas "València cambia por el clima" y cuánto presupuesto ha destinado a la
misma?"

RESPOSTA

Sr. Ramón, delegat d'Emergència Climàtica i Transició Energètica
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"1.- A quant ascendeix l'import de la present edició d'aquestes Jornades?

L'edició de Menja bé i salva el clima realitzada en la setmana del 31 de maig al 8 de juny
de 2021 ha tingut un cost definitiu de 24.108,34 euros, IVA inclòs.

2.- Amb càrrec a quines partides pressupostàries s'ha realitzat la mateixa?

La despesa s'ha imputat a l'aplicació pressupostària 2021 FV910 17220 22799 "Altres
treballs realitzats per altres empreses i professionals".

3.- Quants contractes s'han realitzat per al desenvolupament d'aquestes Jornades?
Sol·licitem el detall dels contractes signats, import, objecte i nom de les persones físiques i/o
jurídiques contractades.

Els contractes adjudicats són els següents:

• Expedient: 2021/23

 Objecte: Coordinació, planificació, organització i suport logístic d'esdeveniments públics
en dos esdeveniments previstos al llarg de l'any dins del marc "València Canvia pel Clima", un
en el primer semestre en l'àmbit de l'alimentació i el canvi climàtic i un altre en la segona part de
l'any que contribuïsca a afermar l'aliança ciutat enfront del canvi climàtic (durant el quart
trimestre del 2021).

 Adjudicatari: RS PIMES Assoc. Valenciana.

 Import (IVA inclòs): 9.038,70€ per a la campanya "Menja bé i salva el clima" i 9.075€ per
a la campanya a realitzar al novembre de 2021 sobre la Jornada de l'aliança ciutadana.

• Expedient: 2021/24

 Objecte: Impressió de cartelleria per a l'esdeveniment previst a la fi de maig, dins del marc
"València Canvia pel Clima", per al qual es necessitarà per a la seua publicitat la impressió de
diversos elements de cartelleria que seran col·locats en diferents punts del mobiliari urbà en la via
pública.

 Adjudicatari: SELVI, S. a.

 Import (IVA inclòs): 483,42€

• Expedient: 2021/37

 Objecte: Contractació d'una empresa per a la realització un taller familiar amb trucs i
recomanacions de receptes saludables contra el canvi climàtic, tant per a adults com per a
xiquets.

 Adjudicatari: LAURA CASLA REGIDOR

 Import (IVA inclòs): 500€
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 Objecte: Dinamització de consciència verda, amb la finalitat d'atraure l'atenció i difondre
informació relativa a aquest esdeveniment.

 Adjudicatari: ACTURA 12 S.L.

 Import (IVA inclòs): 1.286,23€.

• Expedient: 2021/38

 Objecte: Disseny, imatge i creativitat per a la cartelleria d'aquesta campanya amb la
finalitat d'atraure l'atenció i difondre informació relativa a la setmana “Menja bé i salva el clima”
dins de la campanya “València Canvia pel Clima”.

 Adjudicatari: JULIA PÉREZ JORGE

 Importe (IVA inclòs): 3.049,20€

• Expedient: 2021/39

 Objecte: Subministrament de samarretes per a donar publicitat de l'esdeveniment durant
aqueixa setmana, per a sensibilitzar als ciutadans sobre el tema i atraure l'atenció i difondre
informació relativa a aquest esdeveniment.

 Adjudicatari: FUNDACIÓ OXFAM INTERMON

 Import (IVA inclòs): 531,80€

 Objecte: Subministrament de roll up per a donar publicitat de l'esdeveniment durant
aqueixa setmana, per a sensibilitzar als ciutadans sobre el tema i atraure l'atenció i difondre
informació relativa a aquest esdeveniment.

 Adjudicatari: DIGITAL BRAND AND COM UNICATION GROUS

 Import (IVA inclòs): 246,84€

• Expedient: 2021/40

 Objecte: Realització d'una campanya municipal per a la conscienciació i sensibilització
ciutadana mitjançant dos esdeveniments previstos al llarg de l'any dins del marc "València
Canvia pel Clima". El primer s'ha previst organitzar, en l'àmbit de l'alimentació i el canvi
climàtic, des del 31 de maig al 8 de juny de 2021, en la setmana "Menja bé i salva el clima" i el
segon, durant el quart trimestre del 2021, que contribuïsca a afermar l'aliança ciutat enfront del
canvi climàtic. Per a això, es precisa que una entitat experta en la comunicació i divulgació de
resultats en mitjans i xarxes socials realitze la cobertura integral de comunicació dels dos
esdeveniments.

 Adjudicatari: MIRA EL PARDALET S.L.
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 Import (IVA inclòs): 8.972,15€ per a la campanya "Menja bé i salva el clima" i 8.972,15€
per a la campanya a realitzar al novembre de 2021 sobre la Jornada de l'aliança ciutadana.

4.- Des de la Fundació Clima i Energia s'ha col·laborat en la present edició de les Jornades?
I En edicions anteriors? 

La Fundació Clima i Energia ha col·laborat tant en la present edició com en anteriors
edicions.

5.- En cas afirmatiu, quin ha sigut la participació de la Fundació en la present edició de les
Jornades "València canvia pel clima" i quant pressupost ha destinat a aquesta?

VCE ha participat amb l'assistència des dels seus dos equipaments (Observatori del Canvi
Climàtic i l'Oficina de l´Energia) en les activitats realitzades en els mercats, la plaça de Rojas
Clemente i el Jardí Botànic, per a formar, conscienciar i informar la ciutadania.

Totes les accions es troben recollides dins dels contractes de prestació de serveis de tots
dos equipaments pel que no ha tingut un cost extra per a la Fundació."

30 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000209-00 PROPOSTA NÚM.: 1
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Mª. del Rocío Gil Uncio, del Grup Municipal Ciutadans,
relatives a les "Accions per a la protecció dels animals de companyia".

PREGUNTA

"1) ¿Se realizan campañas de sensibilización para evitar el abandono y/o maltrato de
animales de compañía?

2) En caso afirmativo indique el presupuesto destinado en 2018, 2019, 2020 y 2021 y en
que consiste cada una de las acciones."

RESPOSTA

Sra. Tello, delegada de Benestar Animal

"1. ¿Se realizan campañas de sensibilización para evitar el abandono y/o maltrato de
animales de compañía?

Sí.

2. En caso afirmativo indique el presupuesto destinado en 2018, 2019, 2020 y 2021 y en
que consiste cada una de las acciones.

Consultada la aplicación SIEM, y demás aplicaciones y datos de los que se dispone en el
Servicio:

AÑO 2018.
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- IMPRESIÓN MATERIAL GRÁFICO MATERIAL GRÁFICO CINCO CAMPAÑAS
MATERIA DE BIENESTAR ANIMAL A DESARROLLAR ESTE AÑO. 4.725,05 €.

- ANUNCIO PRENSA BIENESTAR ANIMAL. 605 €.

- REDISEÑO MUPIS PALOMAS. 871,20 €.

- DISEÑO, PREVIA FOTOGRAFÍA PERROS Y GATOS BENIMAMET Y DE
ANIMALES ADOPTABLES NAZARET, CIRCUITO COMPLETO MUPIS Y BUSES EMT.
13.854,50 €.

Campaña “No Soc El Teu Joguet”. Abril

- IMPRESIÓN DEL MATERIAL GRÁFICO DE LA CAMPAÑA “NO SOC EL TEU
JOGUET” 2.625,71 €.

*ENSOBRADO DE DICHO MATERIAL PARA SER REMITIDO A LOS CENTROS
EDUCATIVOS. 205,70 €.

Campaña Plan Colonial Felino:

- DISEÑO. 629,20 €.

Campaña No abandono animal.

- DISEÑO. 980 €.

Campaña Dia de los animales:

- ADAPTACIÓN DISEÑO. 484 €.

- PRODUCCIÓN Y DIRECCIÓN DÍA. 15.911,50 €.

Animales en Navidad (No Soc El Teu Joguet):

- DISEÑO CAMPAÑA NO SOC EL TEU JOGUET. 2.700 €.

- SERVICIOS EXPOJOVE Y FESTIVAL. 18.137,90 €.

- PUBLICIDAD CAMPAÑA “NO SOC EL TEU JOGUET”. 8.167,50 €.

- CAMPAÑA PUBLICIDAD NOVIEMBRE Y DICIEMBRE (NAVIDAD) BUSSI
13.232,56 €.

- PUBLICIDAD EN EL EXTERIOR DE AUTOBUSES DE LA EMT. 5.511,55 €.

AÑO 2019.

- IMPRESIÓN MUPIS AVIFAUNA. 769,56 €.
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Campaña No abandono animal.

- DISEÑO CAMPAÑA. 2.662,00 €.

- IMPRESIÓN MUPIS. 769,56 €.

Campaña Dia de los animales:

- PUBLICIDAD DIA MUNDIAL ANIMALES. 15.911,50 €.

- PUBLICIDAD CANAL EMTV DIA MUNDIAL ANIMALES. 2.178,00 €.

Animales en Navidad (No Soc El Teu Joguet):

- DISEÑO CAMPAÑA NO SOC EL TEU JOGUET. 3.630,00 €.

- SERVICIOS EXPOJOVE Y FESTIVAL. 13511,02 €.

- CAMPAÑA INTERIOR AUTOBUSES EMT “NO SOC EL TEU JOGUET”. 1.807,74 €.

- EMISIONES CANAL EMTV “NO SOC EL TEU JOGUET”. 4.827,90 €.

- CAMPAÑA EXTERIOR AUTOBUSES EMT “NO SOC EL TEU JOGUET”. 5.799,53
€.

- IMPRESIÓN MATERIAL GRÁFICO (INCLUIDOS MUPIS) “NO SOC EL TEU
JOGUET”.

AÑO 2020.

- CONTRATO SERVICIOS PROYECTO COMUNICATIVO ADOPTA’L. 10.577,99 €.

- CONTRATO SERVICIOS IMPRESIÓN MATERIAL GRAFICO. 1.940,78 €.

Campaña No abandono animal.

- DISEÑO CAMPAÑA. 2.070,58 €.

- IMPRESIÓN MUPIS. 863,94 €.

Campaña Plan Colonial Felino:

- IMPRESIÓN MATERIAL GRÁFICO. 919,60 €.

Animales en Navidad (No Soc El Teu Joguet):

- DISEÑO CAMPAÑA NO SOC EL TEU JOGUET. 2.200,00 €.

- CAMPAÑA INTERIOR AUTOBUSES EMT “NO SOC EL TEU JOGUET”. 1.807,74 €.
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- EMISIONES CANAL EMTV “NO SOC EL TEU JOGUET”. 4.827,90 €.

- CAMPAÑA EXTERIOR AUTOBUSES EMT “NO SOC EL TEU JOGUET”. 6.337,98
€.

- IMPRESIÓN MATERIAL GRÁFICO (INCLUIDOS MUPIS) “NO SOC EL TEU
JOGUET”.

- CAMPAÑA PUBLICITARIA NO SOC TEU JOGUET. 18.150,00 €.

AÑO 2021. A JULIO DE 2021.

- SERVICIOS PROYECTO COMUNICATIVO ADOPTA’L. 18.150,00 €.

- SERVICIOS IMPRESIÓN MATERIAL GRAFICO. 9.315,79 €.

*NOTA. Las cantidades son siempre con el IVA incluido."

31 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000209-00 PROPOSTA NÚM.: 2
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Mª. del Rocío Gil Uncio, del Grup Municipal Ciutadans,
relatives a les "Propostes de sancions per incompliment de la Llei sobre Protecció dels Animals
de Companyia".

PREGUNTA

"1) ¿Cuántas sanciones se han propuesto al Servicio Central de Procedimiento Sancionador
en los años 2018, 2019, 2020 y 2021 por razón de incumplimientos del artículo 28.1 de la Ley
4/1994, de 8 de julio, de la Generalitat Valenciana, sobre protección de los animales de
compañía?

2) Indique las razones por las que se propusieron, la especie animal y que en que tipología
de infracción las catalogaron."

RESPOSTA

Sra. Tello, delegada de Benestar Animal

"1) ¿Cuántas sanciones se han propuesto al Servicio Central de Procedimiento Sancionador
en los años 2018, 2019, 2020 y 2021 por razón de incumplimientos del artículo 28.1 de la Ley
4/1994, de 8 de julio, de la Generalitat Valenciana, sobre protección de los animales de
compañía?

2) Indique las razones por las que se propusieron, la especie animal y que en que tipología
de infracción las catalogaron.

RESPUESTA
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Las respuestas en relación a las propuestas de sanciones corresponde al Servicio Central de
Procedimiento Sancionador, dependiente de la Concejalía de Control Administrativo.

La Concejalía de Bienestar Animal ha tenido conocimiento que estas mismas preguntas
han sido presentadas en la Comissió de Gestió de Recursos, Administració Electrònica, Personal
i Control Administratiu, por lo que serán debidamente contestadas por dicha concejalía,
competente en la materia."

32 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000209-00 PROPOSTA NÚM.: 3
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta Sra. Mª. del Rocío Gil Uncio, del Grup Municipal Ciutadans, relatives
al "Servici de neteja de via pública en El Palmar".

PREGUNTA

"1) ¿Cuál es el dispositivo de limpieza de la vía pública en el pueblo de El Palmar durante
los meses estivales, días festivos y fines de semana?

2) ¿Se ve incrementado durante esos días el trabajo de los operarios destinados?

3) ¿Se ha valorado aumentar dicho dispositivo?"

RESPOSTA

Sr. Campillo, delegat de Gestió Sostenible de Residus Urbans i Neteja de l'Espai
Públic

"1) ¿Cuál es el dispositivo de limpieza de la vía pública en el Pueblo de El Palmar durante
los meses estivales, días festivos y fines de semana?

Els servicis de neteja són els següents:

- Agranada manual. Tots els dies de dilluns a dissabte un/a operari/a en jornada completa
en torn de matí es desplaça amb furgoneta i neteja tots els carrers. Entre les ferramentes disposa
d’una xarxa per a traure de l’aigua dels canals que envolten el poble, tot tipus d’objectes que
apareixen surant.

- Neteja amb aigua a pressió. Dos vegades al mes un camió cisterna amb personal operari
portador de mànega, aigualeja i neteja taques i pols de totes les calçades i voreres.

Los servicios de limpieza son los siguientes:

- Barrido manual. Todos los días de lunes a sábado un/a operario/a en jornada completa en
turno de mañana se desplaza con furgoneta y limpia todas las calles. Entre las herramientas
dispone de una red para sacar del agua de los canales que rodean el pueblo, todo tipo de objetos
que aparecen flotando.
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- Limpieza con agua a presión. Dos veces al mes un camión cuba con personal operario
portador de manga, baldea y limpia manchas y polvo de todas las calzadas y aceras.

2) ¿Se ve incrementado durante esos días el trabajo de los operarios destinados?

3) ¿Se ha valorado aumentar dicho dispositivo?

El govern ja tenia previst implementar un servici de suport de neteja viària i buidatge de
papereres en diumenge pel matí, que entrarà en vigor pròximament.

El gobierno ya tenía previsto implementar un servicio de apoyo de limpieza viaria y
vaciado de papeleras en domingo por la mañana, que entrará en vigor próximamente."

33 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000209-00 PROPOSTA NÚM.: 4
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Mª. del Rocío Gil Uncio, del Grup Municipal Ciutadans,
relatives a les "Defuncions en els cementeris de titularitat municipal en el primer semestre del
2020 i 2021."

PREGUNTA

"Por todo lo expuesto, la concejala que suscribe formula las siguientes preguntas:

1.- ¿Nos puede indicar los fallecidos en el primer semestre de 2020 y lugares de
enterramiento en el término municipal? ¿La Delegación de Cementerios tiene constancia del
óbito? Si fuera así indíquenlo.

2.- ¿Nos puede indicar los fallecidos en el primer semestre de 2021 y lugares de
enterramiento en el término municipal? ¿La Delegación de Cementerios tiene constancia del
óbito? Si fuera así indíquenlo.

3.- Los familiares de los fallecidos, en especial por Covid-19, ¿han pedido a la Delegación
de Cementerios ayuda psicológica o algún tipo de prestación o lo han hecho a la adjudicataria del
Tanatorio? En caso de ser positiva la respuesta digan cuántos casos se han producido y el tipo de
prestación realizada."

RESPOSTA

Sr. Ramón, delegat de Cementeris i Servicis Funeraris

"1.- Ens pot indicar els morts en el primer semestre de 2020 i llocs d'enterrament en el
terme municipal? La Delegació de Cementeris té constància de l'òbit? Si fóra així indiquen-ho.
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                                          2020

MES CREMATORI
MUNICIPAL

CREMATORI
TANATORI

CIUTAT DE VALÈNCIA

INHUMACIONS T O T A L
DIFUNTS

GENER 217 267 266 750

FEBRER 226 235 223 684

MARÇ 267 241 266 774

ABRIL 242 225 264 731

MAIG 192 157 216 565

JUNY 183 195 199 577

TOTALS 1.327 1.320 1.434 4.081

Les inhumacions referides en el quadre s'han realitzat en els següents cementeris de la
ciutat de València:

Cementeri Municipal General de València, C/ Santo Domingo de Guzmán, 27, 46017
València.

Cementeri Municipal Cabanyal, C/ Cabanyal, 18, 46022 València.

Cementeri Municipal El Grau, Poeta Sant Martí Aguirre, s/n, 46023 València.

Cementeri Municipal Campanar, Camí del Cementeri s/n, 46015 València.

Cementeri Municipal Benimàmet, C/ Felipe Valls s/n, 46035 València.

Cementeri Municipal Masarrojos, C/ Senent Ibáñez s/n, 46112 València.

Cementeri Municipal El Palmar, Camí Palmar s/n, 46012 València.

2.- Ens pot indicar els morts en el primer semestre de 2021 i llocs d'enterrament en el terme
municipal? La Delegació de Cementeris té constància de l'òbit? Si fora així indiquen-ho.
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                                          2021

MES CREMATORI
MUNICIPAL

CREMATORI
TANATORI

CIUTAT DE VALÈNCIA

INHUMACIONS T O T A L
DIFUNTS

GENER 309 296 393 998

FEBRER 259 236 289 784

MARÇ 220 229 211 660

ABRIL 175 207 165 547

MAIG 189 200 200 589

JUNY 202 180 177 559

TOTALS 1.354 1.348 1.435 4.137

Les inhumacions referides en el quadre s'han realitzat en els següents cementeris de la
ciutat de València:

Cementeri Municipal General de València, C/ Santo Domingo de Guzmán, 27, 46017
València.

Cementeri Municipal Cabanyal, C/ Cabanyal, 18, 46022 València.

Cementeri Municipal El Grau, Poeta Sant Martí Aguirre, s/n, 46023 València.

Cementeri Municipal Campanar, Camí del Cementeri s/n, 46015 València.

Cementeri Municipal Benimàmet, C/ Felipe Valls s/n, 46035 València.

Cementeri Municipal Masarrojos, C/ Senent Ibáñez s/n, 46112 València.

Cementeri Municipal El Palmar, Camí Palmar s/n, 46012 València.

3.- Els familiars dels morts, especialment per Covid-19, han demanat a la delegació de
Cementeris ajuda psicològica o algun tipus de prestació o l'han fet a l'adjudicatària del Tanatori?
En cas de ser positiva la resposta diguen quants casos s'han produït i el tipus de prestació
realitzada.

No s’ha rebut cap sol·licitud d'aquestes característiques."

34 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000209-00 PROPOSTA NÚM.: 5
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta la Sra. Mª. del Rocío Gil Uncio, del Grup Municipal Ciutadans,
relatives als "Nínxols construïts i a qui s'han encarregat durante l'any 2021".
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PREGUNTA

"Por todo lo expuesto, la concejala que suscribe formula las siguientes preguntas:

1.- El presupuesto inicial del Ayuntamiento de València para el ejercicio 2021 para
ejecutar unidades de enteramiento con una previsión del Servicio de Cementerios de construir
350 nichos. ¿Cuál es el presupuesto definitivo a día de hoy para ejecutar unidades de
enterramiento contemplando modificaciones de crédito y transferencias internas? Detallen
cuando se ha producido y cuales han sido las cantidades.

2.- ¿Cuántos contratos menores se han adjudicado mediante la partida presupuestaria
definitiva contemplada a día de hoy?"

RESPOSTA

Sr. Ramón, delegat de Cementeris i Servicis Funeraris

"1.- El pressupost inicial de l'Ajuntament de València per a l'exercici 2021 per a executar
unitats de enterrament amb una previsió del Servici de Cementeris de construir 350 nínxols. Quin
és el pressupost definitiu hui dia per a executar unitats d'enterrament contemplant modificacions
de crèdit i transferències internes? Detallen quan s'ha produït i quals han sigut les quantitats. El
pressupost inicial del Servici de Cementeris i Servicis Funeraris en 2021 ha sigut de 353.085,50
€. (aplicació pressupostària FK890-16400-63200 per import de 350.000 € i aplicació
pressupostària FK890-16400-6320002 per import de 3.085,50 €).

Amb data 11 de juny de 2021 s'aprova per acord de Junta de Govern Local la ratificació de
l'acord de JGL de 21 de maig de 2021 pel qual s'aprova la 21a modificació per transferència de
crèdits mitjançant la qual es transfereix 43.343,61 € a l'aplicació pressupostària
FK890-16400-63200 conceptuada com a Construcció de nínxols.

Amb data 13 de maig de 2021 se sol·licita un crèdit extraordinari per import de 170.000 € a
l'aplicació pressupostària FK890-16400-63200- Construcció de nínxols.

Actualment consta en el pressupost del servei un crèdit disponible total de 396.429,11 €
(aplicació pressupostària FK890-16400-63200 - Construcció de nínxols per import de 393.343,61
€ i aplicació pressupostària FK890-16400-6320002- Construcc.nínxols i ref.cementeris per
import de 3.085,50 €) mancant la incorporació del crèdit extraordinari per import de 170.000 €.

2.- Quants contractes menors s'han adjudicat mitjançant la partida pressupostària definitiva
contemplada hui dia?

S'han adjudicat un total de quatre contractes menors, un d'ells correspon a un contracte
d'obra per a la construcció d'unitats d'enterrament i els tres restants corresponen a contractes de
serveis per a l'execució de tres contractes d'obra anteriorment adjudicats, els quals es detallen a
continuació:
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- Contracte d'execució d'obra "Projecte de construcció 40 nínxols senzills (bloc M6) en la
secció 5ª del Cementeri Municipal del Cabanyal de València", adjudicat per resolució RA-53 de
data 24-02-2021.

- Contracte de servicis de Coordinació en matèria de Seguretat i Salut de les obres descrites
en el "Projecte de construcció de 40 nínxols senzills (bloc M6) en la secció 5ª del Cementeri
Municipal del Cabanyal de València", adjudicat per resolució RA-59 de data 3-03-2021.

- Contracte de servicis de Coordinació en matèria de Seguretat i Salut de les obres descrites
en el "Projecte de construcció de 50 nínxols senzills en la secció 21ª (Grup D7) del Cementeri
General de València", adjudicat per resolució RA-124 de data 21 d'abril de 2021.

- Contracte de servicis de Coordinació en matèria de Seguretat i Salut de les obres descrites
en el "Projecte de construcció de 176 nínxols columbarios en la Secció 21ª (Bloc C6) del
Cementeri General de València", adjudicat per resolució RA-121 de data 21 d'abril de 2021."

35 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000209-00 PROPOSTA NÚM.: 6
ASSUMPTE:
Preguntas que presenta la Sra. Mª. del Rocío Gil Uncio, del Grup Municipal Ciutadans,
relatives a "L'instal·lació d'equipaments fotovoltaics en els cementeris municipals".

PREGUNTA

"1.- ¿En qué situación se encuentra la instalación de las instalaciones fotovoltaicas para los
Cementerios del General, Cabanyal, Campanar, Grau y Benimámet? ¿Ya dispone el Servicio de
Cementerios del visto bueno de la Comisión Técnica de Patrimonio por ejecutarse los trabajos en
Bienes de Relevancia Local? Si ya lo tuviesen el visto bueno, ¿se han puesto reparos o se
concedió informe positivo?

2.- ¿El Servicio de Cementerios tiene previsto instalar placas fotovoltaicas en los
Cementerios de El Palmar y Massarojos? ¿Cuál es el motivo de que no se haya procedido a
iniciar la instalación?"

RESPOSTA

Sr. Ramón, delegat de Cementeris i Servicis Funeraris

"1.- En quina situació es troba la instal·lació de les instal·lacions fotovoltaiques per als
Cementeris del General, Cabanyal, Campanar, Grau i Benimámet? Ja disposa el Servici de
Cementeris del vistiplau de la Comissió Tècnica de Patrimoni per executar-se els treballs en Béns
de Rellevància Local? Si ja ho tingueren el vistiplau, s'han posat objeccions o es va concedir
informe positiu?

Els projectes dels 5 cementeris han sigut revisats per la Comissió de Patrimoni i en tots, el
resultat ha sigut que no procedeix dictamen de la comissió perquè la intervenció no afecta a
l'àmbit de Bé de Rellevància local.
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2.- El Servici de Cementeris té previst instal·lar plaques fotovoltaiques en els Cementeris
del Palmar i Massarojos? Quin és el motiu que no s'haja procedit a iniciar la instal·lació?

No està previst."

36 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000207-00 PROPOSTA NÚM.: 1
ASSUMPTE:
Preguntas que presenta el Sr. Fernando Giner Grima, del Grup Municipal Ciutadans, relatives a
la "Presència de meduses i caravel·la portuguesa a les platges de València".

PREGUNTA

"1) ¿Ha habido algún cierre de playa por presencia de medusas y/o carabela portuguesa?
Indique la playa y la fecha en la que se han producido.

2) En caso negativo, aun así, ¿se ha detectado la presencia de medusas en las playas de la
ciudad? Indique en cuales.

3) ¿Se ha detectado la presencia de carabela portuguesa en nuestra costa? Indique la
localización y el procedimiento seguido en el caso.

3) ¿Cuántos partes del servicio de socorrismo se han producido por atenciones por
picaduras de medusas o carabela portuguesa? Indique la playa y la fecha en la que se han
producido.

4) ¿Existe algún protocolo de detección y retirada de medusas y/o carabela portuguesa en
el litoral de la ciudad de València? Indique cuál y en que consiste."

RESPOSTA

Sr. Grezzi, delegat de Platges

"1.- ¿Ha habido algún cierre de playa por presencia de medusas y/o carabela portuguesa?
Indique la playa y la fecha en la que se han producido.

No ha habido ningún cierre de playas.

2) En caso negativo, aun así, ¿se ha detectado la presencia de medusas en las playas de la
ciudad? Indique en cuales.

Siempre hay presencia de medusas, pues en el mar siempre hay medusas que en ocasiones
se acercan a las playas. Las habituales de la zona son la Rhizostoma pulmo y la Pelagia noctiluca
que no suele presentar alertas y pocos casos de contactos. Esta presencia es generalizada para
todas las playas, pero en las postas algunos casos son atendidos por los sanitarios. 

3.- ¿Se ha detectado la presencia de carabela portuguesa en nuestra costa? Indique la
localización y el procedimiento seguido en el caso.
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No se ha detectado esta especie de medusas en lo que llevamos de temporada de baño.

4) ¿Cuántos partes del servicio de socorrismo se han producido por atenciones por
picaduras de medusas o carabela portuguesa? Indique la playa y la fecha en la que se han
producido.

Los datos que tenemos por picadura de medusa son los siguientes:

Playa Contactos Junio

Malva-rosa 22

Cabanyal 44

Pinedo 58

Arbre del Gos 86

Saler 98

Garrofera 13

Devesa -

Recatí-Perellonet 24

 5) ¿Existe algún protocolo de detección y retirada de medusas y/o carabela portuguesa en
el litoral de la ciudad de València? Indique cuál y en que consiste.

Se dispone de protocolo de actuaciones frente a alerta por medusas en el que participan:
Ajuntament de València, Conselleria de Medi Ambient, Aigua, Urbanisme i Habitatge, Capitanía
Marítima, contrata de Salvamento, Socorrismo y Asistencia Sanitaria y Protección Civil, con el
siguiente contenido:

PROTOCOLO SEGÚN DIRECTRICES DEL MINISTERIO DE MEDIOAMBIENTE,
DIRECCION GENERAL DE COSTAS.

“PLAN MEDUSA” A NIVEL NACIONAL PARA LA IDENTIFICACION Y
RECOGIDA  

MEDUSAS

I IDENTIFICACIÓN DE LA SITUACIÓN DE EMERGENCIA:

Identificación de LA PRESENCIA DE MEDUSAS

datos de entrada de la información: hora, usuario, institución, etc.
descripción y características visuales
cantidad
familia
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lugar de aparición
zona de baño menos de 200 metros
aguas continentales más de 200 metros

asistencias registradas en la zona de playa
asistencias en otras playas 

II DESCRIPCIÓN Y ACTUACIONES

Definición de Responsabilidades y Autoridades relacionadas

Concejalía de Playas
Comunicación de la Alerta en caso de que se cumplan todos los requisitos.
Comunicación a la prensa. medidas a tomar.
Conselleria de Presidencia, Agricultura, Pesca, Alimentación y Agua, comunicación
en caso de alerta.
Capitanía Marítima: comunicación en caso de alerta.

Identificación de recursos para hacer frente a la situación de emergencia

AYUNTAMIENTO DE VALÈNCIA : SERVICIO DE PLAYAS
Activar protocolo de emergencias en relación a la llamada.
Coordinar todas las actuaciones del protocolo.
Información a las instituciones implicadas.
Coordinación con cruz roja en los servicios de asistencia sanitaria.
Información al ciudadano según el escalón de la emergencia, mediante cartelería
informativa, servicios de megafonía, toma de decisión en el izado de banderas de
colores y gallardete en coordinación con protocolos de cruz roja.
Información a la coordinadora de la campaña de medusas del ministerio de
medioambiente a efectos oportunos.
Campañas de concienciación al ciudadano con el fin de proporcionarle medidas de
protección.
CRUZ ROJA

Izado de bandera de color según la emergencia.
Izado de bandera de medusas según protocolo:

El gallardete consistirá en una bandera rectangular de color blanco en cuyo interior
aparecen dos medusas de tamaño distinto orientadas hacia la derecha, impresas en color azul
oscuro-magenta (Tamaño 1.5 metros de alta por 1 metro de ancha).

Nunca será izado el gallardete de forma unitaria, siempre ondeara de forma conjunta a la
bandera amarilla (baño con precaución) o a la roja (baño prohibido).

En primera instancia y en relación a la emergencia Controlar que no entren bañistas en la
zona acotada "Cruz Roja".
POLICÍA DE PLAYAS:
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1.  
2.  
3.  
4.  

Cuando el gallardete ondee de forma completaría a la bandera roja (baño prohibido)
por alta o muy alta concentración de medusas, el Ayuntamiento se compromete a
reforzar las patrullas de la Policía Local en la playa para evitar el acceso de los
usuarios al mar.
Actuación en la playa en caso de desalojar playa de bañistas.
Señalización zona de no baño.
Actuaciones policiales, colaboración con servicios implicados.
CONSELLERIA DE MEDIOAMBIENTE: actuación del pelicano para la recogida
de medusas dentro del agua 2Plan pelícanos de recogida de flotantes y su
eliminación en vertidos controlados".
CAPITANÍA MARÍTIMA en coordinación con Conselleria (permiso para actuar el
pelicano en zona de baño).
112 registrar la incidencia.
PROTECCION CIVIL : en caso de emergencias , colaboración para la retirada de las
medusas de la arena.
RESIDUOS SÓLIDOS: limpieza mecánica y manual de la arena. Colaboración en
emergencias en caso de retirada de medusas desde la arena.
LABORATORIO MUNICIPAL: analítica de calidad del agua (identificación de
organismos en caso de no identificación visual de la etiología).

SEGUIMIENTO:

Seguimiento de las banderas y el cambio de las mismas en coordinación con la Cruz Roja.
Información en cartelería de playas del incidente, la prohibición y los cambios.
Hacer seguimiento de el acordonamiento de la playa.
Seguimiento de los controles analíticos por parte de personal del LABORATORIO
MUNICIPAL (en caso que proceda).

Seguimiento de la limpieza DE LA ZONA, por parte de personal del SERVICIO DE
LIMPIEZA Y GESTIÓN DE RESIDUOS SÓLIDOS."

37 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000207-00 PROPOSTA NÚM.: 2
ASSUMPTE:
Preguntas que presenta el Sr. Fernando Giner Grima, del Grup Municipal Ciutadans, relatives al
"Comité per a la Gestió del Risc de l'Òrgan Gestor de Platges".

PREGUNTA

"1. ¿Cuántas reuniones se han realizado del Comité para la Gestión del Riesgo durante este
primer mes y medio de apertura de playas para el baño? Adjunte las actas de cada una de las
reuniones.

2. ¿Qué balance hace el comité del Comité de este periodo?

3. ¿Con que documentación ha trabajado y tomado decisiones el Comité?"

RESPOSTA
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Sr. Grezzi, delegat de Platges

"1-¿Cuántas reuniones ha realizado el Comité de gestión del riesgo durante este primer
mes y medio de apertura de las playas para el baño? Adjunte las actas de las reuniones.

Se ha reunido en dos ocasiones, el 15 de marzo de 2021 y el 18 de mayo de 2021 con
motivo de la elaboración del Plan de Contingencias 2021 y coordinación de actuaciones en las
playas.

ACTAS:

ACTIVIDAD: Reunión Órgano Gestor de Playas (Comité de Gestión del riesgo)
Temporada pascua y fines de semana de mayo 2021.

FECHA: 15 de marzo de 2021.

HORA: 9:30 horas.

LUGAR: Video conferencia.

Reunidas las siguientes personas representantes o titulares de los Servicios integrantes del
Órgano Gestor y colaboradores:

SERVICIO CICLO INTEGRAL DEL AGUA

D. Luis Miguel de la Fuente (Jefe de Sección)

SERVICIO DE GESTION DE RESIDUOS SÓLIDOS

D. Antonio Molla (Jefe de Servicio)

Rafael Ferrer (Jefe de Seccion Zona Norte)

POLICÍA LOCAL

D. Eduardo Russu (responsable de playas norte)

D. Jose Vicente Orenga (responsable de playas sur)

SERVICIO DEVESA ALBUFERA

Dña. Amelia Quintana (Jefe de Servicio)

SERVICIOS CENTRALES TECNICOS

D. Juan Miguel Navarro (Jefe de Seccion Mantenimiento)

SERVICIO DE PLAYAS:
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1.  

Dña. Ana Viciano (Jefa Servicio)

Dña. Carmen Galán (Jefa de la Sección Administrativa)

D. Josep Santacatalina (Jefe Sección Técnica)

ORDEN DEL DÍA:

 1. Dar cuenta del calendario de la temporada de playas 2021

2.    Previsiones de medidas a adoptar en periodo de Pascua y Fines de semana de mayo

DESARROLLO DE LA REUNIÓN Y CONCLUSIONES
Se inicia la reunión del Órgano Gestor de Playas con la introducción de Ana Viciano, Jefa

del Servicio de Playas  que da la bienvenida a todos los asistentes y pone en su conocimiento que
el inicio de la temporada ordinaria de playas será el día 1 de junio hasta el 15 de septiembre y
que, como en temporadas anteriores, se prestará el servicio de salvamento y socorrismo en las
playas del Norte en la temporada extraordinaria de semana santa y fines de semana de mayo.

Informa del motivo de la reunión que es la elaboración de un Plan de contingencias de
temporada extraordinaria para Pascua y los fines de semana de mayo con las medidas que se van
a adoptar en este periodo y establecer una primera toma de contacto para la temporada de baño.

Antonio Molla informa que no se contempla para la temporada la desinfección de las
papeleras, tal y como se realizó el año pasado ya que se ha comprobado su falta de efectividad en
cuanto al posible contagio por contacto con superficies. Por otro lado en cuanto a limpieza nos
encontramos en temporada media pero sí que se ha incrementado la limpieza manual en las
playas de Cabanyal y Malvarrosa durante los fines de semana.

Luis Miguel de la Fuente informa que desde el Ciclo Integral del Agua tampoco se tiene
intención de desinfectar duchas y lavapiés que por el momento se encuentran precintadas. En
cuanto a las pasarelas se informa de que a finales de marzo finaliza el contrato con la empresa
Obremo por lo que por el momento no puede indicar de que medios se va a disponer.

Juan Miguel Navarro informa que tampoco desde su servicio se tiene previsto realizar el
refuerzo de desinfecciones como la temporada pasada dada la evolución de los criterios sanitarios
que demuestran la poca probabilidad de contagio del COVID por contacto con superficies.

La Policia Local, dado el incremento de usuarios previsto para semana santa en las playas
del Norte por el cierre perimetral de la CA ya dispone de quads en la arena de estas playas para la
realización de la vigilancia. En las playas del sur no se prevé dispositivo especial.

Ana Viciano informa que esta temporada se tiene previsto declarar como playas sin humo
las playas de Arbre del Gos, El Saler, Garrofera y Devesa al haber solicitado la adhesión a la Red
de playas sin humo de la Comunidad Valenciana.

Por otro lado solicita al Servicio de Residuos Sólidos la necesidad de aumentar el cribado
de la playa Can de Pinedo que este año va a ser ampliada.
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En València a 15 de marzo de 2021

RESPONSABLE DEL SISTEMA DE GESTIÓN 

ACTIVIDAD: Reunión Órgano Gestor de Playas. Temporada ordinaria 2021

FECHA: 18 de mayo de 2021

HORA: 9:30 horas

LUGAR: Mixta (Sala de Prensa Tabacalera y videollamada)

Reunidas las siguientes personas representantes o titulares de los Servicios integrantes del
Órgano Gestor y colaboradores:

SERVICIO CICLO INTEGRAL DEL AGUA

Luis Miguel de la Fuente (Jefe de Sección)

SERVICIO DE GESTION SOSTENIBLE DE RESIDUOS URBANOS Y LIMPIEZA
DEL ESPACIO PUBLICO

Antonio Molla (Jefe de Servicio)

Rafael Ferrer (Jefe de Sección Zona Norte)

POLICÍA LOCAL

Eduardo Russu (responsable de playas norte) Estefanía Navarrete (responsable de playas
sur)

SERVICIO DEVESA ALBUFERA

Julio Aguado Codina (Jefe Seccion)

SERVICIOS CENTRALES TECNICOS

Pablo Sapiña (Jefe Seccion Mantenimiento)

SERVICIO DE SANIDAD

Fermin Quero (Jefe de Servicio)

SERVICIO OCUPACION DOMINIO PUBLICO MUNICIPAL

María Montoro (Jefe de Servicio)

ORGANISMO AUTONOMO DE PARQUES Y JARDINES SINGULARES

Jesús Aleixandre (Responsable del Organismo Autonomo de Parques y Jardines)
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1.  
1.  

2.  

TURISMO

Mª José Vivó (Jefe de Servicio)

SERVICIO EMERGENCIA CLIMATICA Y TRANSICIÓN ENERGETICA

José Villalba (Jefe de Servicio)

MAR Y SOMBRA SL

Ester Calero (Responsable de empresa)

MOVILIDAD SOSTENIBLE

Arturo Gil (Responsable del Servicio)

SERVICIO COORDINACION OBRAS PUBLICAS

Fernando Risueño (Jefe de Sección)

POBLES DE VALÈNCIA

Francisca Valiente (Responsable del Servicio)

FUNDACION DEPORTIVA MUNICIPAL

Julián Tapias (Responsable de la Fundación) Miguel Angel (Responsable de empresa)

SERVICIO DE PLAYAS:

Ana Viciano (Jefa Servicio)

Carmen Galán (Jefa de la Sección Administrativa) Josep Santacatalina (Jefe Sección
Técnica)

ORDEN DEL DÍA:

1. Dar cuenta del calendario de la temporada de playas 2021
2.           Previsiones de medidas a adoptar en este periodo por COVID 19. Plan de
Contingencias 2021
3.      Fechas auditorias. Objetivos y Mejoras

DESARROLLO DE LA REUNIÓN Y CONCLUSIONES

Se inicia la reunión del Órgano Gestor de Playas con la introducción de Ana Viciano, Jefa
del Servicio de Playas que da la bienvenida a todos los asistentes y pone en su conocimiento que
el inicio de la temporada ordinaria de playas será el día 1 de junio hasta el 15 de septiembre a
excepción de la playa de Devesa que es del 1 de julio al 31 de agosto.
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Informa del motivo principal de la reunión que es la elaboración de un Plan de
contingencias de temporada con las medidas que se van a adoptar en este periodo, teniendo en
cuenta la situación sanitaria actual. Para ello solicita se nos haga llegar a la mayor brevedad
posible las fichas de medidas adoptadas por cada servicio así como el resto de documentación
que se ha solicitado.

Como novedades de este año indica la ampliación de playa can de Pinedo así como la
adhesión a la red de la Comunidad Valenciana de Playas sin humo en las playas del sur entre
Arbre del Gos y Devesa.

Asimismo se comunica la previsión de contratación por parte de la Generalitat de 68
informadores, tal y como se realizó el año pasado, a los que se intentará formar y coordinar
especialmente a fin de mejorar el resultado de la temporada pasada.

Mª Carmen Galán comunica las fechas de las auditorías externas previstas para los días 15
al 18 de junio en cuanto a la Q de calidad turística y del 14 al 16 de julio en cuanto al resto de
certificaciones medioambientales y de accesibilidad.

Se pasa a leer los objetivos y mejoras previstas para esta temporada solicitando se aporten
por los propios Servicios algunas otras propuestas a fin de tenerlas en cuenta.

Ester Calero indica la continuidad en los procesos de desinfección de las instalaciones de
Kioscos, hamacas y sombrillas, el mantenimiento de las distancias de seguridad y la previsión
para adquirir fundas desechables para las hamacas.

En cuanto a Playa Can se va a renovar la cartelería.

Mª Carmen Galán solicita al representante del Ciclo Integral del Agua la instalación de una
pasarela, a poder ser de mayor longitud que la del año pasado dada la ampliación de Playa Can.

Arturo Gil expone la previsión de cambio de la cartelería de aluminio de las postas
sanitarias e indica que se pintaran de nuevo los bordes de las pasarelas, si bien solo puede hacerse
con pintura acrílica.

Los representantes de la Fundación Deportiva se comprometen a entregar planos y
descripción de las instalaciones de vóley a la Policia Local para evitar instalaciones de barras y
redes por particulares sin la debida autorización. Asimismo entregará planos del resto de
instalaciones previstas como canales náuticos.

Luis Miguel del Ciclo Integral del Agua reitera la necesidad de evitar el paso de vehículos
por encima de las pasarelas e indica que las pasarelas a instalar serán dobles, de entrada y salida
y las duchas y lavapies estarán a pleno funcionamiento.

Se informa a este Servicio las quejas que se produjeron durante la temporada pasada ya
que al ponerse doble pasarela estas quedan bastante alejadas de la orilla. A ello responde Luis
Miguel que están condicionados por el stock de pasarelas disponible.
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Rafa Ferrer como representante de Residuos Sólidos indica que van a eliminar las
desinfecciones de las papeleras por lo que la prestación del servicio será la ordinaria.

Fermín Quero representante de Sanidad realizará las inspecciones correspondientes en los
puestos de venta de alimentos y recuerda que se tenga en cuenta la realización de análisis de
legionela en las postas.

En cuanto a Policía Local nos informan de la novedad de realizar las denuncias por hurtos
in situ para evitar la necesidad de tener que desplazarse la víctima a las dependencias municipales
con el perjuicio que para ellos supone.

Además en las playas del norte se prevé la presencia de policías de paisano para evitar los
delitos de hurto, venta ambulante o masajes sin autorización.

Jose Villalba expone que tiene prevista para los meses de octubre o noviembre la
instalación de cuatro árboles solares para carga de vehículos, móviles, etc , uno de ellos en
Eugenia Viñes.

Pablo Sapiña indica la previsión de desinfección y limpieza de los Wc y Postas Sanitarias
dos veces al día en lugar de las tres que se realizaban la temporada pasada.

En València a 18 de mayo de 2021

RESPONSABLE DEL SISTEMA DE GESTIÓN

2.- ¿Qué balance hace el Comité de este periodo?

El balance es bueno. Se adjuntan las actas donde figuran las conclusiones. 

3.- ¿Con qué documentación ha trabajado el Comité?

Además de la documentación del año pasado, todas las normas del Estado y la Comunidad
Autónoma sobre medidas a adoptar para prevención de contagios por COVID 19 elaborándose un
plan de contingencias para la temporada de semana santa y otro para la temporada de baño
2021."

38 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000207-00 PROPOSTA NÚM.: 3
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Fernando Giner Grima, del Grup Municipal Ciutadans, relatives a
"L'anàlisi de qualitat de les aigües de bany a València".

PREGUNTA

"1) ¿Conoce las razones por las que, a fecha 1 de julio de 2021, no se han publicado los
análisis de calidad de las aguas de baño en València desde septiembre de 2020 pese a haber
comenzado la temporada de baño?
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2) En caso afirmativo, indíquelas.

3) ¿Desconocen a fecha 1 de julio de 2021 las autoridades municipales la calidad del agua
de baño?

4) En caso afirmativo indicar si se cumple el Real Decreto 1341/2007, de 11 de octubre,
sobre la gestión de la calidad de las aguas de baño permitiendo el baño en aguas de las que se
desconoce su calidad.

5) Adjuntar las comunicaciones y requerimientos enviados a la consellaría al respecto.

6) En caso negativo, adjuntar los análisis realizados en las aguas de baño a los que ha
tenido acceso la autoridad competente.

7) ¿Por qué no se han publicado estos análisis en la web municipal ni se han puesto a
disposición de los bañistas en los paneles informativos?"

RESPOSTA

Sr. Grezzi, delegat de Platges

1.- ¿Conoce las razones por las que, a fecha 1 de julio de 2021, no se han publicado los
análisis de calidad de las aguas de baño en València desde septiembre de 2020 pese a haber
comenzado la temporada de baño?

Sí.

2.- En caso afirmativo, indíquelas.

Porque el primer envío de información por parte del Servicio de Planificación de los
Recursos Hidráulicos y Calidad de las Aguas de la Dirección General del Agua de la Conselleria
de Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática y Transición Ecológica de la Generalitat
Valenciana se produjo el día 2 de julio de 2021. La primera publicación de dichos análisis se
produjo ese mismo día a las 14:30 horas en la página Web del Ajuntament de València. 

3.- ¿Desconocen a fecha 1 de julio de 2021 las autoridades municipales la calidad del agua
de baño?

La administración competente para establecer el programa de análisis de calidad de las
aguas es la Consellería por lo que la información es suministrada por la misma y como ya se ha
comentado no llegó hasta el día 2 de julio la primera de este año 2021.

4.- En caso afirmativo indicar si se cumple el Real Decreto 1341/2007, de 11 de octubre,
sobre la gestión de la calidad de las aguas de baño permitiendo el baño en aguas de las que se
desconoce su calidad.
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Pese a que no se disponía de la información, la mencionada Dirección General del Agua si
nos consta que ha realizado análisis de aguas en controles previos de fechas: 27/05/2021,
09/06/2021 y 22/06/2021 para los que no realiza calificación de la calidad de agua y que se
entregan posteriormente a los municipios, en este año se recibió en fecha de 01 de julio.

Si algunos de estos análisis hubieran dado como resultado que las aguas no fueran aptas
para el baño, se nos hubiera comunicado este hecho, con lo que se puede concluir que si se ha
cumplido con el Real Decreto mencionado.

5.- Adjuntar las comunicaciones y requerimientos enviados a la Consellería al respecto.

Este ayuntamiento contactó en 3 tres ocasiones con una técnica del Servicio de
Planificación de los Recursos Hidráulicos telefónicamente con el objeto de informarnos sobre el
estado de esa información y otras más de carácter operativo. Se nos comunicó que se enviaría
esta información a finales de junio, sin concretar fechas.

6.- En caso negativo, adjuntar los análisis realizados en las aguas de baño a los que ha
tenido acceso la autoridad competente.

Se recibieron por correo a fecha de 1 de julio (los análisis de esa semana y los de los
muestreos previos) y 9 de julio de 2021 con los resultados analíticos tomados ya indicados en el
punto 4, sin calificar. Se adjuntas dichas analíticas.

7.- ¿Por qué no se han publicado estos análisis en la web municipal ni se han puesto a
disposición de los bañistas en los paneles informativos?

En la Web municipal se han publicado los datos ipso facto después de ser recibidos los
resultados calificados. Esto es, se publicaron las calificaciones de agua y arenas de los días 2 y 9
de julio sobre las 14:00, habiéndose recibido el día 2 de julio a las 14:13 y el día 9 de julio a las
12:58."

39 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000207-00 PROPOSTA NÚM.: 5
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Fernando Giner Grima, del Grup Municipal Ciutadans, relatives a
la "Instal·lació de dutxes i llavapeus a les platges del sud".

PREGUNTA

"¿Se ha reducido el número de duchas y lavapiés en las playas del sur para esta temporada
de baño? Indique la posición geográfica de cada una de ellas y las de la temporada de baño
2020."

RESPOSTA

Sra. Valía, delegada del Cicle Integral de l'Aigua
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"No se ha reducido el número de duchas y lavapiés en las playas del sur para esta
temporada de baño.

A continuación puede verse la tabla con las Coordenadas UTM de los conjuntos de
duchas-lavapiés en las playas del sur.
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##ANEXO-1787716##
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40 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000207-00 PROPOSTA NÚM.: 6
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Fernando Giner Grima, del Grup Municipal Ciutadans, relatives
als "Abocaments d'aigües residuals amb tractament incomplet en el EDAR de Pinedo".

PREGUNTA

"1) ¿Reciben información del EDAR de Pinedo cada vez que se producen vertidos de
aguas residuales con tratamiento incompleto al emisario submarino?

2) En caso afirmativo indique la razón por la que se produjo, fechas, duración y metros
cúbicos vertidos durante 2019, 2020 y 2021."

RESPOSTA

Sra. Valía, delegada del Cicle Integral de l'Aigua

"1.-  El emisario submarino vierte las aguas residuales una vez realizado el tratamiento
primario y secundario, no produciéndose vertidos sin estos tratamientos.

2.- Todas las aguas vertidas por el emisario submarino reciben tratamiento."

41 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000207-00 PROPOSTA NÚM.: 7
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Fernando Giner Grima, del Grup Municipal Ciutadans, relatives
als "Alleujaments en la EDAR de Pinedo de juny a juliol de 2021".

PREGUNTA

"- Indique fechas, duración y metros cúbicos de los alivios que se hayan comunicado al
Ayuntamiento de València desde la EDAR de Pinedo del 17 de junio de 2021 hasta el 22 de julio
de 2021."

RESPOSTA

Sra. Valía, delegada del Cicle Integral de l'Aigua

"Los alivios comunicados desde el 17 de junio de 2021 a 16 de julio de 2021 por EPSAR
son:
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##ANEXO-1787497##
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42 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000214-00 PROPOSTA NÚM.: 1
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Narciso Estellés Escorihuela, del Grup Municipal Ciutadans,
relatives a les "Denúncies per incompliments de l'Ordenança Municipal de Protecció contra la
Contaminació Acústica".

PREGUNTA

"- Indique el número de denuncias por incumplimientos de la Ordenanza Municipal de
Protección contra la Contaminación Acústica se han recibido por en los años 2019, 2020 y 2021.

Clasifique la información por mes y tipología."

RESPOSTA

Sr. Galiana, delegat de Control Administratiu

"De conformitat amb les dades obtingudes de l'aplicació informàtica municipal PIAE,
tenint en compte que en els expedients de cada any poden haver-se inclòs infraccions comeses en
l'exercici anterior, atés que es pot incoar un expedient mentre no s'haja produït la prescripció de
la infracció i que, d'altra banda, en cada expedient pot incloure's o agrupar-se diversa infraccions,
inclusivament procedents d'actes o butlletins de denúncia diferents, s'informa:

Durant els exercicis a què fa referència la pregunta formulada s'han tramitat, o es troben en
tràmit 1.887 expedients en matèria de sorolls entre particulars, especialment referits a molèsties
per sorolls produïts en eix àmbit, tals, com la producció de sorolls i vibracions per damunt dels
límits que exigeix la convivència urbana i que no tenen la consideració d'activitats domèstiques o
comportaments veïnals tolerables. En concret no es consideren activitats veïnals tolerables:
cridar, vociferar o emprar un to excessivament alt de la veu humana o l'activitat directa de les
persones, els aparells i instruments musicals o acústics, ràdio, televisió i un altre tipus
d'electrodomèstics susceptibles de produir sorolls.

D'altra banda, en eixos mateixos exercicis s'han tramitat, o es troben en tràmit 922
expedients en matèria de sorolls en locals de pública concurrència, en aplicació de la OOMM de
protecció contra la contaminació acústica, en concret per no comptar amb, o no haver renovat, la
preceptiva auditoria acústica, funcionar amb portes obertes, absència o manipulació del limitador
o la superació dels nivells d'emissió autoritzats fins a 15db."

RESPOSTA

Sr. Cano, delegat Policia Local

"- Indique el número de denuncias por incumplimientos de la Ordenanza municipal de
protección contra la contaminación acústica se han recibido por en los años 2019, 2020 y 2021.

Clasifique la información por mes y tipología.
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Respuesta:

La mayor parte de las denuncias han sido, entre otros, por los siguientes motivos: gritar o
vociferar molestando a los vecinos, uso de la radio o electrodomésticos, reparaciones domésticas
durante la noche, uso de aparatos de sonido y por animales domésticos."

43 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000214-00 PROPOSTA NÚM.: 2
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Narciso Estellés Escorihuela, del Grup Municipal Ciutadans,
relatives a "L'estació de mesurament de contaminació en l'Avinguda del Cid".

PREGUNTA

"En la edición 2018/2019 de DecidimVLC se aprobó la instalación una estación de
muestreo de contaminación atmosférica y acústica en la Avenida del Cid/Tres Cruces.

PREGUNTA

1) Después de tres años, ¿en qué estado de ejecución real se encuentra dicha instalación?

2) ¿Cuándo estará instalada y funcionando?"

RESPOSTA

Sr. Grezzi, delegat de Qualitat Acústica i de l'Aire

"1) Después de tres años ¿En qué estado de ejecución real se encuentra dicha instalación?

La consulta ciudadana de inversiones para la Ciudad y los Pueblos de València
DecidimVLC 2018-2019, aprobó la iniciativa VLC-2018-2476 La salud y la contaminación por
tráfico en la Avenida del Cid (Distrito L’Olivereta). Tras los procesos de licitación y
adjudicación, en la primera semana de julio se procedió a la instalación de la estación por parte
de la empresa adjudicataria.

2.- ¿Cuándo estará instalada y funcionando?

La estación de contaminación atmosférica y acústica se encuentra instalada físicamente en
su ubicación desde el día 9 de julio de 2021. Este tipo de instalaciones necesita de un periodo de
tiempo para la comprobación técnica del correcto funcionamiento de los analizadores,
comprobaciones y puesta en servicio de las comunicaciones que permitan acceder a los datos
registrados y otro tipo de pruebas para asegurarse del correcto funcionamiento de la misma y de
la bondad de los datos obtenidos. Por todo ello, se estima que la estación quedará operativa y en
funcionamiento a lo largo de los próximos meses."
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44 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000214-00 PROPOSTA NÚM.: 3
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Narcís Estellés Escorihuela, del Grup Municipal Ciutadans,
relatives al "Pla de millora de la qualitat de l'aire de l'aglomeració EU1016. 2016-2020".

PREGUNTA

"La última actualización del "Plan de mejora de la calidad del aire de la aglomeración
es1016: l’horta y área metropolitana, 2016-2020" se encuentra caducada en la actualidad.

PREGUNTA

1) Una vez finalizada la vigencia de la última actualización, ¿se ha elaborado un
documento de evaluación? En caso afirmativo adjúntelo.

2) ¿Podría indicar el grado de cumplimiento y su incidencia real en la contaminación
acústica de cada una de las medidas y actuaciones propuestas en el Plan?

3) ¿Cuántas veces se ha reunido desde Comisión de seguimiento desde 2016?

4) ¿Se está tramitando una nueva actualización del Plan? En caso afirmativo indique en
qué estado de tramitación se encuentra y quienes están participando de ese elaboración.

5) ¿Cuándo estará instalada y funcionando?"

RESPOSTA

Sr. Grezzi, delegat de Qualitat Acústica i de l'Aire

"1.- Una vez finalizada la vigencia de la última actualización, ¿se ha elaborado un
documento de evaluación? En caso afirmativo adjúntelo.

Desde el Ayuntamiento de València no se ha elaborado ningún documento de evaluación,
sino que en coordinación con la Conselleria competente, se desarrolló una actualización del Plan
de mejora de la calidad del aire de la aglomeración ES1016: l’horta y área metropolitana.

2.- ¿Podría indicar el grado de cumplimiento y su incidencia real en la contaminación
acústica de cada una de las medidas y actuaciones propuestas en el Plan?

El Plan de mejora de la calidad del aire de la aglomeración ES1016, no tiene entre sus
objetivos prioritarios incidir en la contaminación acústica, sino en la contaminación atmosférica.
Por tanto, no se puede indicar el grado de cumplimiento de cada una de las medidas y
actuaciones propuestas en el Plan ya que estas actuaciones concretas propuestas en el Plan, no
tienen un reflejo directo en la contaminación acústica.

Indirectamente, como consecuencia de estas actuaciones, pudieran derivarse
modificaciones en los niveles de contaminación acústica en determinadas zonas.
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3.- ¿Cuántas veces se ha reunido desde Comisión de seguimiento desde 2016?

Para la elaboración del actual Plan de Calidad del Aire se realizaron diversas reuniones con
la Conselleria que fueron convocadas por ella.

4.- ¿Se está tramitando una nueva actualización del Plan? En caso afirmativo indique en
qué estado de tramitación se encuentra y quienes están participando de ese elaboración.

El Plan de mejora de la calidad del aire de la aglomeración ES1016: l’Horta y área
metropolitana, fue actualizado y aprobado por el Consell el 29 de marzo de 2019. Su elaboración
fue coordinada por la Subdirección General de Cambio Climático y Calidad Ambiental de la
actual Conselleria de Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática y Transición
Ecológica, participando la Dirección General de Calidad y Educación Ambiental, el
Ayuntamiento de Valencia y la Fundación CEAM.

5.- ¿Cuándo estará instalada y funcionando?

No se entiende esta pregunta. Se supone es un error y se trata de un corta-pega de la
pregunta 2 de NÚM. REGISTRO 56194-2021-000218."

45 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000214-00 PROPOSTA NÚM.: 4
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Narciso Estellés Escorihuela, del Grup Municipal Ciutadans,
relatives als "Sorolls entre habitatges particulars".

PREGUNTA

"1.- Indique el número de denuncias por ruido entre viviendas particulares se han recibido
por mes en los años 2019, 2020 y 2021.

2.- ¿Cuántos trabajadores tiene el Servicio de Calidad Acústica destinados a la inspección
de viviendas?

3.- Indique el número de inspecciones por ruido en domicilios particulares se han realizado
por mes en los años 2019, 2020 y 2021."

RESPOSTA

Sr. Grezzi, delegat de Qualitat Acústica i de l'Aire

"1. Indique el número de denuncias por ruido entre viviendas particulares se han recibido
por mes en los años 2019, 2020 y 2021.
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MES 2019 2020 2021

ENERO 4 14 3

FEBRERO 6 10 3

MARZO 3 3 1

ABRIL 6 1 0

MAYO 3 1 4

JUNIO 4 6 2

JULIO 4 6 1

AGOSTO 2 1  

SEPTIEMBRE 6 3  

OCTUBRE 3 4  

NOVIEMBRE 7 4  

DICIEMBRE 3 1  

TOTAL     51 54 14

  Incluye molestias por aires acondicionados entre particulares y molestias acústicas
producidas por las instalaciones generales de la edificación (ascensores, puertas garaje, bombas
de presión …) 

2. ¿Cuántos trabajadores tiene el Servicio de Calidad Acústica destinados a la inspección
de viviendas?

3 técnicos superiores, destinados a su vez a elaborar distintos informes sobre
condicionantes acústicos a diversos Servicios, a la inspección de molestias por obras, a la
inspección por molestias derivadas de transformadores eléctricos, a realizar los estudios acústicos
y de seguimiento de las ZAS de la ciudad exigidos por la legislación vigente y requeridos por la
Administración de Justicia, a la gestión de los Mapas de Ruido y de los Planes de Acción en
materia de contaminación acústica que se han de presentar ante el Ministerio competente de la
Administración Central del Estado, al control de la contaminación atmosférica en la ciudad para
su remisión a las autoridades ambientales de la Unión Europea, y muy diversas tareas
relacionadas con la calidad acústica y del aire, siendo con carácter general el Servicio competente
y coordinador en el Ayuntamiento de las actuaciones relacionadas con la contaminación
atmosférica y acústica del Término municipal.

Además de lo anterior, el Servicio lleva a cabo el control, verificación, calibración y
mantenimiento de toda la instrumentación acústica de precisión (36 sonómetros Clase 1 y
calibradores) de que dispone y que se utiliza tanto para la inspección de viviendas como para las
mediciones ambientales que se llevan a cabo por este Servicio.
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3. Indique el número de inspecciones por ruido en domicilios particulares se han realizado
por mes en los años 2019, 2020 y 2021.

MES 2019 2020 2021

ENERO 4 3 -

FEBRERO 5 1 -

MARZO 3 - -

ABRIL 4 - -

MAYO 2 - -

JUNIO 2 - -

JULIO 3 - -

AGOSTO 1 -  

SEPTIEMBRE 3 -  

OCTUBRE 2 -  

NOVIEMBRE 5 -  

DICIEMBRE 2 -  

TOTAL  36 -  

En algunos casos finalmente no se lleva a cabo la inspección porque el denunciante desiste,
o porque se soluciona la molestia amistosamente (a veces con mediación policial).

Durante la pandemia se acordó la suspensión de las mediciones en domicilios particulares,
dado que para su validez técnica conforme a normativa, han de ser mediciones de larga duración,
en habitaciones con ventanas y puerta cerradas, y participando personas no convivientes (los
ocupantes de las dos viviendas enfrentadas y el personal municipal), lo cual suponía un evidente
riesgo de contagio.

De esta manera, durante la pandemia se han ido resolviendo la mayoría de problemas
acústicos entre viviendas mediante actuaciones administrativas y mediaciones policiales.

Recientemente se ha aprobado la reanudación de las inspecciones, visto el buen ritmo de
vacunación. Así, en los pocos expedientes que han quedado pendientes de inspección, las
mediciones llevarán a cabo a partir de septiembre, pero con el cumplimiento de un estricto
protocolo de seguridad frente a contagios (dado que en septiembre todavía quedará un porcentaje
de la población sin vacunar, y se trata de evitar en la medida de lo posible los contagios en las
viviendas a inspeccionar)."

RESPOSTA
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Sr. Cano, delegat de Policia Local

"1.- Indique el número de denuncias por ruido entre viviendas particulares se han recibido
por mes en los años 2019, 2020 y 2021.

2.- ¿Cuántos trabajadores tiene el Servicio de Calidad Acústica destinados a la inspección
de viviendas?

3.- Indique el número de inspecciones por ruido en domicilios particulares se han realizado
por mes en los años 2019, 2020 y 2021.

Respuesta Única:

En lo que corresponde a Policía Local indicar que la mayor parte de las denuncias han
sido, entre otros, por los siguientes motivos: gritar o vociferar molestando a los vecinos, uso de la
radio o electrodomésticos, reparaciones domésticas durante la noche y por animales domésticos."

46 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000222-00 PROPOSTA NÚM.: 1
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Francisco Javier Copovi Carrión, del Grup Municipal Ciutadans,
relatives al "Control de coloms urbans en habitatges abandonats".

PREGUNTA

"Los métodos de control de palomas urbanas aplicados por los servicios municipales están
dando un buen resultado con respecto a su intervención en las zonas abiertas, parques y lugares
donde se pueden aplicar dichos métodos de control poblacional.

Pero actualmente hay viviendas abandonadas que las palomas utilizan como palomares al
tener accesos a través de puertas y ventanas y que escapan a los métodos de control.

1.- ¿Podrían indicarnos por favor en cuántas viviendas abandonadas existe nidificación de
palomas?

2.- ¿Cuál es el protocolo a seguir en estos casos para proceder al control poblacional de
palomas anidadas en viviendas abandonadas?

3.- ¿Cuántos avisos han recibido por parte de vecinos de la ciudad de València, durante el
año 2020, demandando más control sobre la proliferación de palomas en viviendas abandonadas?

4.- ¿Cuántas actuaciones por parte de la empresa adjudicataria del servicio de control
poblacional de palomas urbanas se han realizado en estos casos?"

RESPOSTA

Sra. Tello, delegada de Benestar Animal
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"Los métodos de control de palomas urbanas aplicados por los servicios municipales están
dando un buen resultado con respecto a su intervención en las zonas abiertas, parques y lugares
donde se pueden aplicar dichos métodos de control poblacional.

Pero actualmente hay viviendas abandonadas que las palomas utilizan como palomares al
tener accesos a través de puertas y ventanas y que escapan a los métodos de control.

1.- ¿Podrían indicarnos por favor en cuántas viviendas abandonadas existe nidificación de
palomas?

Es difícil conocer con exactitud el número de viviendas o inmuebles que en la ciudad de
Valencia puedan ser refugio de palomas (nidificación).

2.- ¿Cuál es el protocolo a seguir en estos casos para proceder al control poblacional de
palomas anidadas en viviendas abandonadas?

En el caso de viviendas abandonadas, tras haberse generado un expediente en el Servicio
de Sanidad, Sección de Bienestar Animal, se realiza una visita para la valoración del inmueble.

Seguidamente se realiza un informe, que incluye imágenes de las zonas que permiten el
acceso de las aves, y donde se concreta un requerimiento a la propiedad del inmueble para que
facilite la inspección en el interior y disponga los elementos necesarios que atajen la entrada de
aves y eliminen la suciedad.

Transcurridos los plazos legales se realiza una segunda inspección, que de resultar
negativa, se propone a la Unidad Administrativa inicie procedimiento sancionador por
incumplimiento al requerimiento y solicite acceso al inmueble al Juzgado correspondiente.

Una vez concedido el acceso, en una acción conjunta de Sección de Bienestar Animal,
Servicios Centrales Técnicos, Policía Local, Residuos Sólidos Urbanos y la Inspección
Veterinaria, se valora el estado de insalubridad, se retiran enseres, cadáveres en su caso, plumas y
demás residuos.

En caso de hallar ejemplares juveniles, huevos o adultos débiles, se trasladan al Centro
Municipal de Acogida de Avifauna para su recuperación.

3.- ¿Cuántos avisos han recibido por parte de vecinos de la ciudad de València, durante el
año 2020, demandando más control sobre la proliferación de palomas en viviendas abandonadas?

De un total de 272 avisos recibidos, 13 avisos corresponden a Palomas en viviendas
abandonadas. Asimismo, se han recibido 15 avisos por correo electrónico a las direcciones 

 respecto de la problemática de palomas en viviendas o inmueblesavifauna@valencia.es
abandonados.

4.- ¿Cuántas actuaciones por parte de la empresa adjudicataria del servicio de control
poblacional de palomas urbanas se han realizado en estos casos?
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En el año 2020, realizó 3 ejecuciones subsidiarias en viviendas por cuestiones de palomas
en viviendas."

47 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000222-00 PROPOSTA NÚM.: 2
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Francisco Javier Copovi Carrión, del Grup Municipal Ciutadans,
relatives al "Control de plagues en el terme municipal de València".

PREGUNTA

"La Sección de Control de Plagas realiza actuaciones respecto a las plagas consideradas de
interés sanitario, inspeccionando la vía pública, jardines, solares, locales municipales y
propiedades privadas en aquellos casos en los que se producen molestias por insalubridad a los
vecinos. Es por ello que el concejal que lo suscribe formula las siguientes preguntas:

PREGUNTAS

1.- ¿Pueden indicarnos por favor cuantos servicios por control de plagas se han efectuado
durante el año 2020 en el término municipal de València? Detallen cada control por tipo de
plaga.

2.- ¿Pueden indicarnos por favor cuantos servicios por control de plagas se han efectuado
durante el primer semestre del año 2021 en el término municipal de València? Detallen cada
control por tipo de plaga."

RESPOSTA

Sr. García, delegat de Salut i Consum

"1.- ¿Pueden indicarnos por favor cuantos servicios por control de plagas se han efectuado
durante el año 2020 en el término municipal de València? Detallen cada control por tipo de
plaga.

Durante todo el año 2020 se llevan a cabo 2 tratamientos en la red de alcantarillado
municipal (150.000 pozos de saneamiento) para roedores e insectos. También se llevan a cabo
dos tratamientos anuales en los edificios municipales correspondientes a Mercados,
Polideportivos y Centros de Educación Infantil y Primaria (CEIP) y tres tratamientos anuales en
los Parques de Bomberos y las Unidades de Policía Local.

Por otro lado, durante el año 2020, esta Sección recibió las siguientes entradas:

Cucarachas:                839

Mosquitos:                  530

Pulgas:                          87
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Ratas:                        1379

Total:                         2835

Que generaron 178 partes de servicios de cucarachas; 290 partes de servicios de
mosquitos; 476 partes de servicios de roedores; 36 partes de servicios de garrapatas/pulgas; 61
partes de servicios de recogida de cadáveres de animales; 17 partes de servicios de desinsectación
general y 4 partes de servicios para inspecciones con los técnicos (total 1062 partes de servicios).

2.- ¿Pueden indicarnos por favor cuantos servicios por control de plagas se han efectuado
durante el primer semestre del año 2021 en el término municipal de València? Detallen cada
control por tipo de plaga.

Durante el primer semestre del 2021 se ha llevado a cabo un tratamiento en la red de
alcantarillado municipal (75.000 pozos de saneamiento) para roedores e insectos. También se ha
llevado a cabo un tratamiento en los edificios municipales correspondientes a Mercados,
Polideportivos y Centros de Educación Infantil y Primaria (CEIP) y dos tratamientos en los
Parques de Bomberos y las Unidades de Policía Local.

Durante el primer semestre del 2021, esta Sección recibió las siguientes entradas:

Cucarachas:  452

Mosquitos:    147

Pulgas:            19

Ratas:            188

Total:             806

Que generaron 123 partes de servicios de cucarachas; 115 partes de servicios de
mosquitos; 229 partes de servicios de roedores; 14 partes de servicios de garrapatas/pulgas; 31
partes de servicios de recogida de cadáveres de animales; partes de servicios de desinsectación
general y 2 partes de servicios para inspecciones con los técnicos (total 514 partes de servicios)."

48 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89CIU-2021-000221-00 PROPOSTA NÚM.: 1
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Rafael Pardo Gabaldón, del Grup Municipal Ciutadans, relatives a
la "Situació de la posada en marxa de quatre nous mercats de venda no sedentària de tipologia
alimentària".

PREGUNTA

"El Ayuntamiento de València aprobó en sesión plenaria a través de una propuesta de la
Delegación de Agricultura, Alimentación Sostenible y Huerta la puesta en marcha de cuatro
nuevos mercados de venta no sedentaria de tipología alimentaria. Uno se instalará en la Plaza de
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la Figuereta del Pueblo de Castellar, con 15 paradas; otro en Plaza de Benimaclet, con 15
paradas, otro en la calle Martínez Ferrando junto al Mercado de Colón, con 20 paradas, y otro en
la calle Ingeniero Joaquín Benlloch, con 15 paradas.

Por todo lo expuesto, la concejala que suscribe formula las siguientes preguntas: 

1.- ¿En qué situación y que trámites se han hecho para instalar el Mercado en la Plaza de la
Figuereta del Pueblo de Castellar? ¿Se ha hablado con los comerciantes del pueblo de Castellar
sobre la instalación de este nuevo mercado? En el caso de haberse contacto, ¿están de acuerdo
con este tipo de mercado?

2.- ¿En qué situación y que trámites se han hecho para instalar el Mercado en la Plaza de
Benimaclet? ¿Se ha hablado con la Asociación de Comerciantes de Benimaclet y con los
Vendedores del Mercado de Benimaclet sobre la instalación de este nuevo mercado? En el caso
de haberse hecho, ¿se han mostrado a favor o en contra?

3.- ¿En qué situación y que trámites se han hecho para instalar el Mercado en la calle
Martínez Ferrando? ¿Se ha hablado con la Asociación de Comerciantes del Mercado de Colón
sobre la instalación de este nuevo mercado? En el caso de haberse hecho, ¿se han mostrado a
favor o en contra?

4.- El Concejal de Agricultura y Huerta nos confirmó que se ha solicitado autorización a la
Dirección General de Patrimonio y Cultura de la Generalitat Valenciana, por ubicarse el mercado
de venta no sedentaria dentro del entorno de Bien de Interés Cultural del Mercado de Colón.
¿Cuándo se pidió la autorización y/o consulta para proceder a su instalación? Adjunten
documento. ¿Se ha recibido respuesta de la Dirección General de Cultura y Patrimonio. ¿Quién
avaló llevar al pleno la autorización del nuevo mercado sin tener antes el permiso o visto bueno
de la Generalitat Valenciana, trámite preceptivo para su instalación y puesta en marcha?

5.- ¿En qué situación y que trámites se han hecho para instalar el Mercado en la calle
Ingeniero Joaquín Benlloch de Malilla? ¿Se ha hablado con la Asociación de Vecinos de Malilla
y el colectivo promotor de los Huertos Urbanos de Malilla sobre la instalación de este nuevo
mercado? En el caso de haberse hecho, ¿se han mostrado a favor o en contra?"

RESPOSTA

Sr. Ramón, delegat d'Agricultura, Alimentació Sostenible i Horta

"1.- En quina situació i que tràmits s'han fet per a instal·lar el Mercat en la Plaça de la
Figuereta del Poble de Castellar? S'ha parlat amb els comerciants del poble de Castellar sobre la
instal·lació d'aquest nou mercat? En el cas d'haver-se contacte estan d'acord amb aquesta mena de
mercat?

Actualment s'està completant la fase d’autorització plenària per a la seua creació.

S'està realitzant un treball de participació i dinamització tant amb les persones
productores/elaboradores com amb el teixit social i comercial al voltant de la ubicació proposada.
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2.- En quina situació i que tràmits s'han fet per a instal·lar el Mercat en la Plaça de
Benimaclet? S'ha parlat amb l'Associació de Comerciants de Benimaclet i amb els Venedors del
Mercat de Benimaclet amb sobre la instal·lació d'aquest nou mercat?. En el cas d'haver-se fet
S'han mostrat a favor o en contra?

Actualment s’està completant la fase d’autorització plenària per a la seua creació.

S'està realitzant un treball de participació i dinamització tant amb les persones
productores/elaboradores com amb el teixit social i comercial al voltant de la ubicació proposada.

3.- En quina situació i que tràmits s'han fet per a instal·lar el Mercat al carrer Martínez
Ferrando? S'ha parlat amb l'Associació de Comerciants del Mercat de Colón sobre la instal·lació
d'aquest nou mercat? En el cas d'haver-se fet S'han mostrat a favor o en contra.

Actualment s’està completant la fase d’autorització plenària per a la seua creació.

S’està realitzant un treball de participació i dinamització tant amb les persones
productores/elaboradores com amb el teixit social i comercial al voltant de la ubicació proposada.

4.- El Regidor d'Agricultura i Horta ens va confirmar que s'ha sol·licitat autorització a la
Direcció General de Patrimoni i Cultura de la Generalitat Valenciana, per situar-se el mercat de
venda no sedentària dins de l'entorn de Bé d'Interés Cultural del Mercat de Colón. Quan es va
demanar l'autorització i/o consulta per a procedir a la seua instal·lació? Adjunten document. S'ha
rebut resposta de la direcció general de Cultura i Patrimoni. Qui va avalar portar al ple
l'autorització del nou mercat sense tindre abans el permís o vistiplau de la Generalitat
Valenciana, tràmit preceptiu per a la seua instal·lació i posada en marxa?

L'esmentada sol·licitud d’informe es feu en data 31/03/2021 al Servici de Patrimoni
Cultural de la Conselleria d’Educació, Cultura i Esport i s’està a l’espera de contestació.

El 29 de juny es presentà informació complementària.

Estem a l’espera de rebre contestació.

Si volen consultar els documents de referència poden sol·licitar accés a l’expedient.

La persona responsable de la tramitació de l’expedient administratiu és el cap de secció
d’Agricultura i Horta, senyor Josep Manuel Pérez Sánchez.

5.- En quina situació i que tràmits s'han fet per a instal·lar el Mercat al carrer Enginyer
Joaquín Benlloch de Malilla? S'ha parlat amb l'Associació de Veïns de Malilla i el col·lectiu
promotor dels Horts Urbans de Malilla sobre la instal·lació d'aquest nou mercat? En el cas
d'haver-se fet S'han mostrat a favor o en contra?

Actualment s'està completant la fase d’autorització plenària per a la seua creació.

S'està realitzant un treball de participació i dinamització tant amb les persones
productores/elaboradores com amb el teixit social i comercial al voltant de la ubicació
proposada."
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49 RESULTAT: CONTESTADA
EXPEDIENT: O-89VOX-2021-000056-00 PROPOSTA NÚM.: 1
ASSUMPTE:
Preguntes que presenta el Sr. Vicente Montáñez Valenzuela, del Grup Municipal VOX,
relatives al "Dragatge de L'Albufera".

PREGUNTA

"Fundamento:

Un reciente estudio de los Investigadores de la Universidad Politécnica de Valencia  sobre
los fondos de la Albufera revela que la capa de sedimentos, que se han ido acumulando con el
paso de los años, no hace más que crecer, de forma especial en las orillas del lago y ya alcanza
los 80 centímetros.

Según indica dicho informe, en el centro de los fondos se producen corrientes que arrastran
los sedimentos y no produce acumulación de residuos. Sin embargo, ocurre todo lo contrario en
las orillas. La falta de corrientes con las compuertas cerradas de La Albufera provoca un área de
depósito a las orillas de las mismas que favorece la acumulación de sedimentos y el constante
incremento de los mismos con el paso del tiempo.

Una de las soluciones que se propone es comenzar un dragado sectorizado y monitorizado
que se inicie por las orillas para que el lago gane de esta forma en profundidad. La propuesta de
los científicos no supone una gran operación para sacar todos los sedimentos de golpe.
Simplemente se trataría de hacerlo con cuidado y estudiando cualquier efecto negativo que se
pueda producir.

Entre las conclusiones del trabajo se propone dividir el lago en cuadrículas y empezar a
actuar monitorizando qué es lo que está pasado. Especialmente si se produce una intrusión
marina.

Los científicos proponen que se ponga a disposición del parque una barcaza de dragado
similar a la que actúa en el Puerto de Valencia o en El Perelló donde se encarga de controlar la
acumulación de sedimentos en los fondos para mantener el calado de estos espacios.

Siendo conscientes que La Albufera necesita cuidados y hay que aplicárselos, se plantean
las siguientes preguntas:

PREGUNTA

1) ¿Tiene el Ayuntamiento de València algún plan para dragar los fondos de La Albufera
ante la preocupante capa de sedimentos que se han ido acumulando con el paso de los años, de
forma especial en las orillas del lago, y ya alcanza los 80 centímetros?

2)  ¿Es el Ayuntamiento conocedor de la composición de dichos sedimentos mediante
estudios recientes realizados y si existen metales pesados u otro tipo de materiales de alta
toxicidad que pudieran generar un deterioro de las aguas?
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3) ¿Se han previsto estrategias en caso de que se aborden dragados parciales tal y como
recomienda el reciente informe de la UPV para evitar el riesgo de una intrusión marina?"

RESPOSTA

Sr. Campillo, delegat de Conservació d'Àrees Naturals i Devesa-Albufera

"1) ¿Tiene el Ayuntamiento de València algún plan para dragar los fondos de la Albufera
ante la preocupante capa de sedimentos que se han ido acumulando con el paso de los años, de
forma especial en las orilla del lago, y ya alcanza los 80 centímetros?

Les aportacions de sediments a l'Albufera és un fenomen consubstancial al seu caràcter
natural com llacuna litoral, en la que desemboquen tota una conca de rius i barrancs. Una
dinàmica ecosistèmica que es manté des de fa milers d'anys, i que no ha variat en les últimes
dècades.

Com ja s’ha indicat en reiterades ocasions, l’Ajuntament de València ve realitzant des de
2016 actuacions regulars de dragatge (que es van deixar de fer pel govern anterior del Partit
Popular al 2011) en els principals canals i en el propi llac de l’Albufera i especialment en les
zones perifèriques d’este, on s’acumulen principalment els sediments. El dragatge realitzat atén
vora 50 Km. de longitud durant estos anys. Poc per tant, es pot retraure a este equip de govern,
que ha hagut d’assumir la manca de treballs fets pel govern anterior.

A més d’estos treballs esmentats, en l’actualitat es troba en fase de tramitació projecte per
procedir al dragatge dels principals canals de desguàs del llac, com són la Sequiota i la séquia de
la Reina, que comuniquen amb la mar a través de la gola del Perellonet i del Perelló,
respectivament, per tal d’optimitzar el desguàs de l’aiguamoll sobretot durant episodis
torrencials.

Las aportaciones de sedimentos a la Albufera es un fenómeno consustancial a su carácter
natural como laguna litoral, en la que desembocan toda una cuenca de ríos y barrancos. Una
dinámica ecosistémica que se mantiene desde hace miles de años, y que no ha variado en las
últimas décadas.

Como ya se ha indicado en reiteradas ocasiones, el Ayuntamiento de València viene
realizando desde 2016 actuaciones regulares de dragado (que se dejaron de hacer por el gobierno
anterior del Partido Popular al 2011) en los principales canales y en el propio lago de la Albufera
y especialmente en las zonas periféricas de este, donde se acumulan principalmente los
sedimentos. El dragado realizado atiende alrededor 50 Km. de longitud durante estos años. Poco
por lo tanto, se puede reprochar a este equipo de gobierno, que ha tenido que asumir la carencia
de trabajos hechos por el gobierno anterior.

Además de estos trabajos mencionados, en la actualidad se encuentra en fase de
tramitación proyecto para proceder en el dragado de los principales canales de desagüe del lago,
como son la Sequiota y la acequia de la Reina, que comunican con el mar a través de la garganta
del Perellonet y del Perelló, respectivamente, para optimizar el desagüe del humedal sobre todo
durante episodios torrenciales.
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2) ¿Es el Ayuntamiento conocedor de la composición de dichos sedimentos mediante
estudios recientes realizados y si existen metales pesados u otro tipo de materiales de alta
toxicidad que pudieran generar un deterioro de las aguas?

Pel que fa a la possible toxicitat dels sediments de l'estany, els treballs més recents
realitzats sobre la qüestió els qualifiquen de "no perillosos", constituint un material susceptible de
ser dragat sense més problemes que també podria ser utilitzat com esmena agrícola i com a
material per al reforç de talussos (motes) a la marjal. Cal indicar, com a últim apunt a esta
qüestió, que no hi ha constància que s’haja produït cap dany o afecció a elements botànics o
faunístics de l'espai protegit a causa de processos tòxics relacionats amb la remoció de sediments
en el llac o a les sèquies que hi aflueixen.

En cuanto a la posible toxicidad de los sedimentos del estanque, los trabajos más recientes
realizados sobre la cuestión los califican de "no peligrosos", constituyendo un material
susceptible de ser dragado sin más problemas que también podría ser utilizado como enmienda
agrícola y como material para el refuerzo de taludes (motes) a la marjal. Hay que indicar, como
último apunte a esta cuestión, que no hay constancia que se haya producido ningún daño o
afección a elementos botánicos o faunísticos del espacio protegido a causa de procesos tóxicos
relacionados con la remoción de sedimentos en el lago o a las acequias que afluyen.  

3) ¿Se han previsto estrategias en caso de que se aborden dragados parciales tal y como
recomienda el reciente informe de la UPV para evitar el riesgo de una intrusión marina?

Finalment, i com també s’ha indicat en nombroses ocasions en els darrers temps, la manera
més eficaç d’evitar la intrusió marina en un aiguamoll com este, la major part de la superfície del
qual se troba per davall del nivell de la mar, és recuperant la suficient aportació d’aigua d’origen
fluvial, que actue com tap hidràulic. És precisament este cabal el que va conformar l’Albufera
que ha arribat fins els nostres dies. I precisament dragar encara més l’Albufera de manera
generalitzada, i a més amb la situació de dèficit hídric dolç que pateix en l’actualitat el llac,
suposaria una intrusió marina en el fons de la llacuna que alteraria per sempre el seu sistema dolç
actual.

Finalmente, y como también se ha indicado en numerosas ocasiones en los últimos
tiempos, la manera más eficaz de evitar la intrusión marina en un humedal como este, la mayor
parte de la superficie del cual se encuentra por debajo del nivel del mar, es recuperando la
suficiente aportación de agua de origen fluvial, que actúe como tapón hidráulico. Es
precisamente este caudal el que conformó la Albufera que ha llegado hasta nuestros días. Y
precisamente dragar todavía más la Albufera de manera generalizada, y además con la situación
de déficit hídrico dulce que sufre en la actualidad el lago, supondría una intrusión marina en el
fondo de la laguna que alteraría por siempre jamás su sistema dulce actual."

50 RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
ASSUMPTE:
Pregunta formulada "in voce" per la Sra. Marta Torrado de Castro, del Grup Municipal Popular,
sobre les "Màquines de café".

La Sra. Torrado pregunta por qué no se han instalado o reanudado el servicio de las
máquinas de café.
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El Sr. President contesta que la contracta depén del Servici d'Arquitectura i de Servicis
Centrals Tècnics i l'empresa va decidir que el contracte no li eixia a compte. Per a guanyar la
contracta van oferir molt de cànon anual i amb la pandèmia per mig van renunciar. La Delegació
de Servicis Centrals Tècnics ha decidit esperar, a causa de la pandèmia, a iniciar el procediment
d'adjudicació de la nova contracta.

51 RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
ASSUMPTE:
Pregunta formulada "in voce" per la Sra. Mª. del Rocío Gil Uncio, del Grup Municipal
Ciutadans, sobre "L'informe del resultat de les anàlisis de detecció de restes genòmics de
coronavirus en aigües residuals de la Ciutat de València"

La Sra. Gil pregunta por qué ya no se presenta a la Comisión el informe de seguimiento del
COVID en el alcantarillado.

El Sr. Cano contesta que, según lo que la ha dicho la Sra. Valía y los datos que le han
facilitado, la medición hasta el día 8 julio incrementó en un 22% respecto a la semana anterior, y
a continuación facilita los datos pormenorizados por días de la evolución. Los últimos datos
parecen anunciar una evolución hacia una meseta en los contagios. El 83% de los contagios
actuales no habían sido vacunados con pauta completa, lo cual deja claro la importancia de la
vacuna.

La Sra. Gil señala si se le puede proporcionar este informe y el del mes de agosto aunque
no haya Comisión.

El Sr. Cano contesta que lo trasladará a la Sra. Valía.

52 RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
ASSUMPTE:
Pregunta formulada "in voce" pel Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal
Popular, sobre la "Revisió de contenidors en la Avda. Primat Reig, nº 132".

El Sr. Mundina pregunta si es poden revisar els contenidors situats en l'Avinguda Primat
Reig núm. 132.

D'això pren nota el Sr. President.

53 RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
ASSUMPTE:
Pregunta formulada "in voce" pel Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal
Popular, sobre la "Poda d'un arbre al carrer Arabista Ambrosio Huici".

El Sr. Mundina pregunta per la poda de l'arbre al carrer Arabista Ambrosio Huici.

D'això pren nota el Sr. President.
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54 RESULTAT: QUEDAR ASSABENTAT
ASSUMPTE:
Pregunta formulada "in voce" pel Sr. Carlos Luis Mundina Gómez, del Grup Municipal
Popular, sobre "L'estat de l'arbratge en la Gran Via Marqués del Túria".

El Sr. Mundina pregunta per l'estat de l'arbratge en la Gran Via Marqués del Túria que
tenen símptomes d'estar podrits els troncs.

D'això pren nota el Sr. President.

I, com que no hi ha més assumptes a tractar, s'alça la sessió a les dotze hores i vint minuts,
de la qual s'estén la present acta que signa amb mi el president i que certifique com a secretari.


